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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 12/2017 
Caràcter: ordinària  
Data: 27 de juliol de 2017 
Horari: de 10.05 a 15.25 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 

President 

Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
 
Regidors/res 

Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (PODEM PALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (No adscrit) 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Aurora Jhardi Massanet  (PODEM PALMA) 
Aligi Molina Suárez  (PODEM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (PODEM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (PODEM PALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 

Excusa la seva assistència: 

Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
 

Cap del Departament: Antoni Pol Coll (part propostes) 
Cap del Departament Secretaria Junta de Govern: Esther Rotger Sureda 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
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1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 29 de juny de 2017 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 30 de juny de 2017 
 
3. Donar compte el seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 29 de juny de 2017 
 
4. Donar compte inscripció al Registre de Convenis juny 2017 
 
5. Donar compte del decret núm. 201712945 de modificació de la composició de la Junta de 
Govern, de nomenament de tinent de batle i de titular d’àrea 
 
6. Donar compte del Decret de Batlia núm. 201713051 de dia 5 de juliol, d’organització dels 
serveis administratius de l’Ajuntament de Palma 
 
7. Donar compte del Decret núm. 2017/14113 de 21 de juliol de modificació de membres de la 
Junta de Portaveus 
 
8. Donar compte del nomenament de Portaveu de la Junta de Govern 
 
9. Donar compte de la modificació del Consell de la Gerència d'Urbanisme 
 
10. Donar compte modificació nomenament representant de l'Ajuntament al Consorci 
Velòdrom Palma Arena 
 
11. Donar compte de la modificació nomenament representant a la Mesa de l'Habitatge de les 
Illes Balears 
 
12. Donar compte de la modificació de membres del Consell d'Administració de la Societat 
mercantil Palau de Congressos de Palma, SA 
 
13. Donar compte de l'acord membres del Consell d'Administració de Mercapalma, SA 
 
14. Donar compte de la modificació del Consell d'Administració de la Societat Municipal 
d'Aparcaments i Projectes, SA (SMAP) 
 
15. Donar compte de la relació de decrets des del dia 23 de juny al 21 de juliol de 2017 
 
16. Modificació de la composició dels membres de les comissions del Ple 
 
17. Aprovació del calendari de les festes locals per a l’any 2018 
 
18. Personar-se en el Procediment ordinari núm. 89/17 del Jutjat contenciós administratiu 
núm. 1 
 
19. Reconèixer la compatibilitat per exercir l'activitat pública de professora associada a la UIB a 
la Sra. Ingla TAE mitjà d'infermeria 
 
20. Reconeixement de deute extrajudicial al Col·legi Oficial de Farmacèutics de les Illes Balears 
per un import de 21.197,39€ 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
92

8_
01

_0
2.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
15

:2
2.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
7A

98
4A

59
73

F
C

F
87

D
7

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 3 - 

21. Reconeixement de deute a l'empresa Aga Travel per un import de 131,48 € 
 
22. Reconeixement de deute a l'empresa CYRESPA per un import de 3.596,50€ 
 
23. Reconeixement de deute extrajudicial de crèdit a l'empresa Cerrajeria Royper, S.L. per un 
import de 375,03€ 
 
24. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. per un import de 
3.681,37€ 
 
25. Reconeixement de deute a l'empresa AGA TRAVEL per un import 136,48€ 
 
26. Reconeixement de deute a l'empresa Catering Bon Gust SL per un import de 440€ 
 
27. Reconeixement de deute per un import de 29.929,49€ del Patronat Municipal d'Escoles 
d'Infants de Palma 
 
28. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 8.696,43€ 
 
29. Reconeixement de deute existent amb el personal de Bombers de l'Àrea de Seguretat 
Ciutadana per un import de 433.233,36€ 
 
30. Aprovar la modificació de crèdit n. 13, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017. 
 
31. Aprovar la modificació de crèdit n. 14, de suplement de crèdit i crèdit extraordinari 
finançat amb l’aplicació del Romanent Líquid de Tresoreria de l’exercici 2016  en el Pressupost 
Propi de la Corporació per a 2017 
 
32. Aprovar la modificació de crèdit n. 15, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
33. Bonificació impost sobre bens immobles per a activitats culturals al carrer Sant Miquel, 46 
AL 
 
34. Bonificació impost sobre bens immobles per a activitats culturals al carrer Can Sales, 10 
 
35. Bonificació impost sobre bens immobles per a activitats culturals al Camí Vell de Bunyola, 
35 
 
36. Proposta de dissolució del Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social i la seva 
integració en l'Ajuntament de Palma 
 
37. Aprovar definitivament el Pla especial corresponent a la zona de règim especial 44-01 El 
Secar de Son Sardina, prevista al PGOU. PN00/0063. 02PRAD03 
 
38. Aprovar inicialment la modificació del PGOU, referida a la modificació de les alineacions 
previstes als carrers de Xicarandana i de Joaquim Torrents Lladó, per a ajustar-les a les 
definides al PGOU de 1985. PA16/0005. 01PRAI250 
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39. Suspendre la tramitació i l’aprovació de llicències urbanístiques  per a l’ús turístic i per a 
l’ús residencial comunitari en la vessant d’alberg  juvenil 
 
40. Ampliació termini informació pública PEP del Jonquet 

 
41. Federació de Veïns de Palma per rebutjar qualsevol possibilitat de lloguer o estada turística 
en els edificis plurifamiliars (finques) de la nostra ciutat 
 
55. Grup PP relativa al monòlit de Sa Feixina 
 
52. Grup PP relativa a manteniment i neteja viària 
 
45. Grup PP relativa a la Policia Local 
 
43. Grup PP relativa a festes populars 
 
48. Grup C's relativa al compliment de la legislació vigent en matèria de nomenaments òrgans 
superiors i directius de l'Ajuntament i esmena 
 
54. Grup C's relativa a pla de neteja contenidors soterrats 
 
46. Grup C's relativa a Comitè d'ètica de la Policia Local de Palma 
 
42. Sobre la taula. Grup Municipal C's sobre adopció de mesures d'eficiència energètica i 
contra la calor als centres escolars públics 
 
44. Grup PP relativa a Ordenança Municipal pel foment de la convivència a Palma 
 
47. Sobre la taula. Grup C's relativa a exempció del pagament taxa drets d'examen a persones 
amb especials dificultats d'integració en el mercat de treball 
 
49. Grup PP camí dels Reis 
 
50. Grup PP Publicació contractes menors 
 
51. Grup PP Reconeixement extrajudicial de crèdits 
 
53. Grup PP relativa a Pla de neteja urbana 
 
56. Compareixença a petició del Grup municipal C's del regidor de Mobilitat 
 
57. Donar compte de l'informe d'objecció 75/2017 i 75.1/2017 pròrroga extraordinària de 
Servei de conservació de senyalització horitzontal, vertical, elements protecció i senyalització 
guals 
 
58. Donar compte de l'informe d'objecció 77.1/2017, pròrroga contracte servei dinamització 
joves 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
92

8_
01

_0
2.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
15

:2
2.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
7A

98
4A

59
73

F
C

F
87

D
7

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 5 - 

59. Donar compte de l'informe d'objecció 117/2017 pròrroga extraordinària del contracte de 
servei de conservació i manteniment de les alineacions  arbòries 
 
60. Donar compte al Ple de l'informe d'objecció 124/2017 pròrroga extraordinària contracte de 
servei de reprografia 
 
61. Donar compte de l'informe d'objecció 126/2017, pròrroga extraordinària del Servei de 
manteniment de les instal·lacions de regulació i control del trànsit urbà 
 
62. Donar compte de l'informe d'Intervenció 138/2017 de Pla de reducció del deute 
 
63. Pregunta oral Grup PP relativa a Sa Feixina 
 
64. Pregunta oral Grup C's relativa a "Camí de Can Palou" 
 
FOD 1. Donar compte de l'acord de la Mesa del Parlament Illes Balears en relació a fiscalització 
de diversos contractes 
 
FOD 2. Grup PP Moció relativa al centre Joan Crespí de Palma 
 
FOD 3. Donar compte de l'aprovació definitiva del Pla d'Acció d'Energia Sostenible (PAES) 
 
FOD 4. Compareixença a petició del Grup municipal C's del regidor de l’Àrea de Cultura, 
Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística  
 
FOD 5. Modificació de crèdit núm. 16 de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit en el 
Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
FOD 6. Reconeixement de deute a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials Mallorca per un 
total de 75.300,00€ 
 
FOD 7. Abonar a l’empresa Dornier SAU, la quantitat corresponent per a prestació de serveis 
de grues, immobilització, desplaçament efectuats a la Policia Local fins el 31 de desembre de 
2016 
 
FOD 8. Declaració Institucional de l’Ajuntament sobre política de lluita contra el frau 
 
PRECS I PREGUNTES  
 

Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 

1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 29 de juny de 2017 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar l'acta de la sessió ordinària de 29 de juny de 2017" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 30 de juny de 2017 
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Es proposa: 
 
"Aprovar l'acta de la sessió extraordinària de 30 de juny de 2017" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
3. Donar compte el seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 29 de juny de 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l'execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de 29 de juny de 2017 de l'Ajuntament". 
 
4. Donar compte inscripció al Registre de Convenis juny 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 27 de juliol de 2017, el conveni rebut per a la 
seva inscripció al Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple durant el mes de juny 
de 2017, amb el corresponent número de registre: 
 
1560 Conveni, de 09 08 2016, de col·laboració entre l’Escola Balear d’Administració Pública 
(EBAP) i l’Ajuntament de Palma en relació amb els plans de formació del personal al servei de 
l’Administració local de les Illes Balears per l’any 2016. 
 
1561 Protocol de  28 06 17 general entre la Conselleria d’Hisenda i Administracions Públiques i 
l’Ajuntament de Palma per impulsar l’aplicació coordinada del procediment selectiu 
extraordinari d’accés a la categoria de policia local". 
 
5. Donar compte del decret núm. 201712945 de modificació de la composició de la Junta de 
Govern, de nomenament de tinent de batle i de titular d’àrea 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar membre de la Junta de Govern, segon tinent de batle i regidor titular de l’Àrea de 
Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne el Sr. José Hila Vargas. 
 
2. Assignar-li el règim de dedicació exclusiva de tinent de batle d’acord amb el règim de 
retribucions aprovat pel plenari de dia 2 de juliol de 2015. 
 
3. Notificar aquesta resolució a l’interessat i publicar-la a la intranet municipal i al Butlletí 
Oficial de les Illes Balears". 
 
6. Donar compte del Decret de Batlia núm. 201713051 de dia 5 de juliol, d’organització dels 
serveis administratius de l’Ajuntament de Palma 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
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"Donar compte del Decret de Batlia núm. 201713051 de dia 5 de juliol, d’organització dels 
Serveis Administratius de l’Ajuntament de Palma". 
 
7. Donar compte del Decret núm. 2017/14113 de 21 de juliol de modificació de membres de 
la Junta de Portaveus 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de:  
 
" 1.Modificar la composició de la Junta de Portaveus, la qual queda integrada pels següents 
regidors: 
 
PSIB-PSOE:   Portaveu: Sr. José Hila Vargas 
    Suplent: Sra. Angélica Pastor Montero 
 
MÉS per Palma:  Portaveu: Sra. Neus Truyol Caimari 
    Suplent:  Sra. Mercé Borràs Dalmau 
 
PODEM PALMA:  Portaveu: Sra. Antonia Martín Perdiz 
    Suplent: Sr. Aligi Molina Suárez 
 
PARTIT POPULAR:  Portaveu: Sra. Margarita Durán Cladera 
    Suplent: Sr. Fernando Rubio Aguiló 
 
CIUDADANOS-PALMA: Portaveu: Sr. Josep Lluís Bauzà Simó 
    Suplent: Sr. Pedro Luis Ribas Dietrich 
 
2.Delegar la presidència de la Junta de Portaveus dels grups municipals en el Sr./a Antonia 
Martín Perdiz (PODEM PALMA) i coma suplent en el Sr/a. Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
3. Aquesta delegació tindrà efectes des de l’endemà de la data d’aquest Decret i es publicarà al 
Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
4. Queden sense efecte els anteriors decrets relacionats amb la matèria." 
 
8. Donar compte del nomenament de Portaveu de la Junta de Govern 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar portaveu de la Junta de Govern la regidora Sra. Susanna Moll Kammerich, tercera 
tinenta de batle, en substitució de la regidora Sra. Neus Truyol Caimari, a qui s’agraeixen  els 
serveis prestats. 
  
2. El present acord  es notificarà als interessats, es publicarà al BOIB i se’n donarà compte al 
Ple de la Corporació". 
 
9. Donar compte de la modificació del Consell de la Gerència d'Urbanisme 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
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"1. President del Consell de la Gerència d’Urbanisme Sr. José Hila Vargas, Regidor titular de 
l’Àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne, que exercirà les funcions que s’estableix 
a l’article 18 del Reglament. 
 
2. Vocal amb vot: 
 
-  Sra. Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma)  en substitució de la Sra. Angélica Pastor 
Montero (PSIB-PSOE), a qui s’agraeixen els serveis prestats. 
 
3. El present acord  es notificarà als interessats, es publicarà al BOIB i se’n donarà compte al 
Ple de la Corporació". 
 
10. Donar compte modificació nomenament representant de l'Ajuntament al Consorci 
Velòdrom Palma Arena 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Modificar l’acord adoptat per la Junta de Govern de dia 29 de juliol de 2015 i designar 
membre de la Junta Rectora del Consorci Velòdrom Palma Arena la Sra. Neus Truyol Caimari en 
substitució del Sr. Antoni Noguera Ortega a qui s’agraeixen els serveis prestats. 
 
2. Donar compte aquest acord al Ple de l’Ajuntament. 
 
3 Comunicar el present acord al Consorci i als interessats".  
 
11. Donar compte de la modificació nomenament representant a la Mesa de l'Habitatge de 
les Illes Balears 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Modificar l’acord de la Junta de Govern de dia 18 de novembre de 2015 i designar 
representant  titular a la Mesa de l’Habitatge de les Illes Balears el regidor de l’Àrea de Model 
de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Sr. José Hila Vargas, en substitució del Sr. Antoni Noguera 
Ortega a qui s’agraeixen els serveis prestats.  
 
2. Mantenir el director general d’Habitatge Sr. Francisco Cifuentes Utero com a representant 
suplent. 
 
3. Comunicar el present acord a la Conselleria del Territori, Energia i Mobilitat del Govern de 
les Illes Balears i a l’interessat. 
 
4. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme". 
 
12. Donar compte de la modificació de membres del Consell d'Administració de la Societat 
mercantil Palau de Congressos de Palma, SA 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
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"1. Modificar l’acord adoptat per la Junta de Govern de dia 1 de juliol de 2015 i designar 
membre del Consell d’Administració del Palau de Congressos, SA la Sra. Neus Truyol Caimari en 
substitució del Sr. Antoni Noguera Ortega a qui s’agraeixen els serveis prestats. 
 
2. Aquesta acord s’elevarà a l’aprovació de la Junta General. 
 
3. Notificar el present acord al Palau de Congressos de Palma, SA i donar-ne compte al Ple de la 
Corporació a la primera sessió ordinària que es convoqui". 
 
13. Donar compte de l'acord membres del Consell d'Administració de Mercapalma, SA 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Modificar l’acord adoptat per la Junta de Govern el dia 22 de juliol de 2015 i designar 
membre i president del Consell d’Administració de Mercapalma, SA el Sr. Antoni Noguera 
Ortega en substitució del Sr. José Hila Vargas, a qui s’agraeixen els serveis prestats. 
 
2. Aquesta acord s’elevarà a l’aprovació de la Junta General. 
 
3. Notificar el present acord a Mercapalma, SA i donar-ne compte al Ple de la Corporació a la 
primera sessió ordinària que es convoqui". 
 
14. Donar compte de la modificació del Consell d'Administració de la Societat Municipal 
d'Aparcaments i Projectes, SA (SMAP) 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
". Modificar l’acord adoptat per la Junta de Govern de dia 25 de juliol de 2015, i designar 
membre del Consell d’Administració de l’Empresa Municipal SMAP, SA la Sra. Neus Truyol 
Caimari en substitució del Sr. Antoni Noguera Ortega a qui s’agraeixen els serveis prestats. 
 
2. Abans de la inscripció en el Registre Mercantil se sotmetrà a la ratificació de la Junta 
General. 
 
3. Comunicar el present acord a l’Empresa Municipal". 
 
15. Donar compte de la relació de decrets des del dia 23 de juny al 21 de juliol de 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre de 
Decrets, a, http:/empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#, des del dia 23 de juny al 21 
de juliol de 2017" 
 
16. Modificació de la composició dels membres de les comissions del Ple 
 
Es proposa: 
 
"1. Designar els membres de les comissions del Ple: 
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Comissió de Comptes i Economia i Recursos Humans 
 
Composició: 
 
Juana Maria Adrover Moyano, PSIB-PSOE 
Adrian García Cámpos,  PSIB-PSOE, portaveu 
Llorenç Carrió Crespí,  MÉS per Palma, portaveu 
Aurora Jhardi Massanet,  PODEM PALMA, presidenta i portaveu 
Rodrigo Andrés Romero,  PODEM PALMA 
Margalida Durán Cladera, PP 
José Ignacio Aguiló Fuster, PP, vicepresident i portaveu 
José Javier Bonet Díaz, PP 
Josep Lluís Bauzà Simó, C’s, portaveu 
 
Comissió del Serveis a la Ciutadania 
 
Angélica Pastor Montero, PSIB-PSOE, portaveu 
Susanna Moll Kammerich, PSIB-PSOE 
Llorenç Carrió Crespí, MÉS per Palma, president 
Mercè Borràs Dalmau, MÉS per Palma, portaveu 
Eva Frade Bravo, PODEM PALMA, portaveu 
Margalida Durán Cladera, PP, vicepresidenta 
José Javier Bonet Díaz, PP, portaveu 
Guillermo Sánchez Cifre, PP 
Patricia Conrado Quiroga, C’s, portaveu 
  
Comissió de Suggeriments i Reclamacions 
 
Juana Maria Adrover Moyano, PSIB-PSOE, portaveu 
Adrian García Campos, PSIB-PSOE 
Mercé Borràs Dalmau, MÉS per Palma, portaveu 
Helena Paquier Aguiló, MÉS per Palma 
Aligi Molina Suárez, PODEM PALMA, president i portaveu 
Margalida Durán Cladera, PP 
Guillermo Sánchez Cifre, PP 
Lourdes Bosch Acarreta, PP, portaveu  
Patricia Conrado Quiroga, C’s, vicepresidenta i portaveu 
  
Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient 
 
José HilaVargas, PSIB-PSOE, portaveu 
Angélica Pastor Montero, PSIB-PSOE 
Neus Truyol Caimari, MÉS per Palma, presidenta 
Llorenç Carrió Crespí , MÉS per Palma, portaveu 
Antonia Martín Perdíz, PODEM PALMA, portaveu 
Margalida Durán Cladera, PP 
Lourdes Bosch Acarreta, PP, vicepresidenta i portaveu 
Fernando Rubio Aguiló, PP  
Pedro Luís Ribas Dietrich, C’s, portaveu 
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Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i Desconcentració Territorial 
 
Susanna Moll Kammerich, PSIB-PSOE, presidenta 
Joan Ferrer Ripoll, PSIB-PSOE, portaveu 
Helena Paquier Aguiló, MÉS per Palma, portaveu 
Aurora Jhardi Massanet, PODEM PALMA 
Rodrigo Andrés Romero, PODEM PALMA, portaveu 
Margalida Durán Cladera, PP 
Fernando Rubio Aguiló, PP 
Guillermo Sánchez Cifre, PP, portaveu 
Patricia Conrado Quiroga, C’s, vicepresidenta i portaveu 
 
2. Els grups municipals podran substituir qualssevol dels seus membres adscrits a una comissió 
per un altre o altres del mateix grup, prèvia comunicació al president de la comissió. 
 
3. Els regidors/es no adscrits podran assistir a les Comissions del Ple, en que estiguin 
representats els grups municipals, amb veu i sense vot". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
17. Aprovació del calendari de les festes locals per a l'any 2018 
 
Es proposa: 
 
"1. Donar compte l’acord del Consell de Govern de 7 de juliol de 2017 mitjançant el qual 
s’aprova el calendari de les festes per a l’any 2018 en l’àmbit de les Illes Balears. 
 
2. Declarar com a festes de caràcter local per a l’any 2018 les següents: 
 
Dia 20 de gener, festivitat de Sant Sebastià (dissabte) 
Dia 26 de desembre, segona festa de Nadal (dimecres) 
 
3. El present acord es publicarà al Butlletí Oficial de les Illes Balears i al web municipal". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSTES 
 
- Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu  (G-07958515) 

Punt 30 (Francisco Cano Correoso) 
 

Sr. Cano Correoso, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
 
“Hola buenos días. A ver … Alcaldes, Regidores, público en general. Una vez más acudo a este Pleno pero 
esta vez dedico mi intervención a dos personas muy especiales, han hecho un gran sacrificio por asistir 
hoy aquí, por lo que ruego pongan toda la atención en comprender su situación. Se trata de Leonardo y 
su hijo Eduardo. Leonardo de 55 años es pensionista, con una hernia discal debida a un accidente 
laboral. A ello se le debe añadir una diabetes de por vida, y la consecuencia de un infarto que fue 
operado con colocación de un triple bypass en su corazón. Además padece depresión. Eduardo de 32 
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años padece una esclerosis múltiple progresiva desde hace años, y su estado se deteriora a pasos 
agigantados. Antes podía ir a comprar el pan en muletas, ahora precisa de la silla de ruedas para 
desplazarse. La madre está ingresada de por vida en el Hospital por esclerosis múltiple, la enfermedad 
de la que Eduardo es hereditario. Desde hace dos meses Leonardo ha dejado de percibir los 600 euros 
del Ministerio de Trabajo y de la Seguridad Social. Tras la última revisión anual el Ministerio determina 
que en su estado ha pasado de incapacitado permanente a no incapacitado, y que por tanto puede 
trabajar, y eso no es verdad. En consecuencia padre e hijo sobreviven con los ingresos de solo 368 euros 
de Eduardo, por pensión no contributiva. Ello les condena a una situación de precariedad, de la que por 
su evidente situación física no puede salir. Han vendido sus joyas, y además pertenencias de valor, ya 
hace tiempo carecen incluso de televisor. Un día normal para ellos consiste en tomar nada más que un 
zumo uno y el otro, tres albóndigas y una hamburguesa. Hace ya más de seis meses que se tramita 
perdón una ayuda a domicilio del Ayuntamiento, pero no le llega. Necesita asistencia en cuanto a aseo 
personal y tareas de la casa, y lo necesita ya. Cualquier pequeña acción como fregar el suelo o hacerse la 
comida, le supone grandísimo esfuerzo. Ya estuvo Eduardo en este Pleno el año 2014, cuando estaba el 
gobierno del PP, consiguieron una vivienda de protección oficial adaptada a sus características, no se la 
podían negar ante la evidencia de los hechos, repito, ha sido un gran esfuerzo hoy para ellos venir aquí, 
vienen por la situación desesperada en la que se encuentran. Por favor, arréglelo, arregle esta situación 
y no se quite el muerto de encima. Sean responsables y arreglen las cosas, no las empeoren. Separar a 
padre e hijo y enviarlos a centros separados es empeorar la situación. Un gobierno de izquierdas y 
estando ya dos años de legislatura, no debería permitir que situaciones como esta se produjeran. El 
actual Alcalde, cuando era Teniente de Alcalde de Urbanismo, se pudo reunir al principio de legislatura, 
con el Presidente del Real Mallorca. El Palacio de Congresos construido con dinero de todos se cede en 
alquiler a un grupo hotelero, por un precio exiguo, comparado con todos los beneficios que van a 
obtener de su explotación. Hay dinero y tiempo de nuestros políticos para una nueva carretera, que 
mejore el acceso al centro comercial de Fan. Hay dinero para mejorar las calles del centro de Palma, y 
así los hoteles que se han abierto den un mejor servicio a sus clientes. Hay dinero para hacer más ricos a 
los ricos, pero no hay ni dinero ni tiempo para familias como Eduardo y Leonardo, que viven en un 
barrio popular, que no tienen a penas ingresos, y a ello se le añade el estar muy enfermos. Leonardo 
pide justicia y dignidad, no caridad, por eso hoy están aquí, por favor que alguien de ustedes se acerque 
un momento y se interese personalmente por el caso, y sino por favor déjenle hablar por favor, que 
tiene el mismo derecho, dejadles hablar ya.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sr. Cano. Una intervenció molt breu.” 
 
Sr. Leonardo, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
 
“Bueno, yo realmente no he traído ningún discurso preparado, pero vamos a ver, yo ya padecía diabetes 
y varias hernias discales intervenidas, entonces con la situación de mi hijo también con esclerosis 
múltiple, al final de tanta tensión me pegó un infarto a corazón abierto con triple bypass. Eso me 
empeoró totalmente, o sea la operación del corazón más o menos salió bien a corazón abierto, pero me 
empeoró todo el tema de la diabetes, paralizándome lo que son las piernas, y que ahora estoy 
empezando también con las manos, que no, y si no puedo mover las manos ni podré, y antes, antes del 
infarto yo estaba cobrando una pensión y me pega el infarto y en ese momento me la quitan, o sea es 
que es increíble, si anteriormente y se reconoce en todos los médicos y especialistas, mi 
empeoramiento, y que estoy discapacitado para mis labores habituales, es que tampoco puedo respirar, 
no puedo hablar mucho tiempo porque me agoto, y es totalmente absurdo que me digan si antes que ya 
estaba muy mal, después del infarto que me presenten una carta diciendo que sí estoy capacitado, 
cuando yo no puedo en casa ni fregar un metro cuadrado, porque como ahora empiezo a quedarme sin 
aliento de ningún tipo, porque me falta la respiración, y encima no puedo cuidar como toca de mi hijo, 
que antes podía. Porque yo antes podía caminar un poco y hacer algo, y encima con mi hijo con 
esclerosis múltiple y la madre ingresada. Yo estoy en tratamiento en la Unidad del dolor, que es lo, estoy 
con opiáceos, encima llevo los partes, y todo con una medicación pues muy fuerte. A parte de eso 
naturalmente una depresión de ansiedad tremenda, que he tenido que ir a urgencias en numerosísimas 
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ocasiones, por los dolores que padezco, que son totalmente brutales. Ya digo todo esto me provoca 
pues cambios del horario del sueño, vómitos por la mañana, que tenía miedo de venir aquí, por la 
morfina que me pongo, y no sé o sea, considero que lo que ha hecho la Seguridad conmigo es una 
locura. Y lo que va a pasar es que me va a pegar otro infarto. A mí lo que me tienen que hacer es dejar 
tranquilo, devolverme mi paga, y incluso quiero otra valoración médica, porque yo he empeorado, 
entonces no quitarme puntos sino quiero una revisión médica, y que me aumenten mi grado. O sea que 
vean la realidad, porque parece incluso yo he estado a punto de ir allí a preguntar, perdón,  
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sí, si le parece.” 
 
Sr. Leonardo, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
 
“Si se ha tratado de una equivocación en todo pero.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Si le parece, el Director General de Servicios Sociales, está presente en la sala, si ustedes proceden a 
salir afuera, hablará con usted, le cogerá los datos.” 
 
Sr. Leonardo, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
 
“Se lo agradezco.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“¿Vale?” 
 
Sr. Leonardo, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
 
“Se lo agradezco mucho.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“No. Somos conscientes de sus dificultades y.” 
 
Sr. Leonardo, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
 
“Es que sino mire, es que si nos retiran la paga, ¿Cómo vamos a vivir mi hijo y yo con 300 euros? Es que 
no podemos, es que es imposible, es totalmente imposible, solamente pagar la luz, el Internet que es la 
única porque hemos tenido que vender todo, hasta la tele grande, estamos con una, y mi hijo sin tele. O 
sea eso es una barbaridad ya a lo que hemos llegado. Incluso también nos han suprimido la ayuda de la 
comida, que ahora nos la han devuelto, pero son 195 euros la mes. O sea son 3 euros al día que 
tenemos para cada uno para comida, artículos de limpieza personal y artículos.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Yo creo que ha quedado claro, si le parece hacemos esto, vaya usted aquí fuera del Pleno.” 
 
Sr. Cano Correoso, representant de l’Associació Escola Ara ANEM Teixit Associatiu: 
 
“Gracias Sr. Alcalde, gracias a todos. Por favor háganlo lo que dicen, por favor, quiero ya ayuda a estos 
señores. Por favor la necesitan ya.” 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
92

8_
01

_0
2.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
15

:2
2.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
7A

98
4A

59
73

F
C

F
87

D
7

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 14 - 

Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sr. Cano, hay que seguir con el Pleno. Muchas gracias a usted.” 

 
18. Personar-se en el Procediment ordinari núm. 89/17 del Jutjat contenciós administratiu 
núm. 1 
 
Es proposa: 
 
"S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en el recurs 
contenciós administratiu, Procediment ordinari núm. 89/17 del Jutjat contenciós administratiu 
Núm. 1,  serà a càrrec dels lletrats municipals, i se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves 
instàncies i incidents."  
 
Aprovat per unanimitat 
 
19. Reconèixer la compatibilitat per exercir l'activitat pública de professora associada a la 
UIB a la Sra. Ingla TAE mitjà d'infermeria 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER..- Reconèixer a la Sra Maria Ingla Pol, TAE mitjà d’Infermeria, la compatibilitat per a 
l’exercici d’activitat pública de Professora Associada a la Universitat de les Illes Balears, durant 
el curs acadèmic 2017/2018, amb una dedicació no superior a la del temps parcial (2 hores 
setmanals). 
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment dels 
articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de Règim 
Local·.  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
20. Reconeixement de deute extrajudicial al Col·legi Oficial de Farmacèutics de les Illes 
Balears per un import de 21.197,39€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"1er. Reconèixer el deute extrajudicial de crèdit amb el Col·legi Oficial de Farmacèutics de les 
Illes Balears, per el servei prestat a l’Ajuntament, per la dispensació farmacèutica de les 
receptes mèdiques als funcionaris integrats de l’extinta Munpal que reben assistència sanitària 
a través d’entitat privada, durant el mes de maig de 2017, que han estat prescrites pel metges, 
mitjançant les receptes oficials i s’adquireix a les farmàcies. 
 
El deute que s’ha de reconèixer per un total de 21.197,39 euros, correspon a la següent 
factura: 
 
Entitat: Col·legi Oficial de Farmacèutics de les Illes Balears (CIF Q-0766003-H) 
Factura núm. 52411, de data 19/06/2017 (Registre entrada: 9689/2017) 
Concepte: Per receptes dispensades per l’entitat,corresponents al mes de maig de 2017 
Import: 21.197,39 euros 
Reserva prèvia de crèdit,amb el núm. de referència: 2017/8469 
 
2n. Notificar aquest acord a l’entitat interessada i a les seccions de Comptabilitat i 
Intervenció". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
21. Reconeixement de deute a l'empresa Aga Travel per un import de 131,48 € 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute corresponent a la factura núm. 52970 de 16 de setembre de 2015, per 
un import de 131,48 Euros, amb l’ IVA inclòs, a l’empresa Aga Travel, amb CIF B57093635 amb 
càrrec a la partida069120023100 del pressupost vigent, corresponent a la despesa del bitllet 
d’avió a Madrid del regidor Adrià García Campos, amb motiu de la seva assistència a la jornada 
sobre economia del Grupo del Banco Popular, el 29 de setembre de 2015. 
 
2.- Notificar el present Acord als interessats. 
 
3.- Donar compte d’aquesta resolució a la Secció de Comptabilitat". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
22. Reconeixement de deute a l'empresa CYRESPA per un import de 3.596,50€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Reconèixer el deute amb l'empresa CYRESPA (B12325510), amb relació ala factura 
número17//8 de14 de febrer de 2017, corresponent les despeses extraordinàries de lloguer de 
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bastida, desplaçaments, allotjaments i dietes dels seus tècnics de restauració de les pintures 
murals de l'estança del lligador del Casal Solleric, perun import de 3.596,50 euros dels quals 
619,50 euros corresponen al 21% IVA. 
 
2. Que l'import total de 3.596,50 euros (IVA inclòs)s'aboni amb càrrec a la partida 
03,33310,63200 MUSEUS – Inver. en reposic.i repard. edif. Solleric del vigent pressupost de 
despeses. 
 
3. Comunicar el present acord a l'entitat interessada i a les seccions de Comptabilitat i 
Intervenció". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
23. Reconeixement de deute extrajudicial de crèdit a l'empresa Cerrajeria Royper, S.L. per un 
import de 375,03€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar el reconeixement extrajudicial del crèdit que se detalla a continuació per un total 
de 375,03 euros (tres-cents  setanta-cinc euros amb tres cèntims). 
 
2. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 375,03 euros (IVA inclòs) a favor 
de l’empresa CERRAJERIA ROYPER, S.L., CIF B-07678758, amb càrreca l’aplicació 
20.24130.22100/00 del vigent pressupost de despeses, en concepte de la factura núm. 008697 
relativa a la reparació de la porta de l’entrada de l’edifici Sa Gerreria. 
 
3. Proposar a la Gerència de l’Agència de Desenvolupament Local de l’Ajuntament de Palma 
l’ordenació del pagament de les obligacions objecte d’aquest expedient.  
 
4. Implementar les mesures administratives procedimentals i comptables adients per a 
l’execució del present acord. 
 
5. Donar compte al Consell Rector de l’adopció d’aquest acord a la primera reunió ordinària 
que celebri". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
24. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. per un import de 
3.681,37€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
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"Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir 
el total de la despesa. L’esmentat deute correspon a factura pel consum d’aigua mitjançant 
fonts refredadores a dependències municipals corresponent al mes de maig 2017. Vist que, en 
aquests moments, la nova licitació s’ha declarat deserta i que, per tant, s’ha de licitar de bell 
nou, es fa necessari tramitar-la com un reconeixement de deute. L’import a reconèixer és el 
següent: 
 
PARTIDA 06.92000.22199 
PROVEIDOR: EDEN SPRINGS ESPANAS.A.U. CIF A-62247879. C/Motores, 344. 08908 
L’Hospitalet de Llobregat (BARCELONA). Arx. 31. 
CONCEPTE: Suministrament aigua mitjançant fonts refredadores a dependències municipals. 
Factura 75/03467929 de 31 de maig de 2017, rebuda el 16 de juny de 2017. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 3.681,37’-euros" 
 
Aprovat: Per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
25. Reconeixement de deute a l'empresa AGA TRAVEL per un import 136,48€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute corresponent a la factura núm. 53069 de 22 de setembre de 2015, per 
un import de 136,48 Euros, amb l’ IVA inclòs, a l’empresa Aga Travel, amb CIF B57093635 amb 
càrrec a la partida069120023100 del pressupost vigent, corresponent a la despesa del bitllet 
d’avió a Madrid de la coordinadora general de Batlia Yolanda Serrano Moreno, amb motiu de 
la seva assistència a la reunió de la Comissió de Turisme de la FEMP celebrada a Madrid dia19 
de setembre de 2015. 
 
2.- Notificar el present Acord als interessats. 
 
3.- Donar compte d’aquesta resolució a la Secció de Comptabilitat" 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
26. Reconeixement de deute a l'empresa Catering Bon Gust SL per un import de 440€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute corresponent a la factura núm. 148 de 8 de novembre de 2016, per un 
import de 440 Euros, amb l’ IVA inclòs, a l’empresa Catering Bon Gust SL, amb CIF B57660581 
amb càrrec a la partida 069120022601 del pressupost vigent (Ref. 8244), corresponent al 
catering efectuat el mes d’octubre de 2016 amb motiu de les despeses del Ple d’octubre. 
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2- Reconèixer el deute corresponent a la factura núm. 464 de 2 de febrer de 2016, per un 
import de 340,04 Euros, amb l’ IVA inclòs, a l’empresa Fichero de Cargos Estirado Sa (FICESA), 
amb CIF ESA78111481 amb càrrec a la partida 069120022601 del pressupost vigent(Ref. 8246), 
corresponent al mes de febrer de 2016 amb motiu de subscripció al Fac en fitxes. 
 
3.- Notificar el present acord als interessats. 
 
4.- Donar compte d’aquesta resolució a la Secció de Comptabilitat" 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
27. Reconeixement de deute per un import de 29.929,49€ del Patronat Municipal d'Escoles 
d'Infants de Palma 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar el reconeixement extrajudicial dels crèdits que se detallen a continuació per un 
import total de 29.929,49 euros (vint-i-nou mil nou-cents vint-i-nou euros amb quaranta-nou 
cèntims). 
 
2. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per un import total de 29.929,49 euros (vint-i-
nou mil nou-cents vint-i-nou euros amb quaranta-nou cèntims), a favor de les següents 
entitats i pels imports individuals (IVA inclòs) i amb càrrec a les aplicacions pressupostàries que 
s’estableixen al quadre següent:  
  
Import     (IVA inc) tercer Nom terc. Aplicació Document Text lliure 
8.487,79 B07526007 ESTUDI 6 GESTIÓ SOCIOEDUCATIVA, S.L. 2017 00 32310 22709
 2017 153 SADEI - 31 MARÇ 2017.- FRA. 2017 153.- 
 Servei d'Atenció a la Diversitat  
en Educació infantil de 0 a 3 anys 
9.386,42 B07526007 ESTUDI 6 GESTIÓ SOCIOEDUCATIVA, S.L. 2017 00 32310 22709
 2017 214 SADEI - fra. 2017 214.- 30/04/17.-  
( Gestió Servei d'Atenció a la  
Diversitat en Educació infantil de 0 a 3 anys)ABRIL/17 
9.679,23 B07526007 ESTUDI 6 GESTIÓ SOCIOEDUCATIVA, S.L. 2017 00 32310 22709
 2017 283 SADEI - FRA.2017 283.- 31/05/17 
(Gestió del Servei d'Atenció a la 
 Diversitat en Educació 
 infantil de 0 a 3 anys. )MAIG 
497,67 A81948077 ENDESA ENERGÍA, S.A.  UNIPERSONAL 2017 05 32310 22100
 P1M601N1460377 SANTA CREU.- FRA. P1M601N1460377.- 
 26/09/2016.- CONSUMELÈCTRIC 
 DE 29/08/2016 A 23/09/2016 
618,06 A81948077 ENDESA ENERGÍA, S.A.  UNIPERSONAL 2017 05 32310 22100
 P1M601N1610625 SANTACREU.- FRA. P1M601N1610625.- 
 25/10/2016.- CONSUM ELÈCTRIC 
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 DE 23/09/2016 A 24/10/2016 
647,23 A81948077 ENDESA ENERGÍA,S.A.  UNIPERSONAL 2017 05 32310 22100
 P1M601N1795827 STA. CREU.- FRA. P1M601N1795827.- 
 28/11/16.- CONSUM ELÈCTRIC  
DE 24/10/2016A 25/11/2016 
613,09 A81948077 ENDESA ENERGÍA, S.A.  UNIPERSONAL 2017 05 32310 22100
 P1M601N1934961 STA. CREU.- FRA. P1M601N1934961.- 
 23/12/16.- CONSUM ELÈCTRIC 
 DE 25/11/2016 A 22/12/2016 
 
3. Proposar a la gerència del PMEI l’ordenació del pagament de les obligacions objecte 
d’aquest expedient. 
 
4. Implementar les mesures administratives, procedimentals i comptables adients per a 
l’execució del present acord. 
 
5. Donar compte al Consell Rector del PMEI de l’adopció d’aquest acord a la primera reunió  
extraordinària que celebri". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
28. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i TELEFONICA 
MOVILES SAU per un import de 8.696,43€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i 
TELEFONICA MOVILES SAU amb cif U86100054  relatiu a les factures  
 
N. d'entrada  N. de document Data fra.  Import  Text Explicatiu 
F/2017/1076 90D2UT070009 27/03/2017 332,91 WILANS Marzo 2017 
F/2017/1096 90D2UT070010 28/03/2017 1.924,90 TELEFONIA FIJA 
Marzo 2017 
F/2017/1388 USCU1704000001 01/04/2017 623,31 TELEFONIA MOVIL 
Marzo 2017 
F/2017/1531 90D2UT070013 25/04/2017 1.995,21 TELEFONIA FIJA Abril 
2017 
F/2017/1558 90D2UT070014 26/04/2017 332,91 WILANS Abril 2017 
F/2017/1846 USCU1705000001 01/05/2017 563,67 TELEFONIA MOVIL 
Abril 2017 
F/2017/2015 90D2UT070015 26/05/2017 332,91 WILANS Mayo 2017 
F/2017/2053 90D2UT070016 30/05/2017 1.889,49 TELEFONIA FIJA Mayo 
2017 
F/2017/2175 USCU1706000001 01/06/2017 701,12 TELEFONIA MOVIL 
Mayo 2017 
  TOTAL      8.696,43  
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per un import total de 8.696,43 € i abonar aquestes factures amb càrrec a l’econòmic 22200 
(comunicacions) del vigent pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport. 
 
2. Elevar a l’aprovació del Ple". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
29. Reconeixement de deute existent amb el personal de Bombers de l'Àrea de Seguretat 
Ciutadana per un import de 433.233,36€ 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, no es una enmienda, es una corrección de error, las partidas hacen referencia a Policía cuando 
deben ser Bomberos, es simplemente la codificación, ahora le pasaré a Secretaría, es simplemente esta 
modificación, todo lo demás queda igual.” 

 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1er. Reconèixer el deute existent amb el personal de Bombers de l’Àrea de Seguretat 
Ciutadana, amb les despeses que corresponen als següents conceptes: 
 
1.L’abonament del festiu corresponent al dia 24dejuny de 2016 al suboficial de Bombers, José 
Antonio Far Morro amb DNI 43.013.412P amb la despesa de 124,92 €, Servei de Personal de 
l’Ajuntament de Palma Núm. Entrada Servei de Personal: 003662 de 15/03/2017. 
2.L’abonament del festiu corresponent al dia 1de novembre de 2016 al bomber conductor de 
Bombers, Jesús Martínez Magallón amb DNI 17.867.088K amb la despesa de 124,92 €.Registre 
Servei de Personal de l’Ajuntament de Palma Núm. Entrada: 002630 de 21/02/2017. 
3.L’abonament per als Festius desembre 2016, segons relació de bombers i comandament que 
han estat de guàrdia els dies 6, 8 i 27 de desembre de 2016 amb la despesa de 31.133,08 €. 
Registre Servei de Personal de l’Ajuntament de Palma Núm. Entrada: 004926 de 07/04/2017. 
4.L’abonament per Caps de setmana agost 2016, segons relació de bombers i comandaments 
que han estat de guàrdia durant els caps de setmana del mes d’agost de 2016 amb la despesa 
de 19.509,70 €. Registre Servei de Personal de l’Ajuntament de Palma Núm. Entrada: 002480 
de 17/02/2017. 
5.L’abonament de Caps de setmana setembre 2016, segons relació de bombers i 
comandaments que han estat de guàrdia durant els caps de setmana del mes de setembre de 
2016 amb la despesa de 19.509,70 €. Registre Servei de Personal de l’Ajuntament de Palma 
Núm. Entrada: 003661 de 15/03/2017. 
6.L’abonament de Caps de setmana octubre 2016, segons relació de bombers i comandaments 
que han estat de guàrdia durant els caps de setmana del mes d’octubre de 2016 amb la 
despesa de 22.075,90 €. Registre Servei de Personal de l’Ajuntament de Palma Núm. Entrada: 
004763 de 06/04/2017. 
7.L’abonament de Caps de setmana novembre 2016,segons relació de bombers i 
comandaments que han estat de guàrdia durant els caps de setmana del mes de novembre de 
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2016 amb la despesa de20.266,40 €. Registre Servei de Personal de l’Ajuntament de Palma 
Núm. Entrada: 004928 de 07/04/2017. 
8.L’abonament de Caps de setmana desembre 2016, segons relació de bombers i 
comandaments que han estat de guàrdia durant els caps de setmana delmes de desembre de 
2016 amb la despesa de 21.220,50 €. Registre Servei de Personal de l’Ajuntament de Palma 
Núm. Entrada: 004927 de07/04/2017. 
9.L’abonament per a l’abonament de les Hores Extraordinàries corresponents a l’any 2015 del 
Cos de Bombers amb la despesa de 8.135,38 €. 
10.L’abonament per a l’abonament de les Hores Extraordinàries corresponents a l’any 2016 del 
Cos de Bombers amb la despesa de 291.132,86 €. 
 
2on. El muntant total de la despesa pendent d’abonament dels complements de festius i caps 
de setmana de 2016 ascendeix als 133.965,12 €. 
 
3er. Aquests imports de festius i caps de setmana de 2016 s’abonaran amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 12.136.00.121.03 del pressupost municipal de despeses de 2017.  
 
4rt. El muntant total de la despesa pendent d’abonament dels complements de hores 
extraordinàries  de 2015 i 2016 ascendeix als 299.268,24 €. 
 
5nt. Aquests imports de hores extraordinàries de 2015 i 2016 s’abonaran amb càrrec a 
l’aplicació pressupostària 12.136.00.151.01 del pressupost municipal de despeses de 2017.  
 
6sè. Per tant, la despesa total d’aquest Reconeixement Extrajudicial de Crèdit en el seu 
conjunt, per a l’abonament dels complements retributius esmentats als punts anteriors al 
personal funcionari adscrit a Bombers de l’Àrea de Seguretat Ciutadana dels exercicis 2015 i 
2016 ascendeix a un total de 433.233,36 €". 
 
Aprovat amb esmenes: Punt 3, on diu "12.132.00.121.03" ha de dir "12.136.00.121.03"; punt 
5, on diu "12.132.00.151.00" ha de dir "12.136.00.151.01" per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
30. Aprovar la modificació de crèdit n. 13, de suplement de crèdit finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017. 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 13, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DEDESPESES    
Org. Pro. Eco. Descripció C. inicial Aug. C. def. 
12 13200 63200 OBRA REFORMA DELS CALABOSSOS EDIF. POLICIA LOCAL 34.000,00
 2.000,00 36.000,00 
   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  2.000,00  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
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Org. Pro. Eco. Descripció C.inicial Dism. C. def. 
12 13200 62400 POLICIA.- INVERSIÓ VEHICLES 116.000,00 2.000,00 114.000,00 
     2.000,00  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions encontra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients pera 
l’execució de la present resolució". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
31. Aprovar la modificació de crèdit n. 14, de suplement de crèdit i crèdit extraordinari 
finançat amb l’aplicació del Romanent Líquid de Tresoreria de l’exercici 2016  en el 
Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1 Aprovar la modificació de crèdit n. 14, de suplement de crèdit i crèdit extraordinari finançat 
amb l’aplicació del Romanent Líquid de Tresoreria de l’exercici 2016  en el Pressupost Propi de 
la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent 
forma: 
 

A) Augment 
de despeses       

         

     

Consignació 
anterior 

  Augment 
Consignació 

definitiva 

 02 93101 35200 ADM. FINANCERA.- INTERESSOS DEMORA 350.000,00 €   596.296,74 € 946.296,74 € 

 02 93101 35201 ADM. FINANCERA.- INTERESSOS DEMORA (EXPROPIACIONS) 1.370.916,84 €   4.561.805,43 € 5.932.722,27 € 

 08 15100 60000 ADM.GRAL. VIVENDA I URBANISME.- EXPROP. PER A ÚS GRAL. 1.129.209,11 €   5.995.407,58 € 7.124.616,69 € 

 08 15200 68000 VIVENDA - EXPROPIACIONS TERRENYS 0,00 €   126.799,28 € 126.799,28 € 

 08 31000 62100 EQUIPAMENT SOCIOSANITARI - EXPROPIACIONS TERRENYS 0,00 €   24.319,28 € 24.319,28 € 

 08 33300 62100 EQUIPAMENT SOCIOCULTURAL - EXPROPIACIONS TERRENYS 0,00 €   164.446,51 € 164.446,51 € 

 08 34200 62100 INST. ESPORTIVES - EXPROPIACIONS TERRENYS 0,00 €   846.275,57 € 846.275,57 € 

 14 16230 22755 TRACTAMENT RESIDUS SÒLIDS 26.800.000,00 €   6.781.353,78 € 33.581.353,78 € 

    Sumen...   19.096.704,17 €  

         
B) Augment 
d'Ingressos       

     

Consignació 
anterior 

  Augment 
Consignació 

definitiva 
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   87000 Romanent de Tresoreria per a despeses generals 0,00 €   19.096.704,17 € 19.096.704,17 € 

    Sumen...   19.096.704,17 €  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentin reclamacions encontra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
32. Aprovar la modificació de crèdit n. 15, de suplement de crèdit finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.Aprovar la modificació de crèdit n. 15, de suplement de crèdit finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Augment 
de despeses       

     

Consignació 
anterior 

  Augment 
Consignació 

definitiva 

 02 93101 35200 ADM. FINANCERA.- INTERESSOS DEMORA 946.296,74 € (1) 139.578,00 € 1.085.874,74 € 

 08 15100 60000 ADM.GRAL. VIVENDA I URBANISME.- EXPROP. PER A ÚS GRAL. 7.124.616,69 € (1) 8.093,96 € 7.132.710,65 € 

 08 31000 62100 EQUIPAMENT SOCIOSANITARI - EXPROPIACIONS TERRENYS 24.319,28 € (1) 90,43 € 24.409,71 € 

 08 34200 62100 INST. ESPORTIVES - EXPROPIACIONS TERRENYS 846.275,57 € (1) 522.579,28 € 1.368.854,85 € 

 06 92000 22101 ADM. GRAL.- SUBMINISTRAMENT D'AIGUA 1.200.000,00 €   315.496,59 € 1.515.496,59 € 

 02 93101 35201 ADM. FINANCERA.- INTERESSOS DEMORA (EXPROPIACIONS) 5.932.722,27 € (1) 1.244.479,70 € 7.177.201,97 € 

    Sumen...   2.230.317,96 €  

  (1) Prèvia aprovació i comptabilització d'acord d'aplicació de romanent 2016     

         
B) 
Disminució 
de despeses       

     

Consignació 
anterior 

  Disminució 
Consignació 

definitiva 

 02 01100 91317 AMORTITZACIÓ BANKIA. RD 4/2012 (28.337.865,76 EUR) 763.240,00 €   381.620,10 € 381.619,90 € 

 02 01100 91339 
AMORTITZACIÓ PRÉSTEC BANC SABADELL RD 8/2013 
(23.469.771,08) 2.933.722,00 €   1.848.697,86 € 1.085.024,14 € 

    Sumen...   2.230.317,96 €  
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Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
33. Bonificació impost sobre bens immobles per a activitats culturals al carrer Sant Miquel, 
46 AL 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Declarar d’especial interès municipal l’activitat desenvolupada per l’entitat PALMA 
DISTRIBUCIONS, SL, al carrer Sant Miquel, 46 AL,  amb referència cadastral 
0208607DD7800G0211 PF,   per concórrer circumstàncies culturals que justifiquen tal 
declaració. 
 
2.- Concedir a l’entitat PALMA DISTRIBUCIONS, SL  una bonificació del 50 per 100 en la quota 
de l’IBI  de  l’exercici 2017,  amb un import màxim de 500 euros.  
 
3.- Per a l’exercici/s següent/s haurà de tornar a sol•licitar aquesta bonificació, d’acord amb 
l’ordenança vigent en cada exercici. 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
34. Bonificació impost sobre bens immobles per a activitats culturals al carrer Can Sales, 10 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Declarar d’especial interès municipal l’activitat desenvolupada per l’entitat GALERIA 
MAIOR SL al carrer Can Sales, 10, baixos, portes 1 i 2,  amb referències cadastrals 
9404507DD6890C 0001 TS i 9404507DD6890C 0002 YD, per concórrer circumstàncies culturals 
que justifiquen tal declaració. 
 
2.- Concedir a l’entitat GALERIA MAIOR SL,  una bonificació del 50 per 100 en la quota de l’IBI  
de  l’exercici 2017,  amb un import màxim de 500 euros.  
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3.-Per a l’exercici/s següent/s haurà de tornar a sol·licitar aquesta bonificació, d’acord amb 
l’ordenança vigent en cada exercici". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
35. Bonificació impost sobre bens immobles per a activitats culturals al Camí Vell de Bunyola, 
35 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Declarar d’especial interès municipal l’activitat desenvolupada per l’entitat 
DISTRIBUIDORA ROTGER SL al Camí Vell de Bunyola, 35, de Palma, per concórrer 
circumstàncies culturals que justifiquen tal declaració. 
 
2.- Concedir a l’entitat DISTRIBUIDORA ROTGER SL  una bonificació del 50 per 100 en la quota 
de l’IBI  de  l’exercici 2017, amb un import màxim de 500 euros.  
 
3.- Per a l’exercici/s següent/s haurà de tornar a sol·licitar aquesta bonificació, d’acord amb 
l’ordenança vigent en cada exercici". 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
36. Proposta de dissolució del Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social i la 
seva integració en l'Ajuntament de Palma 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.-  Dissoldre, ateses les actuals circumstàncies jurídiques i econòmiques, el Patronat 
Municipal de Reallotjament i Reinserció Social, de conformitat amb el Pla d’Ajust (aprovat pel 
Ple Municipal de 20 de març de 2012) i el Pla econòmic financer (aprovat pel Ple Municipal de 
30 de juny de 2016). 
 
SEGON.- La dissolució es farà mitjançant la cessió global d’actius, passius i personal a 
l’Ajuntament de Palma (annexes del present Acord). La cessió depersonal es realitzarà sense 
suposar cap perjudici en les seves condicions econòmiques i laborals actuals.  
L’Àrea de Benestar i Drets Socials de l’Ajuntament de Palma assumirà les funcions, 
competències, drets i obligacions que són pròpies de la naturalesa i finalitats del Patronat 
Municipal de Reallotjament i Reinserció Social. 
Les vivendes actualment propietat o adscrites al PMRRS, una vegada finalitzada la dissolució, 
s’adscriuran al organisme autònom Patronat Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació Integral 
de Barris, al qual estan adscrites totes les vivendes municipals. Aquestes vivendes seguiran 
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formant part del projecte actual de reallotjament de 15 famílies, corresponent la gestió de dit 
programa a l’Àrea de Benestar i Drets Socials de l’Ajuntament de Palma. 
Si queden pendents obligacions, drets o pagaments del Patronat se’n farà càrrec d’aquests 
l’Ajuntament de Palma. 
 
TERCER.- La data d’efectes de la dissolució serà el 31 de juliol de 2017. 
 
QUART.-  Pel que fa al personal la seva integració es farà en primera instància segons l’article 
44 del Reial decret legislatiu 2/2015, de 23 d’octubre, que aprova el text refós de la llei de 
l’Estatut dels treballadors. 
La integració definitiva queda condicionada a tots els efectes al que prevegi el pla d’ordenació 
de recursos humans que la regula, el qual es troba pendent d’aprovació. Tot això als efectes de 
garantir l’eficàcia i adequació a la normativa del procés d’integració, assegurar la comprovació 
dels requisits i condicions del personal afectat pel procés i principalment garantir la protecció 
provisional dels seus drets legítims. 
Es garanteixen a les persones afectades les condicions retributives que tinguessin consolidades 
a la data de 31 de desembre de 2016 que se seguiran meritant amb càrrec al pressupost 
municipal fins a la resolució definitiva del procediment d’integració en què haurà de tenir lloc 
una adequació de les seves retribucions al sistema previst al vigent conveni col·lectiu del 
personal laboral d’aquest Ajuntament. 
 
CINQUÉ.-Encomanar el desenvolupament i execució dels acords de dissolució i d’integració del 
seu actiu, passiu i personal als regidors de l’Àrea de Benestar i Drets Socials , de l’Àrea 
d’Economia, Hisenda i Innovació i de l’Àrea de Funció Pública i Govern Interior,en les matèries 
de la seva competència, mitjançant els acords que siguin adients i que seran adoptats pels 
òrgans competents i amb les formalitats que pertoquin. 
 
SISÉ.- Publicar aquest acord, per a general coneixement, al Butlletí Oficial de les Illes Balears." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, 
C's i Sr. Gijón) 
 
37. Aprovar definitivament el Pla especial corresponent a la zona de règim especial 44-01 El 
Secar de Son Sardina, prevista al PGOU. PN00/0063. 02PRAD03 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS PER PALMA i PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar definitivament el Pla especial corresponent a la zona de règim especial 44-01 El 
Secar de Son Sardina, prevista al PGOU. La documentació que s’ aprova definitivament 
consisteix en: documentació escrita amb data d’ entrada al Servei de Planejament del 7 d’ abril 
de 2017 i núm. 275, i queda incorporat  com a part de la normativa del Pla especial l’ informe 
emès pel Negociat del Servei d’ Extinció d’ Incendis del 28 de juny de 2006; i els Plànols 
indicats a l’ informe dels Serveis tècnics de Planejament del 2 de maig de 2017: plànols de l’ 
Estudi d’ Impacte Ambiental del Pla especial (documentació amb núm. d’ entrada al Servei de 
Planejament núm. 124 del 15 de febrer de 2017, format DIN A 3), plànols del Pla especial de la 
ZRE 44-01 El Secar de Son Sardina amb els números 01F (estat actual any 2003), 02E 
(Zonificació), 03D (instal·lació xarxa elèctrica) i 04B (estat actual a desembre 2010, plànol 
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informatiu), tots ells amb entrada al Servei de Planejament el 15 de febrer del 2017, i núm. 
124. 
Amb aquesta documentació es compleixen les condicions establertes per la CMAIB al seu 
acord del 2 de juny de 2016 i els diferents requeriments d’esmena que s’han traslladat als 
interessats al llarg de l’expedient. 
 
2.Comunicar aquest acord als serveis municipals que es puguin trobar afectats, així com a 
l´Oficina de la Revisió del PGOU. 
 
3. Notificar aquest acord a tots els propietaris afectats, a l’arquitecte redactor i al president de 
l’Associació de Propietaris del Secar de Son Sardina. 
 
4.Donar trasllat d’aquest acord al Consell Insular de Mallorca i al Govern de les Illes Balears 
dins el termini de quinze dies des que s’adopti, adjuntant-hi un exemplar degudament 
diligenciat de la documentació aprovada. 
 
5. Comunicar aquest acorda la CMAIB adjuntant-hi un exemplar degudament diligenciat de la 
documentació aprovada.  
 
6. Publicar aquest acord, juntament amb la normativa adient, al Butlletí Oficial de les Illes 
Balears. La normativa a publicar ha d’incloure el contingut de l’informe del Negociat del Servei 
d’Extinció d’Incendis del 28 de juny de 2006". 
 
Aprovat amb el quòrum de majoria absoluta per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, 
PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
38. Aprovar inicialment la modificació del PGOU, referida a la modificació de les alineacions 
previstes als carrers de Xicarandana i de Joaquim Torrents Lladó, per a ajustar-les a les 
definides al PGOU de 1985. PA16/0005. 01PRAI250 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS PER PALMA i PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma, referida a la modificació de les 
alineacions previstes al PGOU als c. de Xicarandana i de Joaquim Torrents Lladó, per a ajustar-
les a les definides al PGOU de 1985. Aquestes alineacions no varen ser tingudes en compte en 
la redacció de l’actual Pla general, probablement perquè les actuacions d’execució del Pla 
general de 1985 (llicència de parcel·lació, cessió dels terrenys destinats a viari púbic, aprovació 
del projecte de dotació de serveis i edificació de les parcel·les) no estaven recollides encara a la 
cartografia, a partir de la qual es va redactar el Pla general vigent, per la qual cosa es podria 
pensar que es tracta d’una errada en la documentació gràfica del Pla general. Aquesta 
modificació no implica augment de població ni de volum. 
La proposta de modificació ha estat redactada pels Serveis Tècnics de Planejament, i es 
correspon amb la següent documentació: documentació en paper gràfica i escrita de la 
modificació puntual del PGOU referida al reajustament de les alineacions oficials dels c. de 
Joaquim Torrents Lladó i Xicarandana, amb data d’entrada al Registre de Planejament de 15 de 
febrer de 2017 i núm. 123 (i que es correspon amb els següents arxius electrònics: 
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documentació escrita, PA2016-0005-MEM-v20170214; documentació gràfica, PA2016-0005-
PLNinfo-v20170214 i PA2016-0005-PLNord-v20170214). 
Prèviament a l’aprovació definitiva se n’ha d’obtenir un informe favorable de la Direcció 
General d’Aviació Civil. 
 
3. Sotmetre el projecte a informació pública d’un mes mitjançant publicació d’edicte al BOIB, i 
anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la seu Electrònica de l’Ajuntament. 
 
4. Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria; queden 
suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
determinants. Particularment, se’n sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe al 
Consell de Mallorca. 
 
5. Assenyalar, com a àrees afectades per la suspensió, en els termes que determina l’article 50 
de la LOUS, les de l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin afectades pel vigent 
planejament. 
 
6. Comunicar el present acord a l’Oficina de Revisió del PGOU i a la restade serveisque s’hi 
puguin trobar afectats". 
 
Aprovat amb el quòrum de majoria absoluta per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, 
PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
39. Suspendre la tramitació i l’aprovació de llicències urbanístiques  per a l’ús turístic i per a 
l’ús residencial comunitari en la vessant d’alberg  juvenil 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosaltres voldríem.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Comença el Sr. Hila.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Bon dia. En aquest punt duim la suspensió de llicències urbanístiques d’allotjaments turístics durant un 
any, en les zones amb més pressió de Palma, per tenir un any per planificar i regular l’activitat turística a 
la ciutat de Palma, dins el procés de revisió del Pla General. Es planteja, no per a tota la ciutat sinó per 
quatre zones, que són les identificades pels estudis, que són Centre Històric, Santa Catalina, Nou Llevant 
i primera corona del Eixample. El motiu d’aquesta suspensió, és bàsicament dos. El primer que hi ha en 
tramitació entre la Conselleria de Turisme i l’Ajuntament de Palma, 63 peticions d’establiments turístics, 
que fan un total de 2100 places, que en la pràctica suposa duplicar les que actualment té el centre de la 
ciutat, que té 38 establiments i 2149. Per això pensem que davant aquest increment exponencial de les 
peticions, i donat que la majoria d’elles en realitat són de la figura d’hotel d’interior, que en realitat la 
majoria són lloguer turístic dissimulat com hotel d’interior, i vist que a la vegada en el Parlament 
s’estava tramitant i s’ha aprovat una Llei de regulació del lloguer turístic, que lo que fa és suspendre les 
llicències també per un any, lo normal era fer-ho també a l’ajuntament perquè sinó en la pràctica el que 
passarà és que se vehicularà per la figura d’hotel de turisme d’interior, tota la demanda de lloguer 
turístic que no es pot vehicular pe la Llei que ha fet el Parlament, i crec que això també era bo suspendre 
a la vegada totes les llicències d’allotjament turístic, per repensar el model amb tranquil·litat durant un 
any. No inclou aquesta suspensió els hotels boutique, quedaran exonerats, que es facin en edificis 
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catalogats, quan compleixin tres condicions: no substituir més de tres habitatges de menys de 300 m2, 
per tant si substitueix un habitatge de 1000 m2, pues crec que aquesta persona té capacitat per 
comprar un altre. Màxim 20 habitacions, i que sigui establiment de cinc estrelles. Aquesta sol·licitud no 
afecta a les peticions que ja estaven en tramitació, sinó que afecten a les que entrin a partir del moment 
del Consell de Gerència, que es va aprovar, i el sentit també de que Nou Llevant és que és un barri en 
creixement evidentment, en el qual es pot construir residencial, comercial i hoteler, i pensem que és 
prioritari que sigui destinat al residencial, i per això també crec que és bo repensar el ús d’aquest espai 
de la ciutat de creixement, que serà un dels més atractius. Per aquests motius, es va proposar aquesta 
suspensió, que també afecta a la figura del alberg juvenil, perquè també hem vist que és una figura que 
s’està fent servir per al final oferir amb baixa exigència de serveis i de qualitat, un servei que realment 
no, de moment pensem que també és bo incloure en aquesta figura. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Nosotros vamos a mantener el voto que tuvimos en la Comisión, nos vamos a 
abstener. En primer lugar queríamos volverle a criticar las formas con las que ha planteado la 
aprobación que hoy trae al Pleno. Las formas porque nos enteramos de la existencia de esta suspensión 
de licencias, el mismo día en que se presentaba a la Gerencia de Urbanismo a aprobación. Habíamos 
tenido una reunión con el Alcalde el día antes, el Alcalde que había sido Gerente de Urbanismo y que 
suponemos que la tramitación de este tema se comenzó con él, y tampoco tuvo pues no sé como decirlo 
pero no tuvo la delicadeza de comentarnos que se iba a presentar esta suspensión de licencias. Pero a 
parte de las formas, tampoco estamos absolutamente de acuerdo con el fondo. En parte sí, en parte sí 
porque entendemos que nosotros vivimos en una isla que es limitada, que tiene unos recursos 
limitados, y que por tanto no podemos permitir tampoco que el turismo nos, en fin que se produzca una 
explotación de los recursos por el turismo, y por tanto se tiene que limitar, se tiene que limitar el 
turismo. Ahora bien, no estamos de acuerdo, en primer lugar por la delimitación de las áreas, creemos 
que la delimitación de unas áreas determinadas, supone una situación injusta respecto a determinados 
propietarios de otros solares vecinos a esas respectivas áreas. Por ejemplo, la zona 3, lo que es el Nou 
Llevant y el Pla Litoral, es cierto que tiene, que allí construir hoteles, según los usos que se prevén en el 
PGOU pues es ilimitado, podría haber  muchas plazas. Sin embargo, dos calles más allá, en el Polígono 
de Levante, que es cierto que  no existe esta calificación, esta posibilidad de construir hoteles de forma 
ilimitada, también se pueden construir, no tantos pero también se podrían construir. Y esto genera una 
distorsión. Por otra parte, tampoco estamos de acuerdo con el criterio por el cual se hace esta 
suspensión de licencias, porque entendemos que realmente el problema del acceso a la vivienda en 
nuestra ciudad, no es consecuencia de que se construyan más o menos hoteles, hay otros factores que 
sí que intervienen, intervienen de una forma más importante en este problema que tenemos de acceso 
a una vivienda digna y a unos precios razonables. En concreto pues una cosa contra la que ni ustedes ni 
nosotros podemos luchar, que es la inversión, la compra de fincas por parte de inversores extranjeros, 
en determinadas zonas de la ciudad, esto es sangrante. Si hablamos de Santa Catalina, del Jonquet, hoy 
en día parecen más barrios nórdicos que barrios habitados por gente originaria de aquí. Esto hace que 
suban mucho los precios, y es un auténtico problema. Luego también es un problema la paralización de 
licencias, este parón que últimamente, del que últimamente no oímos hablar por parte de los 
promotores, pero es cierto que sigue existiendo un parón, y las horas extras que se hicieron, no 
supusieron un problema. Si hay pocas licencias se construye poco, si se construye poco tenemos menos 
viviendas. Y luego, el tema del alquiler turístico, ustedes han aprobado en el Parlament, un mamotreto 
de Ley, un mamotreto de Ley que lo que hace es no regular como toca, y como nosotros exigimos, el 
alquiler vacacional. Por tanto, estos factores son los que realmente influyen en la escasez de vivienda, y 
son los que ustedes, mediante esta suspensión no van a poner remedio. Gracias.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bien, en primer lugar, nosotros sí vamos a cambiar nuestro voto, y vamos a votar en 
contra. Vamos a votar en contra, primero por las formas. Cómo puede ser que menos de una semana 
antes del Consejo de Gerencia, en donde se llevo a aprobación esta moratoria, estuviera el grupo 
Popular reunido en el despacho del Alcalde, y el Sr. Alcalde nos hablase de consenso, de ir de la mano, 
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de planificar un modelo de ciudad juntos. Unas palabras preciosas que se quedan solo en eso, en 
palabras, porque los hechos son que en menos de una semana nos plantaban una moratoria, con la que 
ahora han consensuado con muchas asociaciones, pero que con la oposición no estaba consensuada, 
que entró de urgencia, y que nos repartieron la documentación durante el transcurso del Consejo de 
Gerencia. Olé la transparencia, el diálogo y la búsqueda de consenso. Y luego no estamos de acuerdo 
con las formas, ¿creen que vamos a conseguir viviendas a precio asequible prohibiendo los hoteles? Es 
una medida muy simplista esta. Para conseguir vivienda asequible, tendremos que acordar paquetes de 
medidas transversales, que actúen en muchos puntos, y no solo en uno, en el hotelero. Efectivamente 
estamos de acuerdo en que hay un problema grave respecto a la vivienda en Palma de Mallorca. 
También estamos de acuerdo en que el turismo se tiene que repensar y redistribuir, a lo largo de todo el 
año. Pero para nada estamos de acuerdo que eso se pueda regular a golpe de moratoria o a golpe de 
modificaciones puntuales. Ustedes no tienen un Plan para Palma, ni turístico, ni urbanístico, y lo están 
demostrando al cabo de, a lo largo de estos dos años de esta legislatura. Ya llevamos 10 modificaciones 
puntuales de Plan General. ¿Se acuerdan aquella modificación de los 12 artículos tan urgente? Todavía 
estamos esperando que nos contesten las alegaciones. ¿Qué va a pasar con el Plan General? Es el Plan 
General el que tendría que definir los usos y las calificaciones de la ciudad, el que tendría que definir un 
proyecto a largo plazo para Palma de Mallorca. El que aquí por unanimidad habíamos votado todos, que 
lo consensuaríamos, no solo con los vecinos, sino también con todas las fuerzas políticas, porque les 
guste o no, hay alternancia en el poder. Y cuando va cambiando el grupo que gobierna, no podemos 
estar funcionando a golpe de timón, e ir cambiando según la ideología, y por eso les pedimos que 
fuéramos de la mano todos, no en interés político, sino en interés del bien de la ciudad, y una vez más 
no lo han hecho. Ustedes generan inseguridad jurídica, y por todo esto vamos a votar en contra. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bueno, la medida de suspensión de licencias no es el motivo único el acceso a la 
vivienda, es uno de los motivos. El motivo es, dentro del proceso de revisión del Plan General, repensar 
el modelo turístico que queremos en los próximos 15-20 años. El acceso a la vivienda es uno de los 
motivos, pero hay la sostenibilidad, la movilidad, muchos otros motivos que aconsejan repensar el 
modelo turístico, para que sea sostenible, y podamos seguir viviendo de él muchos años, porque es 
nuestra principal actividad. Yo creo que eso hay un consenso bastante amplio, y yo creo que esta 
suspensión ha sido bastante bien acogida, bastante bien. Normalmente son polémicas, y esta no lo ha 
sido, porque todo el mundo ha entendido, empresarios y vecinos, que es un buen momento para 
repensar. ¿Quizás lo hubiese sido la pasada legislatura? Sí. ¿Por qué no hicieron el Plan General la 
pasada legislatura señores del Partido Popular? Tenían que hacerlo, no lo hicieron, entonces ahora  nos 
dan lecciones a nosotros, de lo que ustedes no movieron un dedo. Nosotros nos equivocamos en cosas. 
Sin duda. Pero hacemos, el que hace se equivoca, el que nunca hace nada nunca se equivoca, y eso 
deben ser ustedes. Nosotros tenemos voluntad de avanzar. Yo creo que es un momento además bueno, 
porque a la vez en el Parlamento se estaba tramitando la Ley de alquiler vacacional, y ya les he explicado 
cual era lo que iba a pasar a continuación, en el momento en que se suspenden las licencias que da la 
Conselleria por alquiler vacacional, hemos visto que se van automáticamente a hotel de turismo de 
interior, que consiste en comprar un edificio de pisos, poner un portero abajo, sin servicios de 
conserjería, restaurante, sin servicios, y eso es un hotel de turismo interior. Bueno, es una figura cajón 
desastre que se ha encontrado por ahí el resquicio legal. Pues pensamos que tampoco es nuestro 
modelo turístico. Yo no quiero al lado de un hotel que da empleo a 15 personas, un alojamiento de este 
tipo que no da empleo a ninguno. Yo prefiero el hotel por ejemplo, entonces creo que todo esto hay que 
repensarlo juntos, tenemos un año por delante para hacerlo seriamente, que quiere decir con estudios, 
con información, y después tomar una decisión informada, no según me parece, una decisión 
informada, por eso se propone esta medida. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé, com hi ha hagut canvi en el sentit del vot, passarem a votació si us sembla.” 
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Dictaminat favorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS PER PALMA i PODEM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1- Suspendre, amb la durada d’un any, en els termes de l’ article 50 de la Llei 2/2014, de 25 de 
març, d’ ordenaciói ús del sòl,  la tramitació i l’aprovació de llicències urbanístiques  per a l’ ús 
turístic definit a l’ article 57, ap. 4.3de les Normes del Pla General, per a les obres de 
construcció i edificació de nova planta, de reforma i/o ampliació en edificis existents que 
impliquin augment de places turístiques, i de canvi d’ ús/nova implantació, de l’ ús assenyalat; 
quedant exonerats de la suspensió de llicències d’ ús turístic els edificis la regulació d’ usos dels 
quals correspongui al quadre d’ usos núm. 8,Catàlegs, de l’ article 65 de les Normes del Pla 
General, sempre que, a més a més, es compleixin tres condicions: 1.Que no substitueixi més de 
3 habitatges i que la superfície mitjana dels habitatges a substituir sigui superior a 300 m2 
2.Que tengui un màxim de 20 habitacions i l’ encabiment d’ aquestes no suposi la desvirtuació 
tipològica de l’ edifici i molt especialment dels seus espais representatius. 3.Que l’ establiment 
resultant tengui una categoria de 5 estrelles. Per a l’ atorgament d’ aquestes llicències serà 
preceptiu l’ informe de la Comissió de Centre Històric i Catàleg. 
Suspendre amb la durada d’un any, en els termes de l’ article 50 de la Llei 2/2014, de 25 de 
març, d’ ordenació i ús del sòl,  la tramitació i l’aprovació de llicències urbanístiques  per a l’ ús 
residencial comunitari definit a l’ article 55, ap. 2.2 de les Normes del Pla general,  en el seu 
vessant d’ alberg juvenil definit al Decret 58/2011 de 20 de maig d’ Instal·lacions juvenils, per a 
les obres de construcció i edificació de nova planta, de reforma i/o ampliació en edificis 
existents que impliquin augment de places turístiques, i de canvi d’ ús/nova implantació, de l’ 
ús assenyalat. 
La present suspensió afectarà als següents quatre àmbits del terme municipal de Palma: 
- Centre Històric: l’ àrea s’ identifica amb el perímetre definit per les Avingudes Gabriel Alomar 
i Villalonga i Alexandre Rosselló, Pça. D’ Espanya, Avingudes Joan March, Comte Sallent, Via 
Alemanya, Via Portugal i Passeig Mallorca. Per la part inferior, des de Ronda Mitjorn, Passeig 
Sagrera, el Parc de la Mar exclosa l’ autopista de Llevant fins l’inici de les Avingudes. 
- ARE 25-01, Santa Catalina/Sa Faixina. 
- Àmbit corresponent amb el de la Modificació puntual del PGOU 98 del Sector de Llevant-
Façana Marítima, aprovada definitivament pel Ple del Consell de Mallorca amb prescripcions, 
en data 2/06/2003. 
- Primera Corona de l’ Eixample: el àrea definida abasta principalment aquelles àrees de 
l’eixample contigu al CentreHistòric, i conté les qualificacions urbanístiques corresponents a 
les Zones "A", ús principal: residencial plurifamiliar i tipus d’edificació AV-MC.V. definides a 
l’article 127 de les Normes del Pla general. S’inclouen també les Zones "C", ús principal: 
residencial plurifamiliar i tipus d’edificació AV-MC.V. definides a l’article 129 de les Normes del 
Pla general, aplicables al llarg dels eixos cívics,adjacents a les zones "A" mencionades 
anteriorment, compreses a l’àmbit delimitat. 
Tot allò, vista la "Instrucció per proposar suspensió de llicències d’ ús turístic i albergs a 
determinats àmbits del terme municipal" que s’ adjunta com Annex i part integrant del present 
Acord, la qual incorpora els plànols indicatius dels àmbits de la suspensió, i que, ala vegada, es 
fonamenta en el document confeccionat i subscrit pels tècnics de l’ Oficina de la Revisió del Pla 
general, amb el títol"Anàlisi i diagnòstic de l’ habitatge a Palma. Incidències de les dinàmiques 
turístiques". 
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2.- Fer els estudis necessaris per tal de modificar  l’ordenació vigent pel que fa  a l’ ús turístic 
així com, en el seu cas, pel que fa a l’ ús residencial comunitari, en la seva vessant d’ alberg 
juvenil, amb la finalitat de alleugerir la pressió turística, garantir el dret a l’ habitatge i, en 
general, assegurar un encaix sostenible de l’ activitat turística amb la resta d’ activitats 
urbanes.  Tot allò, d’ acord amb la Instrucció que s’ adjunta com Annex al present Acord, i del 
document subscrit pels tècnics de l’ Oficina de la Revisió del Pla general amb el títol "Anàlisi i 
diagnòstic del’ habitatge a Palma. Incidències de les dinàmiques turístiques". 
 
3- Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears, i a un diari dels de més difusió de 
les Illes Balears i en l’adreça o el punt d’accés electrònic corresponent, així com la normativa 
urbanística següent: no quedaran afectats per la suspensió de l’atorgament de llicències que 
afecten l’ús turístic i albergs a determinats àmbits del terme municipal, segons la 
documentació tècnica municipal iexpPA17/03 tots els expedients que es trobessin en tràmit en 
data 11/07/2017, afectant només els que s’iniciessin després d’aquella data. 
 
4- Comunicar el present acord a tots els  Departaments de la Gerència d’ Urbanisme així com 
als Serveis de Gestió Urbanística i d’Informació Urbanística, i a l’Oficina de Revisió del Pla 
General". 
 
Aprovat amb el quòrum de majoria absoluta per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, 
PODEM PALMA), 9 en contra (PP i Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
40. Ampliació termini informació pública PEP del Jonquet 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient. 
 
Es proposa: 
 
"1. Ampliar fins el dia 29 de setembre de 2017 el termini d'informació pública del PEP del 
Jonquet per tal que es puguin presentar al·legacions en els termes previstos en la LOUS i el seu 
Reglament. 
 
2. Publicar aquest acord en el BOIB, en un dels diaris de major circulació de la Província, i en la 
web municipal." 
 
Aprovat amb el quòrum de majoria absoluta per unanimitat 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS D’INICIATIVA POPULAR  
 
- JUBILATS PER MALLORCA (G-57650202) (No figuren al RMEC) 
 Punt 41 (Jaume Bonet Moll) 
 
- Associació veïns Canamunt Ciutat Antiga (G-07525546) 
 Punt 41 (Manel Domenech Bestard) 
 
- ATTAC MALLORCA  (G-57069742) 
 Punt 41 (Irene Salamanca Pujol) 
 
- Associació Participa  (G-57961534)   (Intervé també al apartat  Proposicions grups polítics al punt 55) 

 Punt 41 (Maribel Alcázar Franco) 
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- Associació de veïnats Es Capitol (G-07439839) 
 Punt 41 (M. Isabel Cevilla Alba) 
 
- Associació veïns Sa Calatrava (G-07218498) 
 Punt 41 (Edita Navarro Tuneu) 
 
- Associació veïns Tramuntana Cas Capiscol-Son Busquets (G-07495849) 
 Punt 41 (Gabriel González del Valle) 
 
- Associació de veïns de Son Rapinya (G-07259823) 
 Punt 41 (Marisa Bonache Vico) 
 
- Associació de veïnats Son Dameto – Son Pizà 
 Punt 41 (Jaime Bonet Vadell) 
 
- Associació veïnal des Coll den Rabassa (G-074444656) 
 Punt 41 (Joan Manel Mulet Mulet) 
 
- BARRI CÍVIC de Santa Catalina (G-57723017) 
 Punt 41 (M. Magdalena Mayol Seguí) 
 
- Associació de veïns Es Molí des Rafal-Vivero  (G-07139934) 
 Punt 41 (Rafael Garcia Hernández) 
 
- Associació de veïns Vogar i Ciar (G-07205305) 
 Punt 41 (Alejandro Segura Camacho) 
 
- Associació de veïns Nova Son Roca (G-57866112) 
 Punt 41 (Antonio Garcia Garcia) 
 
- Grup Balear d’Ornitologia i Defensa de la Naturalesa (GOB)  
 Punt 41 (Margalida Maria Ramis Sastre) 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Passem al punt 41, perquè és un punt important. Per primera vegada en la democràcia, una entitat 
presenta una proposta que serà votada pels grups municipals. Però abans de donar pas al Sr. Forteza hi 
ha hagut un total de 15 intervencions d’entitats de la ciutat, i començarà en Jaume Bonet de Jubilats per 
Mallorca. Demanaria que per favor tothom s’ajustés en el temps, perquè hi ha 15 intervencions per 5 
minuts és un temps considerable. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Bonet Moll, representant de Jubilats per Mallorca: 
 
“Sí, és perquè Jubilats per Mallorca dona suport a la proposta de la Federació d’Associacions de Veïnats. 
Sobre saturació turística arreu i això tenim, i els governants encara fan propaganda perquè vinguin més 
turistes. I el Govern ha fet una Llei que enlloc de posar les mencions per una economia sostenible, fins i 
tot permet que els ajuntaments autoritzin el lloguer turístic a les finques de pisos. Hem vist com es 
degradava el territori i el sentit de poble. Ara ja som molts els que comencem a sentir-nos expulsats de 
ca nostra. Un Govern de progrés ha de donar a la gent amb pocs ingressos, que té un pis seu, altres 
solucions, que no siguin la d’emigrar del seu pis durant 60 dies a l’any. Ha d’exigir el control dels ports i 
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dels aeroports, per poder regular les arribades, i ha d’exigir les mateixes condicions per les Illes Balears 
que Dinamarca va imposar per les seves illes, en entrar la Unió Europea. Sí que té remei lo de la 
gentrificació per compra d’estrangers que deia el representant de Ciutadans. Té remei, si tinguéssim les 
condicions amb les quals Dinamarca va entrar a la Unió Europea, tindríem les condicions perquè això no 
se produís. I dic això per evitar la gentrificació de per compra que ens van fent de cada vegada més 
forasters, a dins ca nostra mateix. I ho ha d’exigir mobilitzant la ciutadania si l’Estat no li fa cas. Tenir 
dirigents que diuen, ah és que no tenim competències, ah és que això depèn del Estat i ja està, vaja ... I 
per descomptat ha de posar una taxa turística que no sigui una presa de pèl, com la que ara tenim, presa 
de pèl per lo baixa que és, i presa de pèl per no poder cobrar-la en els ports i en els aeroports. Però avui 
es tracta de la proposta de la Federació d’Associacions de Veïnats, perquè l’Ajuntament de Palma 
prohibeixi el lloguer turístic a les finques de pisos, en els edificis plurifamiliars. Poca cosa més es pot fer 
des de l’ajuntament, llevat de deixar de fer-nos pagar a tots i subvencionar els hotelers, a qui els cobren 
l’aigua més barato que no a la gent normal, i fer-los pagar a preu de dessaladora a ells i en els habitatges 
de lloguer turístic, i en els que es donen el luxe de tenir piscina. El lloguer turístic ha disparat el preu dels 
lloguers, cosa que afecta principalment les famílies més desfavorides, moltes de les quals es veuen 
forçades a anar emigrant de barri, o a quedar enmig del carrer, quan els acaben els contractes de 
lloguer. Però és que a més a més, si l’ajuntament no fa ús de la potestat que la llei li dona per aturar el 
lloguer turístic en els plurifamiliars, generarà enfrontaments i enemistats entre els veïnats de les 
escales, en haver de decidir si els autoritzen o no, amb la possibilitat de que posi als veïns, que amb el 
seu vot impedeixin el lloguer turístic a un edifici, a mercè de les màfies que han actuat en altres 
processos de gentrificació, i que hi continuen actuant ara mateix, de manera més o menys intensa, a 
vegades amb amenaces, i a vegades fent-se pesats i insistint una i un altre vegada, a veure si acaben de 
fer cedir el díscol per avorriment. Senyors de l’Equip del Govern municipal, ja que no poden evitar gran 
part dels mals que aquesta llei farà a la gent senzilla del nostre poble, Jubilats per Mallorca els demana, 
que evitin allò que sí que poden evitar. Defensin la gent, que no té més camí d’accedir a una vivenda 
digna, que el camí d’anar a lloguer. Defensin el territori, aturant l’augment de 400.000 places turístiques 
possible disponibles. Defensin la concòrdia entre els veïnats que conviuen a una mateixa finca. Defensin 
el descans nocturn dels veïns que han d’anar a fer feina l’endemà dematí, i prohibeixin del tot el lloguer 
turístic a les finques de pisos de Palma. Si de passada poguessin evitar les tortures auditives que 
pateixen molts habitadors del centre de Palma, més de dos els ho agrairien. I tot que no el tingui escrit, 
certament lo de la moratòria me sembla molt bé, lo de fer parts i quarts, que no sigui per tot, me sembla 
molt malament.” 
 
Sr. Domenech Bestard, representant de l’Associació de Veïns Canamunt Ciutat Antiga: 
 
“Sr. Batle, regidors, llonguets de Canamunt i de Canavall. Els habitatges són per viure i no per especular. 
1. Perquè defensem que els habitatges són per viure? Els habitatges del nostre barri estan essent venuts 
o llogats, amb finalitat turística especulativa per tant a preus impossibles pels residents. Les molèsties, 
els renous, el ús incívic de les zones comunes dels edificis, han anat augmentant cada dia. Els horaris i 
les ganes de festa dels turistes, són incompatibles amb la vida dels veïnats i les veïnes. Desapareixen les 
tendes de productes bàsics per esser ocupades per negocis turístics. Per la pressió del lloguer turístic, no 
es renoven els contractes de lloguer, etcètera. Tot això i més ho explicàvem en aquest fulletó, fruit 
d’una assemblea de veïnats a Canamunt, feta fa alguns mesos, que va decidir presentar al·legacions al 
Decret del Govern, en el sentit d’oposar-nos al intent de legalitzar el lloguer turístic en vivendes 
plurifamiliars. Ja al lema de la samarreta de les festes post trinitàries de 2015, a Canamunt, 
denunciàvem la conversió de ciutat en un gran hotel. Les xifres facilitades pel Sr. Batle ho corroboren, 
hem passat de 31 a 101 establiments turístics als centres de ciutat. I hem doblat en creix les places que 
hi havia. Malauradament hem estat premonitoris. Saludem la moratòria recentment aprovada, encara 
que manifestem la nostra preocupació perquè es traslladi la pressió urbanística especulativa, als grans 
casals. Què farem de Ca en Serra, les torres del Temple o el Convent de Sant Jeroni? Sense anar més 
enfora. Malgrat tot, fem tard, i no volem seguir fent tard. En un tema tan important com en el de les 
vivendes plurifamiliars. Les administracions no poden seguir badant com han badat en temes com la 
demolició del narro de la Feixina. Hem d’anar clars, Sant Rescat va esser entronitzat com a patró laic de 
Canamunt, fa cinc anys, per conjurar el perill del que ens podia tocar del rescat europeu de l’Estat 
espanyol. A Madrid, que són molt espavilats i tenen molta experiència en els polis, entre ells els 
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colonials, ho varen fer venir bé per rescatar amb més de 60.000 milions a la banca. Amem si comencem i 
redrecem aquests dos anys lo que ens queda de legislatura. Calen decisions polítiques, en el millor sentit 
de la paraula, valentes i decidides. Reivindicant les competències que no tenim, però exercint les que 
tenim. Ja està bé d’escudar-se en qüestions de procediments, o darrera boirosos informes tècnics. 
Corren temps de sobirania, demaneu-vos sinó els catalans del Principat. Sr. Batle, senyors regidors, 
estimareu ciutat i posareu per davant en el qui l’habiten? La disjuntiva és clara, ho de triar entre la 
defensa del dret a l’habitatge de la immensa majoria dels ciutadans, i el dret dels que volen mercadejar 
amb ell. Per acabar, com no podia esser d’altre manera, recolzem la proposició d’iniciativa popular, 
presentada per la Federació d’Associacions de Veïnats de Palma.” 
 
Sra. Salamanca Pujol, representant de ATTAC Mallorca: 
 
“Sr. Batle, senyors regidors. Si ATTAC Mallorca és avui aquí és perquè la proposició d’iniciativa popular 
presentada per la Federació d’Associacions de Veïns de Palma, respon a una situació real, la que viu la 
ciutat fora d’aquesta sala, que representa tot allò que denunciem, l’ofensiva especulativa d’un 
capitalisme transnacional, la globalització neoliberal del lliure mercat, i la concepció de la competitivitat 
econòmica entre les persones, com a valor principal. Per això hi tenim molt a dir, nosaltres i un gran 
nombre de ciutadans de Palma, els quals suposadament vosaltres representeu. Perquè lo que està 
passant amb el lloguer turístic i amb la resta de conseqüències d’una massificació turística, 
descontrolada i salvatge, a Palma, a la illa i en el resto de les illes, no és més que una ofensiva contra els 
ciutadans. Una especulació amb els nostres drets i una globalització de la nostra vida i de la nostra 
identitat. Palma no viu del turisme, s’està morint del turisme, tots ho sabeu, de cada vegada més els 
ingressos del turisme se’n van fora, a tours operadors, grans empreses estrangeres, grans fortunes. I el 
benefici que ens reverteix, no es reparteix, ni tan sols compensa mínimament la desigualtat generada 
aquests darrers anys, més bé al contrari, la desigualtat ha augmentat, igual que l’explotació, la 
precarietat, la marginació. És curiós, a més turisme més precarietat. No hauríem de parlar llavors dels 
doblers que se queden a la illa, sinó dels doblers que es queden alguns en aquesta illa. Això sí, la 
despesa pública, la municipal per exemple, infraestructures, neteja, seguretat, manteniment, la paguem 
tots, i de cada vegada resulta més insuficient per respondre a les necessitats de tanta gent, i per tant 
resulta de pitjor qualitat. És una condemna més a la precarietat i a la minva de drets. Esteu cansats de 
sentir-ho, ja ho sé i no val fer-se els sords o els avorrits, vivim en un territori finit, on es limitada l’aigua, 
l’energia, la pol·lució que podem respirar, els residus que podem assumir. No es pot sostenir una pressió 
demogràfica tan intensa amb una estacionalitat turística de cada vegada més llarga, amb milers de 
creueristes setmanals, etcètera. Això se li diu insostenibilitat, i esteu obligats a fer alguna cosa per 
minorar-ho, per decréixer, per molt que us espanti a alguns el terme. També vegeu com dia a dia 
desapareix a ciutat, desapareixen petites empreses i comerços, que no poden fer front a la competència 
i a la pressió d’aquests malats d’addicció en els doblers. Substituïts llocs vells per franquícies alienes i 
llunyanes. No és una qüestió de nacionalitat ni de genètica sinó d’identitat, de patrimoni, d’història i de 
cultura, en definitiva de territori i de poble. Palma ja és global. Abans se li deia cosmopolita, ara està 
passant a esser de les grans corporacions i de les grans fortunes, que globalitzen la nostra illa i la nostra 
vida, apropiant-se del que faci falta, destruint lo que faci falta si és necessari. I com sobreviurem si un 
dia qualsevol problema al món exterior ens genera una dificultat en el transport? Ja no tenim sobirania 
alimentària, ni energètica, ni legislativa segons alguns. Senyors, aquesta massificació turística només es 
pot dur a la desfeta del turisme, d’un turisme digne que acabarà per no suportar el vandalisme dels 
altres, la degradació del entorn, l’estrès de les aglomeracions, l’engany en les ofertes, l’antipatia dels 
residents generada per la pèrdua de la pròpia identitat. El preu de l’habitatge no pot esser turístic, és a 
dir, inassequible per uns residents que ja pateixen vandalisme, degradació, estrès i indignitat. La 
sensació de que això ja no és ca nostra, de que ens expulsen de la nostra terra, no és demagògia 
planyívola, és una constatació de qualsevol persona que viu a ciutat, especialment pels nostres fills i 
nets als quals la realitat els està dient dia a dia, que no podran viure on han nascut. No podem oblidar 
els greus problemes que hem vist a ciutat, per poder acollir un nombre ridícul de refugiats sirians o 
d’altres indrets, impossibilitats, perills, traves, mentre en satisfacció comptem els turistes per milions. 
Les excuses fan feredat, i haurien de fer-nos vergonya. Si a Mallorca els interessos dels grans hotelers 
han destruït gran part de la illa, a ciutat els pisos de lloguer turístic suposen una causa determinant 
d’aquesta situació descontrolada, de gentrificació i de treure fora tant residents, com petits comerços i 
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empreses locals. I la mà de metge que hauria d’intervenir, sovint és tremolosa, no gosa, diu que farà i 
recula, té por, és covat, vol acontentar a tothom. Mentrestant els habitants d’aquesta illa contemplem 
la situació perplexos.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vaig acabant.” 
 
Sra. Salamanca Pujol, representant de ATTAC Mallorca: 
 
“Sí, acabo. De lo que veiem i de lo que hem de viure. Això sí, alguns intenten treure’n profit del desastre 
i defensen el seu minso interès personal a curt termini, cecs davant un futur que no està pensat per a 
pobres residents com ells, sinó per aquests grans edictes, sempre a l’aguait dins el caos i la barbàrie, per 
apropiar-se de qualsevol presa més petita que ells. Gràcies.” 
 
Sra. Alcázar franco, representant de l’Associació Participa: 
 
“Bé, Sr. Batle, senyors regidors i regidores i ciutadania en general. Des de l’Associació Participa, donem 
suport, com no pot esser d’un altre manera, a la proposició d’iniciativa popular presentada per la 
Federació d’Associacions de Veïns de Palma, sobre el tema del lloguer turístic i de vacances, en fi que és 
plurifamiliars. No hi ha democràcia sense participació ciutadana, i la participació no pot quedar reduïda 
al vot, com un xec en blanc que s’emet cada 4 anys. La participació de veritat és permanent i transversal 
a tot l’ajuntament, més encara quan es decideixen temes de tanta transcendència a l’hora de definir el 
model de ciutat que volem. Al Congrés de Eivissa, allà per l’any 2000, si no record malament la data, més 
de 300 associacions van decidir que la participació era prendre part en la presa de decisions. Des de la 
normativa institucional, la decisió la pren aquest Ple, no qüestionem aquest fet. Però hi ha un moment 
previ, en que també es prenen decisions, al moment en que cadascuna de les formacions polítiques que 
governen, decideixen si donaran o no suport a la proposta d’iniciativa popular, i aquesta és una decisió 
que vos defineix. Tots vostès tenen coneixement dels efectes del lloguer turístic, sobre la vida de les 
persones que habiten aquesta ciutat. Som conscients que l’oci i el descans no casen bé. No és per això 
que amb bon criteri limiten els horaris de l’activitat nocturna a les festes d’estiu dels barris? Per 
exemple. Barris que porten camí de no servir ni com a refugi per dormir, i no precisament per l’activitat 
de les associacions. Tots vostès són conscients que el model turístic que s’està impulsant és salvatge, 
depredador, invasiu i profundament injust, a l’hora de repartir beneficis i càrregues. Beneficis per a uns 
pocs, beneficis que ni tan sols es queden aquí en molts de cassos, i càrregues per a la població local. El 
negoci es fa portant aquí masses de treballadors reprimits, als quals se’ls ofereix un lloc però el 
descontrol absolut, amb la finalitat de que es desfoguin i tornin més relaxats al seu lloc de producció. Ja 
no cerquen el sol i la platja, també cerquen l’alcohol, les drogues, el sexe sense control, més rentable 
com a negoci que el sol per lo vist. És que el lloguer de vacances, escampat per la ciutat en blocs de 
pisos, suposarà una reducció de l’oferta hotelera habitual, o un canvi en el model de l’oferta turística? 
Vostès saben que no. Que només és un suma i segueix en aquesta bogeria. Per si no fos suficient, el 
impacte sobre el model d’oci, que està assumint la nostra joventut, ara el podem traslladar directament 
al centre de la ciutat, i als barris, gràcies en aquest lloguer també. També són vostès conscients del 
impacte sobre el preu del habitatge, i sobre la incapacitat dels serveis públics, per respondre a les 
necessitats i demandes de la ciutadania. Autobusos retirats de les línees que van als barris, policia 
absent de les activitats de barriada, manca de neteja. També saben vostès que el lloguer d’habitatges no 
és una activitat particular d’algunes persones necessitades, sinó un negoci organitzat per plataformes i 
agències, que acumulen habitatge i concentren beneficis. Votin amb consciència, i demostrin que per a 
vostès la participació ciutadana i la proposta sorgida des de la ciutadania activa i compromesa, és digna 
de consideració i d’esser portada al espai en el que es prenen les decisions, per alguna cosa més que per 
exhibir-la, per votar-la a favor i convertir-la en realitat. Esser un govern d’esquerres, és més que fer 
discursos electorals. Siguin valents i actuïn. Facin realitat l’esperança que la ciutadania treballadora va 
dipositar en vostès.” 
 
Sra. Cevilla Alba, representant de l’Associació de Veïnats Es Capitol: 
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“Bon dia. Vinc en representació del Capitol. Bé, jo seré molt breu, només els demanaré que facin un 
petit esforç, un petit esforç, de posar-se en el puesto o lloc millor dit, del ciutadà amb problemes, per 
adquirir un lloguer, que són, els jubilats, la gran majoria dels joves, que seran els seus futurs votants, i 
ho tindran en compte, moltíssima de gent que no, té un sou petitíssim, etcètera. Facin aquest esforç, 
perquè jo estic segura que els seus fills, els seus amics, bé, la gent del seu envolt, entorn, tenen aquest 
problema. I si ho pensen i si han fet aquest esforç, crec que decidiran pues que aquesta llei absurda del 
lloguer turístic, no arribi a terme, i per això donem suport a la Federació amb aquesta proposta. Moltes 
gràcies Sr. Batle, regidors i regidores. Bon dia.” 
 
Sra. Navarro Tuneu, representant de l’Associació Veïns Sa Calatrava: 
 
“Bon dia a tothom. Sr. Batle, senyors regidors i les demés persones avui aquí presents. La Calatrava, com 
a barri del casc antic de la ciutat, és un barri vell, un barri antic, i per tant un barri que n’ha vist de tots 
colors, i que ha estat en distintes ocasions a punt de desaparèixer, a punt de sucumbir enfront de les 
onades de gentrificació de diferents tipus. Si parlem de les més recents, a finals dels anys 70, a finals 
dels 70 principis del 80, la degradació arquitectònica i urbanística, va fer que el barri patís un progressiu 
procés d’abandonament dels seus habitants, que es varen anar, i el barri es va anar omplint per 
persones dedicades al tràfic de drogues, de tal manera que com pot esser molts de vosaltres 
recordareu, era un barri considerat perillós i que fins i tot als taxistes no els agradava anar-hi. L’acció 
decidida dels veïnats i d’un grup de polítics i tècnics coordinant el urbanisme i l’acció social, encapçalats 
pel llavors batle, el Sr. Aguiló, van fer possible que la Calatrava sigui avui el que és. Hi ha solucions als 
problemes que tenen els barris, n’hi ha. Actualment estam en una altre situació donada d’aquesta, a 
punt de desaparèixer, degut a l’expulsió econòmica, per l’encariment de l’habitatge, tant de compra 
com de lloguer, que el fenomen turístic està produint en el nostre barri. Convidem a les persones que 
vulguin a fer una passejada, i els mostrarem concretament quins són els edificis que s’estan desallotjant 
per poder esser ocupats, o per vivendes turístiques o per hotels. Al igual que a la majoria dels barris del 
casc antic i de la primera corona del Eixample de Palma. Si no hi posen remei, d’aquí a dos dies el nostre 
barri serà un barri de persones majors, un barri envellit, un barri de figurants. Els propietaris que 
haguem pogut resistir a l’envestida dels voltors especulatius, que sobrevolen les nostres cases, i 
envoltats de turistes allotjats, tan als pisos turístics com als hotels que han proliferat com a bolets en els 
darrers 3 o 4 anys. De no tenir-ne cap hem passat a tenir-ne 3 en 500 metres, i en primera línea està 
clar. I a més a més essent testimonis de primera mà d’una important operació especulativa per part de 
la pròpia administració, en aquest cas el Patronat Municipal del Habitatge d’aquest Consistori, que en 
l’anterior legislatura va vendre un solar propietat municipal, i amb un projecte aprovat per la realització 
d’habitatges de protecció oficial, per la construcció d’un hotel de més de 120 places. Res d’hotel petit ni 
hotel boutique. Parlem de l’hotel El Príncep, al recent inaugurat Baluard del mateix nom, que encara en 
construcció ja es comercialitza en les xarxes. Aquest és un bon exemple d’això que es diu que no està 
passant. I a demés impulsat des de la pròpia administració. Accions especulatives públiques d’aquest 
tipus, que ajuden a mans plenes a que els nostres fills no puguin viure als barris i a la ciutat en la que 
han nascut. No s’han de tornar a produir. I nosaltres sabem que és possible, perquè en tenim 
l’experiència, hi ha solucions. He citat abans la gentrificació que el nostre barri va patir a final dels anys 
70, perquè és un bon exemple de com quan el moviment veïnal i la iniciativa pública, treballen de la mà, 
orientats a aconseguir el bé comú, per damunt de la tendència individualista d’orientació als doblers per 
sobre de tot, a la que la cobdícia ens aboca de vegades, es pot aconseguir crear barris diversos, que com 
bé ens ha ensenyat l’ecologia, és el que assegura la bona salut de tot organisme viu. Barris per tant 
habitats per diferents tipus de persones, gent gran, gent jove, nins, nines, rics i no tan rics, mallorquins i 
no mallorquins, i sí també turistes, suficients turistes perquè puguem viure bé, tant ells com nosaltres, 
quan fem de ciutadans i no de turistes que també són moltes ocasions. Per tant recuperem i reprenem 
bones pràctiques passades, les experiències de barris com el de Calatrava i el Jonquet dels anys 80 amb 
la promulgació de Peris, així com experiències que hi ha actualment, de com deia abans, treballant 
conjuntament ajuntaments i veïns, orientats al bé comú i també la iniciativa privada socialment 
responsable.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
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“Vagi acabant quan pugui.” 
 
Sra. Navarro Tuneu, representant de l’Associació Veïns Sa Calatrava: 
 
“Val. Podem trobar solucions al fenomen global en el que estam immersos. Recuperem bones 
pràctiques passades, perquè hi ha solucions. En aquesta línea volem aprofitar l’ocasió i ja acabo, per 
felicitar aquest Consistori, i en especial al recent anomenat batle Noguera, en el que el nostre barri, 
quan era regidor d’Urbanisme, li va demanar en moltes ocasions la moratòria que avui s’ha aprovat. I 
també, això va esser una primera passa, i una segona passa, recolzar avui i demanar a cada un dels 
regidors i regidores dels diferents grups polítics d’aquest Ple, que votin a favor de la proposició 
d’iniciativa popular, presentada per la Federació d’Associacions de Veïns de Palma, en el sentit de 
rebutjar qualsevol possibilitat de lloguer o estada turística en habitatges plurifamiliars de tot Palma. Hi 
ha solucions, siguin valents, governin pel bé comú, i facin-les possibles. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Torn a insistir en la importància de que la gent s’ajusti al temps, perquè hi ha 
moltíssimes intervencions.” 
 
Sr. González del Valle, representant de l’Associació de veïns Tramuntana Cas Capiscol – Son Busquets: 
 
“Seré breu. Bon dia Sr. Batle, regidors, regidores. L’associació de Tramuntana Cas Capiscol – Son 
Busquets, demana que la nostra ciutat sigui una única zona de zonificació de lloguer turístic en 
habitatges plurifamiliars. Si vostès decideixen tan sols zonificar el centre històric traslladaran els actuals 
problemes que ja pateixen els barris com a Canamunt, la Calatrava, Santa Catalina, etcètera, als barris 
del Eixample de la ciutat. Al nostre barri actualment tenim pisos de lloguer turístic, i això ha començat a 
crear conflictes entre els veïnats de les finques. Una de dues, o són pisos de lloguer turístic, o els meus 
veïnats tenen molts d’amics a l’estranger. També s’ha notat la pujada de preus dels lloguers dels pisos, i 
cada dia hi ha menys pisos per poder llogar als treballadors. Davant aquesta problemàtica haurien de fer 
una reflexió. En aquest moment la nostra ciutat es troba davant un repte el qual és ordenar 
urbanísticament els pròxims 20 anys. Per això s’haurà d’ordenar el turisme, i dur endavant la revisió del 
Pla General. Ara és el moment de decidir si volem una ciutat amable, verda, sostenible on els llonguets 
puguem viure, o per contra convertir la ciutat en un gran parc temàtic pels turistes, on els residents 
seran expulsats fora de la ciutat, o tindran que conviure amb tot tipus de problemes, massificació, 
renou, contaminació, etcètera. Per acabar, una petita reflexió personal, el 7 del 7 del 77, ara fa 40 anys, 
un grup de joves varem ocupar la illa Dragonera, amenaçada per un projecte urbanístic brutal. Els 
ciutadans de Mallorca varen poder actuar, a aturar la destrucció de la illa, i més tard es va declarar Parc 
Natural. A hores d’ara, davant la situació actual de pressió urbanística i turística, no ocuparien la 
Dragonera, ni el Trenc ni la Albufera, haurien d’ocupar tot Mallorca. I en lo que respecta a nosaltres, per 
tant els ciutadans de Palma hem de recuperar els nostres barris, places, carrers, perquè els nostre nins i 
els nostres majors puguin jugar i passejar tranquil·lament. Per tot això recolzem totalment la proposició 
d’iniciativa popular, presentada per la Federació d’Associació de Veïns de Palma, en el sentit de rebutjar 
qualsevol possibilitat de lloguer o estada turística en els habitatges de .... Senyors regidors, regidores, 
penseu bé lo que feu avui, és el futur de la nostra ciutat. Gràcies.” 
 
Sra. Bonache Vico, representant de l’Associació de veïns de Son Rapinya: 
 
“Veïns i veïnes, senyors regidors i regidores, Sr. Batle. Com a presidenta de l’associació de veïns de Son 
Rapinya, membre de Federació d’Associacions de veïns de Palma, vull exposar la valoració de la nostra 
entitat, respecte a com els afecta als veïns i veïnes el lloguer turístic. Si tenim en compte la Constitució, 
ens presenta la necessitat d’harmonitzar drets, com el dret a la propietat privada, recollit a l’article 33, 
que no s’ha de confondre al dret a fer el que ens dona la gana sense més, i al dret a un habitatge digne, 
recollit a l’article 47, que a més recull que han d’esser les institucions públiques, les que han de regular 
la utilització del sòl, evitant l’especulació. Des de la nostra comunitat assistim atònits a la vulneració de 
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drets tan fonamentals com l’accés a un habitatge digne i adequat, especialment pels sectors socials més 
vulnerables. Perquè uns preus de lloguer tan exorbitants, producte de la bombolla turística actual, i de 
l’especulació salvatge i sense control, no pot pagar-los la gent que viu d’un salari retallat i precari. Així 
mateix, ens trobem amb un altre problema afegit, i és que Palma té uns serveis per uns 403.000 
habitants, però en els mesos d’estiu varen arribar a triplicar aquesta xifra, arribant al 1.380.000 
persones vivint en aquesta ciutat. Quina qualitat de serveis es pot oferir davant aquest allau de 
persones? Quan no es poden reforçar policia, personal sanitari, educatiu, perquè ningú vol venir a 
treballar aquí, perquè ningú pot pagar el lloguer. Com no estarem en pre alerta per sequera cada any? O 
un increment brutal de les nostres aigües fecals, que no ens dona abast a eliminar, i van directament a la 
nostra badia. Quin tipus de seguretat ens poden oferir? Quan una plantilla de policies és totalment 
insuficient. Els record que els reforços es van a la península, perquè no troben un lloc per viure. I no 
donen abast a atendre les baralles de gent borratxa a la Platja de Palma, deixant a Palma desatesa. Quin 
tipus de sanitat podem esperar d’una plantilla de sanitaris del tot insuficients? Els torn a recordar que el 
personal es torna a la península amb un contracte rebutjat per no poder trobar un habitatge, fent que el 
nostre temps d’espera en urgències s’eternitzi, provocant la indignació general dels usuaris, a més de 
patir el perill de no detectar casos de gravetat, per manca de personal. Com poder tenir una ciutat verda 
i ecològica, deixant els nostres cotxes a casa per utilitzar el servei públic de transport, i ens trobem que 
ens treuen l’autobús per cobrir Platja de Palma, arribant a esperar més de mitja hora entre autobús i 
autobús, i veiem com s’incrementa la plantilla de cotxes de lloguer, fins a 100.000 unitats, arribant a 
col·lapsar carrers i carreteres. Ens trobem doncs davant d’un model de turisme barat, sense principi, on 
l’alcohol, les drogues i el sexe és el reclam més estès, fent que els nostres joves vegin i copiïn aquest 
model. Queden molt enrere aquell temps en el que el turista era educat i respectuós amb el seu entorn. 
I sí, perquè no dir-ho, on deixava la riquesa del seu poder adquisitiu a la nostra ciutat, cosa que no passa 
ara, ja que el benefici és pur i dur per les grans empreses especuladores, i els beneficis volen 
directament cap a paradisos estrangers. Estam parlant de molt més que de lloguers sí o no, estam 
parlant d’un model de negoci i de vida, que afecta als nostres barris i a la nostra ciutat greument, i que 
perjudica els interessos socials que recull la Constitució. Tot i que per a molts la Constitució s’enarbora 
com bandera per defensar la unitat territorial de l’Estat, però s’incompleix sistemàticament a l’hora de 
defensar els drets socials. De veritat creuen vostès en la Constitució? Doncs ja saben, controlin 
l’especulació com la del lloguer turístic. Per tot lo anterior exposat, donem suport totalment a la 
proposició d’iniciativa popular, presentada per la Federació de veïns de Palma, en el sentit de rebutjar 
qualsevol possibilitat de lloguer o estada turística en els habitatges d’edificis plurifamiliar, finques de 
tota Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bonet Vadell, representant de l’Associació de Veïnats de Son Dameto – Son Pizà: 
 
“Sí. Sr. Batle, senyores i senyors regidors, companyes i companys del moviment veïnal, senyores, 
senyors. Hem sento molt honrat de poder-me dirigir en aquest distingit auditori, i a la vegada molt 
orgullós de fer de portaveu dels més de 6.000 ciutadans que amb les seves signatures, ens delegaren 
per fer sentir la seva veu en el Ple d’aquest ajuntament. El contingut d’aquest missatge, és demanar als 
qui governen aquesta ciutat, que no es permeti utilitzar els habitatges a finques de residents, com 
allotjaments turístics. Com ja s’ha argumentat, aquell fenomen ha desencadenat principalment 
l’encariment desorbitat dels preus dels habitatges, i molèsties de renous, brutor, etcètera, als demés 
residents de les finques. Aquests fets no són però més que simples símptomes d’una malaltia més 
profunda, que afecta al model de turisme que hem desenvolupat, i que és la principal, quasi única font 
de subsistència d’aquesta comunitat. No és normal que un treballador hagi de destinar més del 50% del 
seu sou, a costejar l’habitatge. No és normal que la filla del meu veí, infermera de professió, hagi de 
tornar a casa dels seus pares durant l’estiu, perquè la treuen de l’habitatge que tenia llogat, frustrant el 
dret d’emancipació d’una persona jove, que ha fet una formació professional, i ha aconseguit un treball. 
No és normal que estrangers facin el negoci llogant l’habitatge que tenen en propietat o bé 
arrendament, sense pagar cap tipus d’impost, ni tenir cura de les persones que ocupen els habitatges. 
No és normal les escenes de violència a les zones turístiques, que contínuament es mostren als medis de 
comunicació. No és normal la desaparició de tendes i establiments, que donaven caràcter a la nostra 
ciutat, substituïts per establiments de marques multinacionals, que no fa sinó homogeneïtzar i 
estandarditzar, perdent el caràcter propi del lloc. Així podríem seguir numerant multitud de situacions 
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que ens han transmès els ciutadans, quan recollíem les signatures, i que hem d’interpretar com a 
símptomes d’una malaltia que afecta al nostre model de turisme. Vist en perspectiva, el que anomenem 
lloguer turístic, no seria un mal en sí mateix, possiblement encaixaria dins un model de turisme distint 
del que tenim ara. Diria més, que a mi personalment m’agrada aquell model, però també m’agrada la 
porcella rostida i el marisc, i no la menjaré si he tingut una indigestió intestinal. Ningú pot dir que la 
porcella rostida és dolenta, però sí seria dolent donar-la a menjar a qui acaba de tenir un còlic. No 
m’atreviré a fer un diagnòstic, perquè no tinc estudis de medicina, però sospito que podríem començar 
a tenir un bon còlic turístic. Si bé no és aquí el lloc adequat per entrar en detalls escatològics, de com es 
desenvolupen i resolen els còlics. Cal fer una curada revisió del nostre model turístic, i la seva 
repercussió en la ciutadania i el nostre entorn natural. Veure quines han estat les errades, per no caure 
altre volta amb la mateixa pedra. Fer una política de futur amb col·laboració de totes les institucions, 
partits polítics, moviments veïnals, i ciutadans en general. Dissenyar una economia on hi participin i es 
beneficiïn tots els habitants d’aquestes illes. Serveixi per una millor convivència, preservació dels nostres 
recursos escassos, i de la nostra identitat cultural. Des del moviment veïnal, volem col·laborar en 
aquesta tasca, i demanem amplitud de mires als partits per treballar tots junts, pel bé de la ciutadania, 
sense crispacions ni lluites internes, no fent tempestes dins una ribella. Sortim a la mà gran i naveguem 
tots junts amb el rumb clar. Per tot això l’Associació de Veïnats de Son Dameto – Son Pizà, recolzem 
totalment la proposició a iniciativa popular, presentada per la Federació d’Associacions de Veïns de 
Palma, en el sentit de rebutjar qualsevol possibilitat de lloguer o estada turística, en els habitatges dels 
edificis plurifamiliars, finques de tota Palma. Gràcies.” 
 
Sr. Mulet Mulet, representant de l’Associació Veïnal des Coll d’en Rabassa: 
 
“Benvolguts veïns i veïnes, Sr. Batle, senyors regidors, bon dia a tots. Els veïns i veïnes del Coll d’en 
Rabassa, degut a la proximitat del nostre barri amb les pistes del aeroport, som els en primera instància 
qui suportem els efectes de la massificació i saturació turística, que pateix la nostra illa. Molts de cap de 
setmanes hem d’aguantar renous insuportables, damunt els 75 o 80 decibels. Cap de setmana amb 
renous i que fan que no puguem viure casi, casi. Estam rebent entre 400.000 i 500.000 passatgers, molts 
de caps de setmanes. A damunt tenim que Aena no està complint la petjada que té pactada. Tot això els 
veïnats posen en valor i reconeixement, el valor estratègic que té per la nostra economia, la del sector 
turístic, però també reclamar a les nostres institucions i als nostres governants, actuïn protegint i 
preservant els interessos generals dels veïns i veïnes del Coll, tal com estableix el nostre Estatut 
d’Autonomia. A tota aquesta problemàtica derivada de l’activitat turística, els darrers anys hi hem afegit 
les conseqüències negatives del lloguer turístic. Avui el barri del Coll d’en Rabassa, té vertaders 
problemes per trobar habitatges de lloguer. Són realment mínims, i quan existeixen amb alts preus. 
Estan totalment fora de les possibilitats econòmiques de la classe mitjana, que és la que representa la 
majoria del nostre barri, pressionats a l’alça pels preus dels lloguers turístics. Tot això està derivant ara 
mateix en una situació d’inestabilitat social, amb problemes de convivència que estan canviant 
radicalment la fisonomia i tipologia del barri, contribuint amb altres causes, a la desaparició del nostre 
comerç de proximitat, afegint grans centres comercial que tenim a la vora. Tota aquesta situació està 
derivant en un procés de gentrificació, que és necessari aturar entre tots. Si no és així la nostra ciutat, el 
nostre barri, perdrà tota la seva personalitat, el seu caràcter, la seva forma d’esser, per convertir-se 
exclusivament en un barri, un barri temàtic, com tota la ciutat de Palma. Davant aquesta situació, 
l’Associació veïnal del Coll d’en Rabassa, es manifesta totalment en contra del lloguer turístic, i recolza 
totalment la proposició d’iniciativa popular presentada per la Federació d’Associacions de Veïns de 
Palma, en el sentit de rebutjar qualsevol possibilitat de lloguer o estada turística, als habitatges d’edificis 
plurifamiliars de tota Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Mayol Seguí, representant de l’associació BARRI CÍVIC de Santa Catalina: 
 
“Bon dia, parlo en nom de l’Associació BARRI CÍVIC de Santa Catalina. El nostre barri ha patit i pateix els 
mateixos problemes que he escoltat de moltes altres associacions. Ha passat d’esser un barri 
residencial, a una sobre oferta hotelera que amb les conseqüències de renou que ha afectat a la salut de 
la gent que hi habita, o sigui no és el benestar, és una qüestió de salut. I això s’ha donat perquè en el 
moment en que s’havia d’haver aprovat una llei per no permetre tot això, no es va fer. Per això ara 
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demanem que ara s’aprovi aquesta llei, que proposa la Federació d’associacions de veïnats, de no 
permetre el lloguer turístic als edificis plurifamiliars de tot Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Garcia Hernández, representant de l’Associació de veïns Es Molí des Rafal-Vivero: 
 
“Bon dia Sr. Batle, senyores i senyors regidors. Des de l’Associació de veïnats del Rafal-Vivero, 
comprenem la importància que juga el turisme per nostra economia. Palma és una ciutat preciosa, viva i 
atractiva, que cada cop la volen visitar i habitar més turistes. Això ho sabem fer per les xifres oficials, 
però no fa falta saber exactament quants de milers de turistes més venen, perquè ho notem als carrers, 
a les places, o a les aturades d’autobusos. Del que no disposem de tanta informació no prou estudis, és 
de com això afecta a les nostres barriades, que no són alienes al impacte d’aquesta activitat, que 
lògicament té conseqüències en la vida quotidiana dels ciutadans. A la barriada del Rafal-Vivero es 
conjuguen casi a parts iguals habitatges unifamiliars i plurifamiliars, i tot i que amb la intensitat amb que 
es viu el problema al centre històric, o barriades com Santa Catalina és menor, ens preocupa que els 
impactes negatius del lloguer turístic, s’escampin a tot arreu. M’estic referint a la pujada de preus dels 
lloguers, dels habitatges i de com cada cop es fa més difícil accedir a un habitatge. La Federació 
d’associacions de veïns de Palma, ha volgut prendre el pols a lo que pensa la gent del carrer, i ho ha fet 
d’una manera eficaç, amb una enquesta realitzada a casi 8.000 ciutadans de Palma. Els resultats són 
contundents, un 75% és partidari de regular fins i tot i al punt d’impedir el lloguer turístic en finques 
plurifamiliars. Demanem avui al nostre ajuntament, que la nostra institució més propera, que ordeni 
aquesta activitat, que ho facin pensant amb la ciutat, en el seu conjunt i en el interès general. Per això 
recolzem la proposició d’iniciativa popular, presentada per la Federació d’associacions de veïns, en el 
sentit de rebutjar la possibilitat de lloguer i estada turística en els edificis plurifamiliars de tota Palma. 
Moltes gràcies.” 
 
Sr. Segura Camacho, representant de l’Associació de veïns Vogar i Ciar: 
 
“Sr. Batle, senyors regidors, ciutadans i ciutadanes. És un honor poder fer aquesta intervenció, perquè 
per lo que suposa avui haver arribat a exercir el fet d’una vertadera democràcia. I a més per esser la 
primera vegada, que una iniciativa popular s’ha de votar en aquest ajuntament. Passant ja al tema que 
ens ocupa, he de fer constar que en els 40 anys de vida que té l’Associació de veïns Vogar i Ciar del 
Molinar, ha viscut uns canvis de fisonomia de la barriada molt grans. Abans de tenir la nostra associació 
legalitzada, varem fer una enquesta, on els resultats demostrava que els residents del Molinar 
denunciaven un malestar de tot el que correspon a una urbanització. Tenia moltes mancances, però 
estaven molt arrelades. Tenien un gran sentiment de pertinença, i era fàcil poder llogar o comprar un 
habitatge. De fet, hem de dir que no era el barri amb més demanda d’habitatges. Tot al contrari, però 
tenia un caràcter més aviat de poble que de barri de Palma. Tothom es coneixia. Després de la primera 
revisió del Pla General urbà, la barriada va guanyar molt urbanísticament parlant, i ja va esser un poc 
més difícil trobar habitatge per llogar. Però encara era possible trobar-ne. Però ara amb la perspectiva 
del lloguer turístic, encara s’ha fet molt difícil, gairebé impossible, sí, és impossible poder trobar un 
habitatge per llogar, i no diguem ja de comprar per una persona que visqui d’un salari. De fet, els 
nostres joves no poden aspirar a poder viure a prop dels seus pares, han de partir a altres indrets. Que 
passa doncs? Que la barriada ha perdut molt del caràcter que tenia, ja que els que venen com a turistes, 
no són veïnats, són sols uns estadants, que de cap manera posaran arrels. No és el seu objectiu. Només 
venen a gaudir del que tenim durant un temps determinat, sense deixar res d’ells. Sense cap sentiment 
de pertinença. Això no passa sols a la nostra barriada, sinó que passa a tota Palma. Per tant, la nostra 
associació creiem que aquesta lloguer turístic ha fet canviar la tipologia, les costums i tradicions dels 
barris i de tota Palma, i perilla que Palma acabi convertida en un parc temàtic, i els veïnats passem a 
esser una atracció turística. Per tot això recolzem totalment la proposició d’iniciativa popular presentada 
per la Federació d’associacions de veïns de Palma, en el sentit de rebutjar qualsevol possibilitat de 
lloguer o estada turística, en els habitatges dels edificis plurifamiliars, o sigui les finques de tota Palma. 
Moltes gràcies.” 
 
Sr. Garcia Garcia, representant de l’Associació de veïns Nova Son Roca: 
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“Bon dia senyor Batle, regidors, mitjans de comunicació i públic en sala. Venc de la barriada de Son Roca 
on convivim persones de diferents països, àrabs, sud-americans subsaharians, xinesos i darrerament 
famílies de Son Banya. La nostra realitat: atur, hipoteques i lloguers. Atur, els serveis socials fan una 
bona feina fins allà on poden arribar. Hipoteques, famílies nombroses on els recursos econòmics son 
sempre escassos. Ja han tingut desnonaments dramàtics per part de la banca. Lloguers, fins ara han 
estat raonables, parlem de 350 a 500 euros mensuals, amb pensions baixes i sous miserables són més o 
manco assumibles, sempre que facin feina dues persones per llar. Ara se’ns apropa una taca d,oli suau, 
suau, un tsunami per molta de gent de lloguer, això es diu lloguer turístic. Als propietaris d’habitatge 
se’ls ofereix una quantitat, he sabut 1000 euros per setmana, al davant d’una oferta tan sucosa, no 
perllonguen contractes de lloguer anual o bianual. aprofiten l’avinentesa amb quatre mesos de lloguer, 
assolen un magnífic benefici i la resta de l’any l’habitatge roman buit. Això genera una inflació dels preus 
de lloguer i escassetat d’habitatges disponibles en aquest regim de lloguer anual. El mercat immobiliari 
no es regularitza tot sol, ja ho hem vist el desgavell mundial i les conseqüències que estam abocats a 
patir per un llarg temps, i tot per no haver-hi posat mesures correctores. Si no volem que es torni repetir 
la mateixa situació, cal posar remei amb mesures antiinflació. Als sectors inflacionistes mesures 
punitives. A la nostra barriada encara no es dona el cas de manera tan crua, però pensem, que ens 
arribarà aviat. Veiem amb por, el que passa a altres barris de ciutat, com tancament paulatí de petit 
comerços, abandonament de llogaters amb renda antiga, i contractes nous que avisen de la no 
renovació, amb el consegüent perjudici de les persones i famílies. Recolzem totalment la proposta 
d’iniciativa popular, presentada per la Federació d’Associacions de Veïns de Palma, en el sentit de 
rebutjar qualsevol possibilitat de lloguer o estada turística, en els habitatges dels edificis plurifamiliars i 
de tota Palma. Molt Agraït per escoltar-me.” 
 
Sra. Ramis Sastre, representant del Grup Balear d’Ornitologia i Defensa de la Naturalesa: 
 
“Bon dia a tothom. Bé, crec que som la darrera intervenció de tot un seguit d’intervencions que 
subscriuríem àmpliament. Avui però som aquí per donar suport explícita a la proposició d’iniciativa 
popular impulsada per la Federació de veïns de Palma, per rebutjar qualsevol possibilitat de lloguer o 
estada turística en edificis plurifamiliars. Com diem compartim 100% dels arguments que tant la 
Federació com l’assemblea Ciutat per qui l’habita, han estat reiteradament posant damunt la taula per 
justificar l’oposició total i rotunda a la comercialització turística dels pisos de ciutat. Els compartim a 
demés amb altres ciutats com Barcelona, Madrid, València, Lisboa, Venècia, ciutats que pateixen també 
les conseqüències de la turistització absoluta dels seus entorns, molt vinculada a les noves formes de 
comercialització d’estades turístiques en habitatges, amb la conseqüent conversió de ciutats en 
escenaris per turistes, i no en espais de convivència i desenvolupament de les nostres esferes, 
productives i reproductives. A demés però com entitat ecologista, volem introduir arguments que parlen 
de límits, i que parlen d’urbanisme de la gent, com vosaltres mateixos heu anomenat. Quan parlem de 
lloguer turístic de cases i pisos, no només parlem de la problemàtica social vinculada en els processos de 
gentrificació turística, i de dret a accés a un habitatge digne. Parlem també de capacitat de càrrega de la 
nostra ciutat, i en definitiva de tot el nostre territori. Parlar de lloguer turístic d’habitatges per tant és 
parlar de capacitat d’allotjament, que és una de les qüestions fonamentals a limitar, per no superar 
aquesta esmentada capacitat de càrrega. Ara mateix però en nombre de turistes que arriben per 
aeroports i ports, concretament a Palma, i concretament amb el nombre incessant de creuers que ens 
visiten en el cas de la ciutat, amb dues infraestructures de competència estatal, en el cas de l’aeroport a 
demés semiprivatitzada. Aquests que ens visiten ara mateix, precisament troben un territori amb una 
capacitat d’allotjament gairebé il·limitada. La comercialització de pisos i cases ha avortat qualsevol 
intent de tenir controlada la oferta de places turístiques legals i il·legals, i quan l’activitat il·legal de pisos 
plurifamiliars, que no es lloguen amb contracte d’arrendament ni pagant fiança, que serien els que ho 
fan via LAU, creiem que són pocs, i que es comercialitzen en portals de la mal anomenada economia 
col·laborativa, idò quan aquesta activitat il·legal en absolut controlada ni sancionada malgrat l’evidència 
s’ha fet insultantment evident, el govern ha decidit regularitzar-la. Sembla que fins i tot té previst demà 
aprovar un Decret per via d’urgència, per evitar que arran de la maniobra esperpèntica de la sessió 
parlamentària, se’ls escapi de les mans aquesta amnistia. Tornem però a aquesta qüestió dels límits, cal 
posar límits i actuar contundentment. Moratòria d’hotels a tota la ciutat, i bé hauria anat un any i mig 
abans, i prohibició absoluta de lloguer de pisos, i és que no ens posem a regular una activitat que 
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comença de zero, pretenem abordar una activitat que ja ens ha desconfigurat la ciutat, i que genera una 
problemàtica greu d’accés a l’habitatge, a part de les conseqüències evidents de massificació de la ciutat 
turística, i la saturació d’espais i infraestructures. Suposo que a tothom li sona lo de la operación nube. I 
això no és qüestió de barris, no es resol ni amb zonificacions, es resol apel·lant a la racionalitat de 
l’activitat turística en una ciutat que ha d’esser pensada primordialment per aquells que l’habiten. Des 
d’Urbanisme precisament, en que sí que teniu competències plenes, hi ha un gran marge de maniobra i 
exercici de sobirania, però s’ha d’actuar des de tots els fronts possibles, perquè la realitat s’imposa, i 
mentre des d’Urbanisme preteneu posar les bases d’un nou model de ciutat, fent un urbanisme per les 
persones, les persones estan perdent la ciutat a marxes forçades, perdent el teixit veïnal, amb una 
reconfiguració exprés dels barris convertits en escenaris, amb la pèrdua de comerços bàsics, per 
desenvolupament de la vida quotidiana, i amb els espais públics envaïts i destinats en els turistes que 
ens visiten. Aquestes són qüestions que dibuixa, preveu i planifica el urbanisme, però la realitat, induïda 
per la comercialització turística dels habitatges, ens ha passat per damunt, corrompent qualsevol intent 
de planificar els espais de la ciutat, en funció dels seus usos turístics o residencials. Ara ja tot és u. Veiem 
que la vocació turística de la ciutat s’ha imposat convertint els barris en escenaris temàtics, d’una 
autenticitat postissa, que aquest mateix turisme corromp. Una situació doncs que requereix esser 
aturada de cop, amb coratge i valentia perquè ens hi juguem molt més que el suposat repartiment del 
benefici que genera el turisme. De moment el que ens repartim majoritàriament, són les conseqüències, 
les nefastes conseqüències del excessos. Palma, la illa sencera, necessita límits, i que es protegeixi a les 
persones i al entorn on viuen. Siau valents i escolteu el clam popular, que vos demana fermesa per 
evitar perdre definitivament la ciutat. Gràcies.” 

 
41. Federació de Veïns de Palma per rebutjar qualsevol possibilitat de lloguer o estada 
turística en els edificis plurifamiliars (finques) de la nostra ciutat 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé, moltes gràcies. Explicaré com funcionarà el debat de la iniciativa popular. La Federació de 
veïns tindrà 5 minuts, després els grups municipals tindran 3 minuts cada un, i tancarà la Federació de 
veïnats amb 3 minuts. Després se passarà a votació. Joan Forteza, president.” 
 
Sr. Forteza, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Moltes gràcies senyor Batle, benvolguts veïnes i veïns, senyors regidors de tots els partits polítics. Les 
veïnes i els veïns de Palma, no en tenen cap dubte que l'activitat turística en el seu conjunt, avui s'ha 
convertit en un element econòmic totalment estratègic per la nostra ciutat, però la seva prevalença ha 
arribat a tals nivells, que de mica en mica, ha causat i derivat en una vertadera dependència a tots els 
altres sectors econòmics, productius i socials, avui, tot depèn del turisme, tot té que veure i està 
condicionat pel turisme. Però nosaltres els veïns i veïnes, volem complir les lleis i les normatives, però 
no volem estar sotmesos a res ni a ningú. Volem ajudar, volem col·laborar, volem participar, perquè tots 
d'una manera o l'altre estam relacionats amb el turisme ara mateix, però al mateix temps volem ésser 
sobirans. Amb aquest sentit convé recordar, que el nostre Estatut d'Autonomia, estableix que, les 
institucions tenen l'encàrrec i l'obligació d'ordenar tota aquesta activitat turística. Ho han de fer, 
preservant, defensant i protegint, tant els drets, com els interessos generals de tots els ciutadans de 
Palma. Per lo tant, el dret a un habitatge digne i assequible, pels veïns i veïnes de Palma, és un dret 
totalment irrenunciable. Avui, la massificació i la saturació i la "turistització" de Palma, és un fet 
àmpliament reconegut i admès. Els nostres ciutadans, ho tenen cada cop més difícil per poder accedir a 
un habitatge digne. Tant els preus dels lloguers, com els de compravenda d'habitatges, a la nostra ciutat, 
són més de quatre vegades superiors a la resta de l'Estat. Llogar o adquirir un habitatge s'està convertint 
amb una qüestió quasi impossible, que ara mateix, ja està derivant en una forta crisi social, en la que els 
nostres joves hi tenen la pitjor part. En tot aquest fenomen, el de la falta d'habitatge, hi juga un paper 
fonamental, el anomenat, lloguer turístic. Tota aquesta situació, ha provocat el inici d'un procés de 
gentrifícació, que és necessari aturar entre tots, tota la societat s’hi té que implicar, si no és així, la 
nostra ciutat perdrà tota la seva personalitat, la seva idiosincràsia, el seu caràcter, la seva forma de ser, 
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per convertir-se exclusivament en una gran franquícia, en una ciutat temàtica, pot ser sense cap tipus 
d'interès ni futur, fins i tot podríem arribar a morir d'èxit. Davant aquesta situació, i les dades certament 
confuses que s'estaven fent públiques, per part de certes entitats, amb uns interessos econòmics 
particulars molt concrets, varem decidir comprovar per nosaltres mateixos, la realitat del que estava 
passant, i varem sortir al carrer i demanar directament als veïnats de Palma, si estaven d'acord o no amb 
el lloguer turístic. El resultat no ofereix cap tipus de dubte, dels 7.995 ciutadans personalment 
consultats, un 76% d’ells, 6.076 exactament, s'han compromès directament, signant en contra del 
anomenat lloguer turístic. Amb el suport d'aquestes signatures, La Federació d'Associacions de Veïns de 
Palma, avui, en aquest Ple del nostre l'Ajuntament, presenta la primera proposició d'iniciativa popular, 
que s’ha presentat mai a la nostra ciutat, en el sentit concret de: una vegada aprovada la llei del Turisme 
de les Illes Balears, en el tràmit anomenat de Zonificació, Palma, sigui considerada zona única, i no es 
permeti en ella, cap possibilitat de lloguer o estada turística, en els habitatges dels edificis plurifamiliars, 
finques de pisos de tota la nostra ciutat. Des de la Federació, demanem una ciutat feta a la mida dels 
interessos generals dels palmesans i palmesanes, en la qual, també hi puguin conviure tots els nostres 
visitants, però de cap de les maneres volem una ciutat al revés, una ciutat dissenyada exclusivament de 
cara al negoci del turisme, en la que nosaltres els residents, poguéssim arribar a esser els estrangers. 
Avui, estem fent historia, per primera vegada es presenta una proposta, que no surt de cap partit polític. 
Una proposta que presenta la Federació d'associacions de Veïns de Palma, l'entitat veïnal més important 
de totes les Illes Balears, i és una proposta tan generalitzada i transversal que afecta a tota Palma, i a 
tots els seus veïnats. Vostès, els partits polítics, que conformem l'equip de Govern del Pacte, s'omplen la 
boca, per activa i per passiva, dient que són el Govern de la Gent, bé dons ara tenen la verdadera 
oportunitat per demostrar-ho, perquè aquesta proposta, precisament ha estat presentada per la gent, 
per la gent del moviment veïnal. Dons en conseqüència, com la poden votar en contra, o abstenir-se. 
Moltes gràcies.  
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno, en primer lugar me gustaría darles la enhorabuena por esta iniciativa 
popular. Ya se lo comentamos en la Comisión, esperamos que se la primera de muchas que vengan, ya 
que bueno, siempre es necesario que los vecinos participen más activamente en los Plenos del 
Ayuntamiento de Palma, y puedan digamos dar su voz en proposiciones y propuestas que defienden. 
Bueno, dicho esto, desde el grupo municipal Ciudadanos, tenemos que decir que no estamos de 
acuerdo con la prohibición del alquiler turístico en pisos. No estamos de acuerdo, porque nosotros 
somos siempre partidarios y hemos sido siempre desde el inicio, de una regulación del alquiler turístico, 
una regulación, pero para regularlo, no para prohibirlo. En este caso lo que ustedes proponen es 
prohibirlo, hacer una única zona y prohibir el alquiler vacacional, o turístico en pisos. Mire, la Ley 
aprobada la semana pasada por el Pacte, fue un fracaso absoluto. Una Ley que hoy por hoy como todos 
sabemos, no puede ser aplicada, sobretodo en lo que se refiere a las viviendas plurifamiliares, a los 
pisos. Que precisamente fue el motivo por el cual se quiso hacer esta Ley, se quiso regular los pisos, y al 
final hay lo que hay. Esto desde nuestro punto de vista fue un ridículo espantoso de primer nivel, porque 
consideramos que el Pacte no tiene ni idea de lo que quiere, ni de cómo ponerse de acuerdo. Por no 
entrar evidentemente en todas las ilegalidades e incompatibilidades normativas con las que incurre esta 
Ley, como por ejemplo de rango superior, como por ejemplo la LAU, la Ley de Propiedad Horizontal, la 
Ley de Libre Comercio, etcétera, etcétera. Pero aún así, salvando todos estos hechos, esta Ley que se ha 
aprobado en el Parlament, es tan sumamente restrictiva, en referencia a los pisos, a los edificios 
plurifamiliares, tan sumamente restrictiva, que es prácticamente imposible realizar esta actividad. O 
sea, sería, tal cual está sería prácticamente imposible. Nosotros consideramos que es necesario una 
norma que regule, tanto la calidad como la cantidad, y esto supone exigir unos requisitos determinados, 
para ofertar el alquiler turístico en pisos, y que garanticen calidad, convivencia y seguridad jurídica. Una 
Ley que bien hecha sí que, y con unos requisitos moderados, dejaría fuera de esta actividad a muchos 
pisos, muchos pisos que ahora mismo están en tierra de nadie. Y por lo tanto, al dejar fuera a muchos, 
los pocos que quedarían dentro, digamos que podrían normalizar esta situación. Y por supuesto, 
además la oferta que se llevaría a cabo de esta actividad, sería una garantía de calidad y de convivencia. 
Nosotros queremos regular, sin prohibir, porque supone unos ingresos, que no hay que olvidar, muy 
importantes para muchas familias, que les está ayudando a salir adelante y a llegar a final de mes.” 
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Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Porque prohibiendo no se va a solucionar el problema del acceso a la vivienda, y porque no se puede 
demonizar a las familias que están realizando esta actividad. Bueno, en definitiva, nosotros creemos que 
efectivamente hay un problema de acceso a la vivienda, pero este problema no es derivado únicamente 
del alquiler turístico, hay un problema porque durante las últimas legislaturas, no ha habido una política 
seria de vivienda social. Ningún gobierno ha sido capaz de hacer un Plan de vivienda pública digno y 
ahora nos encontramos con el problema. ¿Y qué hace el Pacte? Pues como no han sido capaces de 
realizar políticas de viviendas públicas decentes, trasladan el problema de su pésima gestión, a los 
propietarios de sus casas, que la están pagando con su sueldo, y les prohíben realizar esta actividad y de 
paso los demonizan como si fueran lo peor de este mundo.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, perdón. En definitiva, creemos que es importante establecer un camino, en el que se conjuguen tres 
cosas. Primero regular el alquiler turístico sin prohibirlo, siendo conscientes de la realidad en la que 
vivimos. Realizar una política de vivienda social decente. E incentivar el alquiler a largo plazo. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Avui debatem i votem la primera iniciativa popular que s’ha presentat a la història 
d’aquest ajuntament. Des de Podem valorem molt positivament la feina feta per la Federació 
d’associacions de veïns de Palma, ja que aquesta iniciativa ha aconseguit més de 6.000 signatures a peu 
de carrer. No per telèfon, no on line, a peu de carrer, que és on es fa la feina en els veïnats i veïnes. Una 
a una, persona a persona. La iniciativa demana rebutjar el lloguer turístic en els edificis plurifamiliars de 
la nostra ciutat. El nostre partit, creu que els edificis concebuts com a vivendes, han de tenir com a 
finalitat absolutament principal, l’habitatge, i no convertir-se en edificis d’apartaments turístics, amb 
tota la problemàtica que això comporta. Des de Podem volem afavorir l’activitat econòmica a la nostra 
ciutat, una activitat econòmica positiva per a tothom, i que promogui la redistribució de la riquesa, però 
no podem sacrificar l’essència de la ciutat, desnaturalitzant allò que la fa atractiva i empitjora la qualitat 
de vida dels nostres residents. El lloguer vacacional, genera un moviment de gent als edificis de pisos, 
que dificulta el descans dels veïns i veïnes, que de sobte es troben habitant un aparthotel. Al mateix 
temps encareixen de forma alarmant la vivenda, tant de compra com de lloguer. Generant processos de 
gentrificació i expulsant per tant en els més desfavorits i en els joves. Són moltes les associacions que 
avui matí han exposat aquesta problemàtica. Alguns dels conceptes que s’han utilitzat han estat, el dret 
a l’habitatge, expulsió, franquícia, precarietat, inflació, voltors especulatius, barri de figurants, 
desallotjaments. Però també s’ha anomenat, futur, solucions i bé comú. En favor d’aquest bé comú, el 
grup municipal de Podem Palma, donarà avui suport a la proposta presentada per la Federació 
d’associacions de veïns de Palma, i votarem sí.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, nosaltres lo primer de tot voldríem celebrar aquesta primera proposta d’iniciativa popular, el grup 
MÉS la legislatura passada, ja va presentar en aquest Ple, que es pogués fer aquesta modificació de llei, 
perquè la realitat que tenim avui fos possible durant l’anterior legislatura, per desgràcia el Partit Popular 
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va votar en contra, i hem hagut d’esperar uns anys a que això sigui realitat. Per tant, enhorabona a la 
Federació per la iniciativa, però enhorabona també i celebrem perquè això és una passa cap a una 
democràcia molt més participativa, i una democràcia directa, que els propis veïnats poden venir aquí a 
un Ple, no només a expressar la seva opinió com era fins ara, sinó a fer propostes perquè es debatin i 
s’hagin de votar expressament per tots els grups polítics que hi ha en aquesta cambra. Per tant 
enhorabona per tothom, i crec que són passes decidides que hem de seguir fent en el futur. Per lo que 
fa en el contingut de la proposta, jo crec i a demés les exposicions que hi ha hagut aquí per part de les 
entitats, mostren una inquietud d’un debat social molt important, que hem de tenir, que evidentment 
ara tenim aquest pilar o aquest punt que avui ens fa debatre, que és el lloguer turístic, però que crec 
que la preocupació va més enllà que és aquest model econòmic, i el model turístic, que tenim des de fa 
molts d’anys en aquestes illes i en aquesta ciutat. Que té unes repercussions molt importants pel poder 
econòmic que suposa i com aquest afecta a tots els àmbits de la nostra vida i de la natura. Per tant, crec 
que aquest debat de model turístic, i prendre mesures valentes per aturar amb l’especulació i amb la 
depredació que moltes vegades ha suposat aquest turisme, és una de les coses que hem de fer com a 
governs, i com a societat, tots de la mà com molta gent ha dit aquí també, que hem de fer passes 
decidides, col·laborant en tots els àmbits, l’àmbit polític, l’àmbit empresarial, i la societat en general, per 
avançar cap aquests models més sostenibles, no només ambientalment sinó també socialment, perquè 
aquí ho hem dit moltíssimes vegades, nosaltres no volem morir d’èxit, que això és lo que pareix que 
alguns volen. Per tant, tenim molt clar que hem d’acabar amb la turistització, que aquest fenomen ha 
arribat a molts de barris, que aquí s’està comentant, no només en el centre de la ciutat, i a demés tenim 
molts d’exemples arreu del món que ja hem patit des de fa més anys aquest fenomen, per tant podem 
aprendre dels errors que han tingut altres. I lo que volem és una bona convivència, i sobretot garantir 
l’accés a l’habitatge, i aquí per això considerem que el lloguer turístic en aquesta ciutat, en els 
plurifamiliars, ara mateix l’hauríem de prohibir, perquè suposa un fenomen que ha revolucionat el 
mercat immobiliari, i lo que ens trobem és només que el preu de l’habitatge per residents ha crescut de 
manera exponencial, de manera desmesurada absolutament, sinó que ja no hi ha oferta residencial per 
molts de barris de la nostra ciutat, i que això ha de canviar radicalment. Per tant, considerem que s’han 
de fer mesures de contenció important, en aquest sentit. I evidentment també com s’ha dit, no només 
és un fenomen o majoritàriament no és un fenomen de persones individuals, que tenen un habitatge i el 
lloguen o no el lloguen, sinó que és un fenomen internacional allà on hi ha els lobbys econòmics a 
darrera, que ens estan robant la ciutat. Per tant hem d’evitar també aquesta concentració de la 
propietat en poques mans, dels nostres habitatges.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“dels habitatges de la ciutat. Bé idò crec que ja ho he dit tot. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bueno, lo primero dar la enhorabuena a la Federación de Vecinos por el trabajo hecho. 
Y hoy han ocurrido dos cosas que han ocurrido porque ha habido un cambio en la forma de gobernar. 
Uno, hemos tenido una Defensora del Ciudadano, presentando una Memoria de su trabajo. Y dos, 
tenemos una iniciativa popular que presenta la Federación de Vecinos. Esto antes no era posible, ahora 
sí, creo que hay que ponerlo en valor. Es una opción que elegimos, normalmente las propuestas muchas 
veces no nos gustarán, tanto la Defensora como las entidades, porque es una crítica normalmente a la 
acción de gobierno, pero yo creo que es sano que te compliquen la vida y que tú tengas que hacer el 
esfuerzo de explicar las cosas, y justificar tus decisiones. Yo creo que el debate que hoy tenemos, en 
realidad estamos hablando de que tendría que decir o no la ley, pero para mí el verdadero debate es 
hacer cumplir la ley. Si la ley que teníamos, que venía del 2012, que prohibía el alquiler en 
plurifamiliares, se hubiese hecho cumplir, hoy no estaríamos aquí hablando de este tema, porque el 90% 
de la oferta es ilegal. Por tanto, no estaríamos aquí hablando de ello. Por eso yo siempre he reclamado 
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que pongamos el acento, sea cual sea la ley, en hacerla cumplir, porque sino perdemos el tiempo en los 
debates. Entonces que se haga cumplir, y que sea una ley restrictiva. ¿Hasta donde ha de ser restrictiva? 
Ahí está el debate. Nosotros desde el grupo Socialista, honestamente pensamos, y como gente de 
izquierdas, que a priori y sin tener la información barrio por barrio, decir que la riqueza que genera el 
turismo, solo puede ser accesible para las personas de alto poder adquisitivo, que tengan un hotel o u 
chalet, a priori nos cuesta. Decir que las clases trabajadoras, la gente joven, en ningún caso podrá 
acceder a alquiler vacacional, ni a alquilar su vivienda, nos cuesta. Y decir que solo el que tiene un chalet 
lo puede hacer, nos cuesta. Entonces, por eso nosotros planteamos que antes de tomar la decisión, se 
tenga la información, que tenemos 12 meses de suspensión de licencias para hacerlo bien, no se va a 
dar ninguna, para hacerlo bien, y ver los barrios afectados, no afectados, que podrán ser afectados por 
el alquiler vacacional. Parece claro por ejemplo que el centro es una zona donde no se debería permitir, 
parece claro. ¿Está tan claro en otros barrios? Bueno. Yo creo que hay que tener esa información y a día 
de hoy no la tenemos. Hemos visto la propuesta que hemos presentado en los puntos anteriores, de 
suspensión de alojamiento turístico, que ha sido en 4 zonas, no ha sido para toda la ciudad, ha sido en 
las 4 zonas que los estudios nos permiten declararla. Yo en eso creo que también hay que ser honestos, 
y no generar falsas expectativas. Y hay que ser honestos de decir, la podremos declarar en lugares 
donde los estudios nos lo permitan. ¿Por qué? Porque al día siguiente va a ser recurrida en los 
Tribunales, por los que no están de acuerdo, y si no está bien fundamentada, nos la van a tirar para 
atrás. Entonces creo importante tener unos estudios serios, de allí donde no se puede y donde sí se 
puede, y eso creo que hoy no lo tenemos. Desde luego no lo tenemos en el Área de Urbanismo, y crear 
falsas expectativas, a mí siempre me ha generado muchos problemas. Entonces, creo que eso también 
hay que incluirlo en el debate. Yo creo que todos estamos de acuerdo en que el alquiler vacacional, no 
tiene que ser objeto de una actividad especulativa y de negocio. Por tanto considero que a las empresas, 
grandes tenedores, se les tiene que prohibir, y solo se tiene que permitir a las personas privadas en su 
vivienda habitual. ¿Por qué? Primero porque es el acuerdo al que llegó este Equipo de Gobierno. Este 
Equipo de Gobierno preparó una enmienda a la ley.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Que decía 60 días en vivienda habitual con permiso de los vecinos. Se presentó al Parlament pidiéndolo 
Palma, allí Podemos, MÉS y PSOE lo apoyaron porque lo pedía Palma para Palma, y creemos que es 
bueno seguir en la misma línea. Y por último decir que yo creo que es un debate que hay que hacer, que 
hay que buscar esos acuerdos que sean permanentes en el tiempo, pero que también permitan que las 
personas jóvenes, personas mayores en paro que tienen su vivienda y que pueden llegar a final de mes, 
no se lo eliminemos desde el primer momento. Y por último decir que la política de vivienda pública, el 
acceso a la vivienda, si hoy prohibimos el alquiler vacacional, mañana no van a bajar los alquileres, 
seamos sinceros, hay muchos más factores que están influyendo. Uno, 24.000 personas más 
incorporadas al mercado de trabajo, que muchas de ellas esas miles buscan vivienda, y la suelen buscar 
ahora mismo en el mercado del alquiler, porque les es difícil acceder a una hipoteca. El alquiler siempre 
ha sido la oferta minoritaria dentro del mercado, pues toda la demanda va allí. Y después, desde hace 
años se dejó de construir vivienda pública y vivienda de protección oficial. Creo que es momento, 
nosotros lo vamos a impulsar, de recuperar una política de vivienda pública potente, y que el alquiler 
vacacional, donde esté afectando al acceso a la vivienda se prohíba, pero donde no, demos la 
posibilidad a las personas normales, que no tienen gran, un chalet, a poder hacerlo para llegar a final de 
mes. Esa es la propuesta que hacemos, por eso nos abstendremos en la votación.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Per favor, silenci, silenci.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
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“Gràcies Sr. Batle. En primer lugar queremos felicitar a la Asociación de Vecinos, por traer aquí la 
primera proposición de iniciativa popular. Y en segundo lugar nos gustaría explicar a la sala, porque 
quizás muchos lo desconozcan, que esto que hoy se va a regular aquí, ya estaba regulado en la Ley 
8/2012, que aprobó el Partido Popular durante la legislatura pasada. Este problema lo ha generado el 
Pacte de izquierdas, con su ley Frankenstein en el Parlament. Han sido ellos los que paradójicamente 
han permitido que el alquiler turístico, sin límites, en edificios plurifamiliares.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Un moment Lourdes, Lourdes. Per favor, aquí tothom pot expressar les seves idees. I quan les entitats 
han parlat tothom ha escoltat amb molta atenció. M’agradaria que a la Sra. Bosch se l’escoltés amb la 
mateixa atenció que s’ha escoltat a les entitats. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bien pues siguiendo el hilo de lo que estaba explicando, no son ideas lo que 
estoy explicando, es una realidad, y ustedes pueden comprobarlo leyendo la Ley 8/2012 del Partido 
Popular, aprobada la legislatura pasada, en donde esto que hoy vamos a regular, ya estaba regulado. Ha 
sido el Parlament, ha sido el Pacte de izquierdas en el Parlament, el que ha decidido abrir el alquiler 
turístico sin límites en los edificios plurifamiliares. Es así, y paradójicamente en el Equipo de Cort se vota 
lo contrario a lo que el mismo Pacte aprueba en el Parlament. Desregulan una cosa y luego vienen a 
solucionarla aquí, algo que ya estaba solucionado y regulado desde la legislatura pasada, una grave 
incoherencia, porque si bien están todo el día hablando de tomar medidas contra esa saturación 
turística, lo cierto es que dicen una cosa y hacen otra. Este problema estaba solucionado, y aquí estamos 
desregulando en el Parlament, y contra regulando en el Ayuntamiento. El Partido Popular este problema 
lo tenía resuelto. ¿Quedaban otros en temas turísticos por resolver? Sin duda. ¿Nuestra ley era 
mejorable? Sin duda también. Pero este tema en concreto no existía como tal. Y dicho esto, esta ley 
Frankenstein, y no lo digo yo, lo ha dicho el propio Conseller de Turismo. Y no digo yo que habrá que 
volverla a modificar, y volver a pasar por una sesión parlamentaria, lo dice la Presidenta de este 
Gobierno, la Sra. Armengol. Son los adalides de esta ley, los que reconocen que tal y como está 
configurada, no funciona y crea más problemas que soluciones pretendía dar. Pues bien, a todo eso nos 
sumamos que en el Ayuntamiento, también vamos a tener un Plan General Frankenstein, porque 
estamos funcionando a base de moratorias, a base de modificaciones de Plan General, y a base de 
golpes de timón, aquí sobre la marcha, como fruto de no tener un Plan General, un Plan General Sr. Hila, 
que la legislatura pasada sí que hicimos cosas, hicimos el avance del Plan General, y lo dejamos 
preparado para su aprobación inicial. Que al principio iba a ser en el primer semestre de 2017, y ahora 
quizás, a lo mejor, sea en el 2018. Con un Plan General definido no estaríamos dando estos golpes de 
timón y estos bandazos. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sr. Forteza, té 3 minuts.” 
 
Sr. Forteza, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“3 minuts total o 3 minuts per cada un?” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“3 minuts per vostè.” 
 
Sr. Forteza, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
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“Bé, en primer lloc donaré resposta per les ordres d’intervenció que han fet. Sra. Conrado, avui aquí no 
es tracta de dirimir res en relació a la llei, perquè no tenim competències, i això s’ha fet de manera 
desencertada en el Govern balear, però li vull dir una cosa, prohibir també és regular, Palma n’està 
plena de prohibicions, contínuament s’emeten ordenances i lleis prohibint, per lo tant prohibint és 
regular. I aquesta regulació que nosaltres demanem, demanant que es prohibeixi el lloguer a les 
plurifamiliars, seria una forma d’aconseguir que no es perdi ni una sola vivenda més, perquè els nostres 
residents les puguin ocupar, i no vagi destinada en el lloguer turístic, perquè fan falta vivendes per la 
classe mitja normal treballadora a la nostra ciutat, i aquest és l’objectiu de la nostra proposta. En quant 
a PODEM i a MÉS, els vull agrair molt sincerament el seu recolzament, perquè creiem que ho entès quin 
és el significat d’aquesta nova forma de fer una política efectiva i real, a la qual les entitats ens podem 
presentar aquí, i demanem respecte i esser escoltats. Perquè de que serviria poder-nos presentar si 
després ho hem de condicionar a altres informes tècnics distints dels que presentem nosaltres? Per lo 
tant, moltes de gràcies pel vostre suport. En quant al Partit Socialista, li vull dir Sr. Hila, que davant 
aquesta desorganització, precisament ha estat l’organització d’una entitat civil, la que s’ha posat al 
capdavant i vos traslladen el que pensen els ciutadans. I, és tan seria l’opinió d’aquests ciutadans, com 
que 6.000 d’ells s’han compromesos personalment, han posat el seu nom, el seu DNI, i han signat un 
document que tenen tots vostès. Per lo tant no es pot qüestionar la serietat d’aquests veïnats que han 
signat, amb la serietat o oportunitat d’altres informes tècnics. Això en primer lloc. Totes aquestes 
firmes, han estat traslladades de manera totalment democràtica, i és lo que li dic, si prèviament les 
institucions no han fet la feina que havien de fer, suposadament aquests informes tècnics que vostè 
demana, aquí estam nosaltres. Jo fa 4 anys que vinc en aquest Ple, en representació de la Federació, mai 
havia vist una entitat que amb una proposta concreta, hagi tingut el recolzament que avui ha tingut la 
Federació d’associació de veïnats de Palma. Per lo tant, a part de les signatures que li hem presentat, i a 
part d’aquestes intervencions, quin recolzament més vol? Quin informe tècnic més vol? Molt malament 
ens aniria, si aquests informes tècnics una vegada fets, anessin en contra de tot lo que avui s’ha 
manifestat, de tot lo que varen signar aquests ciutadans, quan varen presentar les signatures, quan 
varen esser enquestats personalment en el carrer per la Federació. A lo millor s’ho haurien de pensar, 
no entenem aquest sentit vot de vostè, i li faig per lo tant saber precisament avui aquí. Moltes de 
gràcies.” 

 
Dictaminat favorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 3 vots a favor (MÉS 
PER PALMA i PODEM PALMA), 5 abstencions (PSIB-PSOE i PP) i 1 vot en contra (C's) 
 
Es proposa: 
 
"Rebutjar qualsevol possibilitat de lloguer o estada turística, en els edificis plurifamiliars 
(finques) de la nostra ciutat, emprant per aconseguir-ho totes les accions que la llei ens 
permeti, hem recollit a peu de carrer, en la pràctica totalitat dels barris, de tota Palma. Per la 
qual cosa, una vegada aprovada la modificació de la llei del Turisme de les Illes Balears, en el 
tràmit anomenat de Zonificació, tota Palma sigui considerada com a una sola Zona, i no es 
permeti en ella el lloguer turístic, en els habitatges dels edificis plurifamiliars" 
 
Aprovat per 10 vots a favor (PODEM PALMA i MÉS per Palma), 4 vots en contra (C's) i 14 
abstencions (PSIB-PSOE, PP i Sr. Gijón) 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS  
 
- Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma (G-57981755) 
 Punt 43 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 45 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 52 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 55 (Miquel Obrador Sabater) 
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- Asociación de vecinos El Arenal – Playa de Palma (G-07686033) 
 Punt 45 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 52 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 55 (Francisco Nogales Anca) 
 
- Sindicato Profesional de Policías Municipales de España (G-57796849) 
 Punt 46 i 48 (Oscar Rojas Miguel) 
 
- Associació de veïns i amics de Santa Catalina (G-57824815) 
 Punt 54 (Jacinta Galindo González) 
 
- Associació Participa  (G-57961534) 
 Punt 55 (Maribel Alcázar Franco) 
 
- Associació de veïnats de Son Armadans (G-07324353) 
 Punt 55 (Bartomeu Berga Picó) 
 
- Associació “Sa Feixina si que tomba”      (No figura al RMEC) 
 Punt 55 (M. Antònia Moreno Vaquer)   
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Bon dia, bon dia Sr. Batle, enhorabona pel lloc que ocupa, i espero que sigui afortunat per tots els 
veïnats. Bon dia tots els regidors i enhorabona a la feina que ha fet la Federació de veïns, en uns temes 
estam completament d’acord i en alguns no, però de totes formes la feina sempre s’ha d’apreciar. 
Enhorabona. Parlem en el punt que les entitats socials, quan comencen l’any fan uns pressuposts 
econòmics i socials. En aquests pressuposts hi entren les festes d’estiu, les festes marineres, les festes 
de Nadal i tots els temes consensuats. Les entitats presentaren a Participació Ciutadana i a Cultura, unes 
festes que varen programar, que estan programades, aquí tinc un programa del Molinar per exemple, lo 
qual no volem intervenir, si vostès troben qualque cosa que no se pugui fer en la Festa dels colors. Hi 
pot haver qualque cosa. Nosaltres l’any passat en feren una, amb un certificat inclús, que els pols 
estaven fets de mais i que estaven fets d’arròs. Tot se va fer com concretàvem i tal però no ens va 
agradar a nosaltres mateixos, perquè varen fer a la cadena de xarxes, i els cotxes varen molestar en els 
propietaris de cotxes, i a gent de restaurant que tenien gent sopant, varen esser conseqüents. Enguany 
la varem fer a un camp de futbol, amb tots els permisos consensuats amb tothom, hi havia una moceta 
que passejava per allà i també varem consensuar amb ella. I vostès tres dies antes ens venen a mi, i a 
moltes d’entitats, a moltíssimes, anul·lant aquestes festes, una decisió de l’Ajuntament de Palma. 
Nosaltres per justificar la joventut i el malestar dels veïnats i la joventut, varem haver de dir que era una 
ordre de l’Ajuntament de Palma. Demanem per favor, varem fer una reunió amb na Eva Frade, varem 
fer una reunió també amb na Neus Truyol, amb na Helena Paquier i tots aquests temes, aquests temes 
varen quedar d’una forma que l’any qui ve, es faria una sèrie de requisits, perquè es duguessin aquest 
efecte. Jo demano que se preocupin per les entitats que hem estat perjudicades, amb una cosa que no 
tenim cap culpa, i que na Eva i na Neus Truyol, i tots els responsables d’aquesta anul·lació, s’asseguin 
amb nosaltres. Això és un punt. Per lo tant, nosaltres hem de creure sempre els que ens duen 
l’orientació, encara que no estiguem d’acord. Per lo tant m’agradaria que aquesta petició fos 
recomanada. Hi ha molts de punts i faré via perquè hi ha molta gent i no vull que acabi tard. Relativa a la 
Policia Local, nosaltres som una entitat, que visitem els parcs, escoltem els pares, els veïnats, que ens 
diuen aquí es ven droga, aquí es ven això. Jo hi va haver un diari molt valent, no vull anomenar el nom, 
perquè no vull fer publicitat, que va esser assequible a fer aquestes coses directament. Varen demostrar 
que avui impunement, per falta de Policia Local, tots vostès, els nostres companys de veïnats ho han dit, 
ens falta ajuda, perquè tenim un problema que cap equip municipal ho ha sabut arreglar. Diuen que hi 
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ha d’haver iniciatives populars, nosaltres n’hi presentem una, sense firmes en aquest moment, que és la 
següent: nosaltres tenim la Platja de Palma, que necessita un requisit especial, de totes les Ordenances 
públiques que faci l’Ajuntament de Palma. De Seguretat, de neteja i tots els temes. Mai la fan. Varen fer 
... cíviques, no va anar bé. Que passa? Que tots els veïnats que estam aquí, totes les barriades, patim la 
conseqüència, perquè l’Arenal és una esponja que tota l’aigua que passa la xupa. Perquè? Perquè no 
tenim requisits, ni guàrdia, ni policies, ni Emaya, ni cap tema. Entonces, que demanem aquí? Molt clar, 
que l’Ajuntament de Palma i el Sr. Batle, que ha estat a Urbanisme i al Sr. Hila que ha estat, amb el 
recolzament dels partits de l’oposició, collin aquest requisit, facin vostès un projecte per favor a part de 
la Platja de Palma. Allà és un lloc turístic, jo som de turisme, he fet feina a turisme tota la meva vida, no 
era director, era forner i pastisser, per lo tant suava molt, entonces hem de menester aquests llocs de 
feina. Cuidin a la Platja de Palma, la cuidin, li facin un projecte, però per favor en facin un projecte 
distint a totes les barriades de Palma, perquè ens quedem sense res. Si els nostres nins no poden anar a 
un parc, o els nostres nets, i no tenen una assegurança, ni una neteja apropiada, perquè aquestes zones 
s’apropien d’aquestes activitats, per favor, apartin. Jo li vaig dir a la Helena Paquier, una senyora que he 
tingut el gust de conèixer-la, i que totes les coses que té, sempre m’ha demostrat que ens escolta, que 
està en el Districte. Facin aquest esbós de projecte, estaran amb nosaltres. Referent a lo que és el 
Molinar en sí, no com a Federació, com a president de veïnats d’allà fa 20 anys, i duc la segona i tercera 
edat. Hi ha aproximadament més de 1.500 socis, nosaltres la nostra força és social, no és política. 
Tothom vota lo que vol, un és del PSOE i un és del Madrid, això és molt, cadascú que faci lo que vulgui. 
Nosaltres considerem i vaig parlar a la Sra. Helena Paquier a una reunió que vaig tenir amb ella, i una 
sèrie de regidors, que demanàvem per la zona del Molinar, el Passeig del Molinar, que és el passeig de 
tot Palma, sigui cuidat de neteja, perquè són les platges que va la gent, amb tota la família, és la Ciudad 
Jardín, les platgetes. Ja que estam xerrant de família, ja que estam xerrant de participació, d’enquestes, 
fem coses de realitat. Aquest programa que presentem és des de la Catedral, que serà preciosa, que 
serà el Palau de Congressos, que és la història que estan fent de Palma futura, però demanem que 
aquest passeig, que és el passeig de tot Palma avui en dia, jo li prometo que passen més de mil 
mascotes entre dissabte i diumenge. Només la neteja d’Emaya, jo l’estic demanant i suplicant, suplicant. 
No ens han fet res, però m’agradaria que en aquest punt ens ajudessin. Les barriades no tan sols són 
nostres, necessitem molta d’ajuda, molta de neteja, en moltes de coses vostès han de millorar. No li 
parlo de política Sr. Noguera, no li parlo si vostè és catalanista, no li parlo si jo no ho som, no li parlo de 
tot això, li parlo de que un ajuntament ha de fer feina per a tothom, ha de cuidar per tot igual. Si tenim 
una zona com el Molinar, la Ciudad Jardín, el Carnatge, el Coll d’en Rabassa, tan guapa, tenim una platja 
pescant cuidem. Avui tinc una bona notícia, s’ha de fer net el carnatge, jo sé que l’associació de veïnats 
del Coll ho està lluitant, enhorabona. Tot lo que està ben fet està ben fet, tan si ho fa un com si ho fa 
l’altre. El meu tema principal és que si vostès fan enquestes, que és vera, la Federació de veïns 
enhorabona per lo que ha fet, i nosaltres hem fet una enquesta, pel tema crec que he d’acabar ja amb el 
tema de la Feixina, perquè ja en haver acabat, hi ha molta gent que espera i té dret a això. El tema de la 
Feixina, parlo per jo i per molts de catalineros, que hem nascut allà, no hem tingut un tema polític, inclús 
de vegades demanàvem en el papà que era allò o perquè servia. I lo únic que varem conèixer moltes 
famílies que ploraven, i tenien un sentiment perquè havien perdut i el seu esser estimat estava a molts 
de milers de metres al fons de la mar. No hem parlat mai ni de dretes ni d’esquerres, ni de revenja. 
Estam recolzant la memòria històrica perquè tothom tingui els seus essers estimats devora ca seva. Si 
hem de firmar firmarem allà no sigui, recolzarem. Però lo que no recolzem són els rancors. Lo que no 
recolzem és que uns siguin bons i els altres siguin dolents. Se poden tenir mil idees, la Feixina es va tenir 
una oportunitat històrica amb el Pacte, jo me vaig incloure en aquesta feina, i es va arribar a un consens. 
Els consens de vegades són justs o no t’agraden, però no entenc Sr. Noguera, Sr. Hila, Senyor del 
Districte, Sr. Llorenç Carrió, i totes aquestes persones que vostès fem feina amb vostès, són persones 
que podem fer feina, fem feina a gust, i llavors es posen un traje tan radical, que ens deixen a un costat, 
que amb 8.000 firmes que presentem no tenen valor. La Federació ha fet una gran feina, és vera 
enhorabona, les nostres 8.000 firmes no valen per res. L’enquesta popular casi va arribar en el 80%, no 
ho escolten. Els tècnics voten, voten i avui la Sra. Neus Truyol diu, escoltarem tots els tècnics, en les 
qüestions que els donem menys en una, la Feixina. Jo li dic la veritat, volem fer feina amb vostès, perquè 
vostès estan en el poder, i hem de fer feina pels veïnats. Però no els entenem, aquest rancor que tenen 
a molts de mils de palmesans. Nosaltres defensem la Feixina, perquè no anem contra ningú, no anem, ni 
en quant a memòria històrica, ni en quant a ningú. Per favor, no vulguin esser les lletres negres vostès, 
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que quedaran marcats, si tiren la Feixina, quedarà el rancor per tota la vida. La Feixina, respectant a tota 
la gent que hi ha aquí, la Feixina no se toca.” 
 
Sr. Nogales Anca, representant de la Asociación de vecinos El Arenal – Playa de Palma: 
 
“Buenos días Sres. Concejales, oposición y público en general. Bueno, yo venía a leer una cosita, pero he 
visto que aquí se ha nombrado mucho lo insostenible. ¿Qué es lo insostenible? Se supone que lo 
insostenible es todo este turismo que nos viene, que para unos es bueno y para otros es malo. Pero 
pregunto yo al Ayuntamiento ¿ustedes que han hecho en la Playa de Palma para que la Playa de Palma 
se encuentre en la situación que está ahora? Tenemos cantos de día, borrachos de día, borrachos de 
noche. Tiendas que cierran a las 4 de la mañana, se lo vuelvo a repetir, tiendas que cierran a las 4 de la 
mañana. El otro día me negaban la venta ambulante, una persona de aquí, y tiré 21 fotografías, perdón 
28 fotografías, y saqué 51 individuos vendiendo en la Playa de Palma, que haya podido coger, 51, desde 
el Balneario 2 al Balneario 6. Ustedes se tienen que dar cuenta que nos estamos dando cuenta que hay 
alguien de este Ayuntamiento que está apoyando la venta ambulante, y eso es un delito. El 
encubrimiento es un delito. Además ustedes están creando, a los que tienen en regla sus locales, les 
están creando indefensión, porque se están creando mafias ya. Ya salen los pakistaníes con un cuchillo 
para defender una zona entre balneario y balneario, porque dicen que allí venden ellos solos. Oiga, 
¿Qué hacen ustedes? ¿Qué hace el ayuntamiento? ¿Qué hace la Policía? Me he enterado de que la 
Policía pues eso, lo que les acabo de decir, que no puede intervenir, así de claro ¿Por qué? Ah, no 
tenemos ordenes concretas. Y ya no les leo lo que la gente, lo que los vecinos nos dicen. Es necesario 
que vean el problema, que den soluciones, que el tripartito se quede de acuerdo de una vez, y haga una 
política seria para la Playa de Palma, porque ya los turistas ¿sabe por qué se portan mal? Porque los 
alemanes son disciplinados. Un alemán ve un Policía y lo respeta, porque en su tierra respetan a los 
Policías. ¿Aquí por qué no los respetan? Porque pasan. No tienen orden de nada, pasan para aquí, pasan 
para allá. Yo se lo he dicho al Policía de barrio, que me enteré que tenía uno ayer, me enteré que tenía 
uno ayer, porque me llamó, sino ni me entero. Señores, esta situación no se puede sostener, ustedes 
también tienen la obligación, y el Govern de las Islas Baleares, de exigir también a los hoteleros, que no 
puedan sacar bebidas alcohólicas de su local. Y que regulen las bebidas alcohólicas, que den 
refresquitos, que van muy bien. También, también las salas de fiestas. Ayer también me enteré que 
enfrente del balneario 3 hay un bar que cierra la acera. Y pregunto, pero estamos cansados de decirlo, 
que nos vienen los vecinos a decir la problemática que tienen, que va una señora que no puede 
moverse, en un carrito, y no puede pasar por allí. Bueno, nos enteramos que tiene un Decreto especial, 
que puede cerrar la acera. Oiga, ¿para qué tienen la Policía? Hagan ustedes unos informes, hagan 
ustedes un esquema. Y además, podrán así atajar los problemas que tenemos. No han tenido previsión 
ninguna. Este verano no han tenido previsión ninguna. No tenemos más, porque no vienen, pero ya se 
creen que en la Playa de Palma se puede hacer todo lo que se quiera, todo lo que quieran. Ya vienen 
convencidos, se ve que en su destino los tour operadores les venden ese panfleto de que en Mallorca tú 
puedes hacer lo que te dé la gana. Se mean en la calle, hacen el amor al día en la playa. Yo 
personalmente me he tenido que enfrentar poniendo denuncias personales, bueno poniendo no, no 
hemos puesto ninguna, amenazando con poner denuncias personales a los pakistaníes, que venden 
unos mandilones con el pene fuera. Y si se quieren reír con un pene así de largo. Claro, los niños se 
quedan mirando, oiga pero ¿y esto que es? Corea del Norte o Corea del Sur, como quieran ustedes, para 
que no caiga en asunto político. Sr. Alcalde, ya sabe que nuestras asociaciones de vecinos, estamos para 
apoyarlo. Lo que no podemos vivir esta situación. A mí aquí me dicen de la Policía, que pasa, no 
funciona. Vamos a ver, si la Policía no puede echar a los vendedores ambulantes, ¿Cómo va a ir a un 
tendero a decirle, oiga usted tiene un expositor fuera? Le dirá, quítame a este vendedor que me está 
haciendo la competencia, y luego reclámame a mí las obligaciones que tengo. Las marcas que tenía que 
haber, en las terrazas ni una. Las sillas avanzan, y cierran el paso. Se da un golpe uno en la cadera si pasa 
por allí. Hay que hacer algo ¿y quién es el responsable? Este ayuntamiento, no somos los vecinos, la 
Policía necesita que tenga alguien que los lleve. Ya sabemos el problema que hay, también hay que 
reconocerlo, que los lleve por el camino, y el que no valga para Policía que se vaya. Tienen que 
obedecer. Yo he sido militar, suboficial, en mi tiempo a los veinte y tantos años. Y hay que poner esa 
disciplina, porque con la disciplina viene el orden. Una disciplina coherente, no una dictadura. Sr. 
Noguera, le ha tocado a usted el chino ¿qué quiere que le diga? Arréglenos la Playa de Palma. Bueno, 
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punto 55, la Feixina. Vuelta con la Feixina. Estamos cogiendo una fama de talibanes en Mallorca terrible, 
por estar con la Feixina, la Feixina ya ha llegado a toda España. La UNESCO, el ICOMOS y el Sr. Pere 
Nicolau, que dice que ha hecho el parque de la Mar, ha diseñado el Parque de la Mar, el aeropuerto de 
Palma y otras cosas, dice que la Feixina no molesta. Pues ustedes están rozando lo que se llama 
incitación al odio. Incitación al odio, y esto está penado en el código que ahora mismo se lo digo. 510. Si 
usted por ideología ataca la Feixina, usted tendrá unos problemas que jamás, jamás habrá soñado. 
Muchas gracias y lo pase bien.” 
 
Sra. Mateos, representant de l’Associació Participa: 
 
“Perdón, intervendrá María Mateos, que es una persona más directamente afectada por este tema. Sr. 
Alcalde, Sres. Regidores y Regidoras, ciudadanía en general.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Esperi un momentet que li col·loquin un poc el micro més a baix. Sí millor.” 
 
Sra. Mateos, representant de l’Associació Participa: 
 
“El derribo de Sa Feixina es parte del acuerdo entre partidos para formar este gobierno municipal. 
Sencillamente, cúmplanlo, no mareen más buscando excusas en una catalogación que no se ha hecho en 
80 años. Los acuerdos son para cumplirlos. ¿Tenían ustedes la intención de cumplirlos cuando los 
firmaron? En realidad es mi marido quien debería estar aquí, pero es muy mayor y tiene dificultades 
para caminar. Él era un niño cuando su familia tuvo que salir huyendo para coger la carretera de Málaga 
a Almería, la misma que bombardeaba sin piedad el Crucero Baleares, como también lo hizo sobre 
Alicante o Valencia. Su padre era Guardia Civil, estuvo en la masacre de Casas Viejas, conoció el horror y 
decidió que no participaría en el alzamiento militar, fue fusilado y no se supo de su paradero hasta que 
se abrió la fosa común del cementerio de Málaga. Aquí, en Mallorca no hubo eso que muchos llaman 
"guerra civil" y que sólo fue un golpe de estado militar contra un gobierno legítimo elegido en las urnas, 
sin embargo aún hay miles de muertos enterrados en fosas sin abrir porque al golpe de estado militar le 
siguió un genocidio en todas partes, incluso aquí. Genocidio, según Naciones Unidas es la voluntad de 
exterminio de un colectivo a causa de alguna de sus condiciones: aspecto físico, condición sexual, grupo 
cultural o religioso o, simplemente, ideología y posición política. ¿Saben ustedes que es Franco quien 
vino en persona a inaugurar Sa Feixina, teorizó la necesidad de practicar el exterminio del enemigo en 
una conferencia en la escuela militar y que lo hizo mucho antes de la guerra civil? Lo que sucedió no fue 
consecuencia de una guerra entre iguales sino del fascismo y del nazismo. Por eso, Sa Feixina es un 
homenaje al crimen de guerra. ¿Creen que hay que mantener este homenaje? ¿De verdad se atreven a 
pedirnos a toda la ciudadanía que nos reconciliemos con el genocidio y el fascismo, incluso a las 
víctimas? ¿Se imaginan ustedes a las instituciones alemanas actuales reconciliándose con el nazismo? 
Esperemos que eso no ocurra nunca y esperemos que este gobierno municipal, autodefinido de 
izquierdas, tenga la honorabilidad de cumplir sus compromisos y derribar este monumento, no 
catalogado en 80 años y que atenta contra el más elemental sentido de la democracia y de la dignidad 
humana. Dejen de ignorar temerosamente la naturaleza misma, la razón de ser de Sa Feixina, de 
perderse en un laberinto normativo en busca del valor de las piedras, entrando en el juego de callar e 
ignorar la historia, echando una losa de cemento más sobre la memoria de las víctimas de un genocidio 
nazista. Derríbenlo de una vez.” 
 
Sr. Rojas Miguel, representant del Sindicato Profesional de Policías Municipales de España: 
 
“Gràcies. Buenos días Sr. Alcalde, Regidores y Regidoras. Mi nombre es Oscar Rojas, soy Policía Local, y 
vengo en representación de los sindicatos CCOO, UGT, CSIF y SPPME. Nos encontramos hoy aquí, un 
mes después de nuestra primera intervención, con el objetivo de seguir denunciando la precariedad del 
servicio policial que estamos prestando a la ciudadanía, y hacerles conocedores de los motivos, que a 
nuestro parecer son los responsables de ello, y esperanzados en que todos ustedes tomen buena nota y 
pongan solución. Como bien dijimos, la parte política quiere asumir y asume el trabajo de los técnicos. El 
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legislador, muy sabio él, suponemos que anticipándose a esa posible debilidad del político de turno, 
legisló lo necesario y limitó el acceso de los cargos directivos a los funcionarios del grupo funcionarial 
A1, funcionarios especializados y de alta cualificación, para que con sus conocimientos pudieran indicar 
rumbos asumibles y encaminar a toda la administración bajo su gestión, hacia la consecución de los 
objetivos marcados. Esta es la norma: cargos directivos en la administración deben ser funcionarios del 
grupo A1 y esto es incontestable. Aun así cometió un error al legislar, pensando en la buena voluntad de 
nuestros dirigentes y pensando también en el aprovechamiento de las mejores espadas de cada ramo, 
que deseasen colaborar con la administración e introdujo una excepción a la norma, diciendo que 
también podrían ser cargos directivos las personas que hayan demostrado unos conocimientos 
suficientes del ramo en cuestión, así como una experiencia fuera de toda duda. Pues bien, nada más 
lejos de la teoría nos damos de frente con la realidad. En el Área de Seguridad nos encontramos con dos 
coordinadores y dos asesores. Ninguno de ellos son funcionarios del grupo funcionarial Al. No han sido 
nombrados por sus capacidades, sino por la confianza que tiene la dirección política en estas personas 
Todos ellos han sido nombrados en virtud de una excepción, por lo que de la excepción han hecho 
norma y eso lo miren como lo miren va en contra de la legislación y del espíritu de la normativa. Ya sé 
que me dirán, que tienen su total confianza, eso ya lo suponemos pero no estamos hablando de 
confianza, estamos hablando de legalidad y capacidad contrastada y demostrable, para llevar a cabo una 
labor tan importante como marcar el rumbo de toda un Área de Seguridad. De todo esto no pueden 
manifestar desconocimiento. El anterior Jefe de RRHH ya denunció este hecho, vía registro se les 
comunicó en dos ocasiones la irregularidad que se da en todas las áreas de este Ayuntamiento, y ahora, 
para más inri, realizan ustedes un acuerdo de Junta de Gobierno, eximiendo lo que las leyes estatales, 
autonómicas y reglamento interno obligan. Fíjense que anteriormente he nombrado “indicar rumbos 
asumibles”. Eso es lo que la parte política debe hacer, indicar rumbos asumibles. La tarea y 
responsabilidad de llegar a buen puerto obedeciendo el rumbo marcado la tienen los técnicos y no el 
político, pero como también denunciamos aquí hace un mes, han descabezado la parte técnica de este 
cuerpo policial y lo han suplido con ustedes mismos y con funcionarios de escalas muy inferiores que 
para nada ejercen la labor que les corresponde. ¿Les suena de algo que somos un cuerpo jerarquizado 
donde el superior planifica y mediante la pirámide de mando se logra que las órdenes vayan hasta el 
último trabajador? Pues bien nos encontramos con lo siguiente 1.- Los políticos y cargos directivos, que 
como hemos explicado han sido nombrados de forma a nuestro parecer irregular, se auto asignan 
labores de técnico, en misa y repicando. 2.- No se respeta la cadena de mando e inferiores en grado 
planifican, ordenan y deciden la planificación y distribución del personal así como la prioridad de los 
servicios a cubrir, ignorando a la escasísima cúpula de mando que tenemos, sabiéndose protegidos por 
la dirección política. Vemos como de forma reiterada se aparta a todo aquel funcionario que no se 
pliega a sus deseos y tiene el atrevimiento de levantar la voz, y decir o insinuar que se equivocan. 
Ustedes son los responsables de la escasa cúpula de mando que tenemos. Cuando se lo insinuamos hace 
un mes en este mismo sitio, la. Sra. Pastor no nos entendió o tal vez sí, pero ahora se lo explicaremos. 
Tiene el ayuntamiento ya dos sentencias judiciales, las cuales les ordenan volver a reponer en su cargo a 
un Mayor y a un Comisario que por orden de la Regidora, fueron defenestrados. En el primer caso el 
antiguo Jefe de RRHH se atrevió a decir que lo que hacían no era correcto y harto de desencuentros, 
insultos y desaires tuvo que abandonar su puesto. Ahora un juzgado ha sentenciado que la destitución 
de ese Mayor no se ajustó a derecho pero es igual, se recurre, se gana un añito más y los gastos que los 
pague el contribuyente. En el segundo caso, la destitución de un Comisario, los juzgados han sido 
todavía más tajantes. Se asegura desviación de poder pero es igual, se recurre otra vez, se vuelve a 
ganar un añito más y los gastos que los pague otra vez el contribuyente. Siguiendo en la misma línea, le 
recordamos que también se descabezo la figura de dos comisarios jefes, alegando que tenían órdenes 
judiciales de alejamiento. En realidad es que a uno de ellos, la Audiencia determinó que no puede volver 
a trabajar, con una serie de limitaciones, eso sí, y el otro está pendiente de resolución por parte de la 
audiencia, en referencia a sus medidas cautelares, pero lo más llamativo no es esto. Lo más llamativo es 
que a ambos comisarios inicialmente se les abre un expediente disciplinario, y como medida cautelar se 
les aparta del servicio, por un espacio de seis meses. Actualmente, dichos expedientes están archivados, 
procediendo a la devolución en estos meses de suspensión, al parecer, dichos expedientes no llegaron a 
ser iniciados. En la actualidad, se les notifica apertura de expedientes por estos mismos hechos, pero  
con un año y medio de retraso. En resumen, da la impresión que lo único que interesa es mantenerlos 
apartados del servicio, aunque podrían realizar multitud de tareas organizativas, pero para la regiduría 
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lo importante no son las consecuencias económicas ni personales, es igual, volvemos a lo mismo, se 
recurre, se gana un año más y los gastos que los pague el contribuyente. En definitiva en el Área de 
Seguridad Ciudadana es todo un despropósito detrás de otro y nos encontramos con lo siguiente. 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant Oscar quan puguis.” 
 
Sr. Rojas Miguel, representant del Sindicato Profesional de Policías Municipales de España: 
 
“Sí. Tenia un altre intervenció, és la darrera, si la puc, així ho encadenaré tot.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Perfecte no hi ha problema.” 
 
Sr. Rojas Miguel, representant del Sindicato Profesional de Policías Municipales de España: 
 
“Sí. Gràcies. El servicio de Refuerzo Estival es un auténtico desastre limitándose a cubrir el expediente, 
mintiendo sobre cifras de agentes y sobre servicios realizados, relegando las actuaciones a titulares de 
prensa que esconden la realidad que hay detrás. Tengan ustedes en cuenta que el mayor logro de un 
cuerpo policial es cuando no salen grandes titulares de prensa, ni se reclama su presencia 
constantemente, porque eso significa que está haciendo bien su trabajo y las peleas entre cuerpos 
policiales no nos benefician a nadie. En vez de alimentar la polémica deberíamos intentar apagar fuegos 
y no precisamente con gasolina. Por cierto, fíjense ustedes que para servicios que generan grandes 
titulares sí que se realiza un gran esfuerzo tanto en personal como económico, mientras que en las 
barriadas carecen de efectivos, recuerden ustedes sino las verbenas de Establiments. La presencia 
policial en el resto de la ciudad es inexistente. Los barrios están abandonados, el tráfico fluye o no, los 
requerimientos triviales como un vado, una queja de ruido se ignoran y no son prioritarios, en definitiva 
no estamos ni se nos espera y el orden y buen gobierno son inexistentes. Los pocos que quedan y que 
tienen la responsabilidad de organizarnos y de realizar un gran plan estratégico que afronte este caos 
organizativo son silenciados, si no quieren ser apartados, y se limitan a hacer lo que pueden y les dejan, 
y mientras tanto los demás debemos seguir sufriendo sus delirios de grandeza. ¿Donde está esa famosa 
reorganización o reestructuración? No la hemos visto todavía. Por otra parte queremos decir que en ese 
afán de protagonismo y de creerse garantes de una legalidad que han hecho suya, nos encontramos con 
que la gestión de RRHH en el Área de Seguridad es deficiente y caótica, y no vamos a ser incisivos en 
este tema, por ahora, porque ya llevamos aireadas suficientes vergüenzas. Aunque existan 2 RRHH en 
este Ayuntamiento, Ud. Sr. Alcalde es el máximo responsable de ambos y tiene la responsabilidad de 
poner freno a los desmanes que se producen en los RRHH del Área de Seguridad. Y ahora sí 
cambiaremos de tema totalmente. Hablaremos de la negociación colectiva en el Área de Seguridad. 
Denunciamos la utilización sectaria de las mesas negociadoras. Se acumulan puntos de negociación 
aportados por los sindicatos mes tras mes, dándose salida únicamente a los que aporta la 
Administración e impidiendo por todos los medios la labor sindical, convocando la mesa negociadora sin 
respetar los plazos establecidos, sin aportar la documentación necesaria con una antelación suficiente 
para ser tratados y estudiados por las formaciones sindicales, limitando de esta forma la negociación. 
Además, la voluntad de negociación es inexistente, manteniendo una actitud prepotente, de desprecio y 
de total desidia. No se tienen en consideración los informes de los servicios jurídicos de este 
Ayuntamiento, como por ejemplo el establecimiento de la jornada laboral, implantando el que cada 
regiduría le parece más apropiada, obviando que los sueldos vienen ligados a la jornada que está 
regulada por ley. Pero lo más grave es que desoyen los informes de los Servicios Jurídicos de este 
Ayuntamiento, que indican las formas y maneras de llevar a cabo una negociación colectiva, pero “si me 
gusta el informe lo aplico y sino lo ignoro”. La separación de los dos RRHH que tenemos ahora, nos ha 
generado un caos organizativo amparándose que carecen de personal para gestionar cualquier 
procedimiento, quedando totalmente desamparados los funcionarios que realizan peticiones de 
derechos establecidos por ley, como por ejemplo las conciliaciones familiares, es uno de los ejemplos. 
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Les recordamos los problemas que tuvo una funcionaria para que se le concediera un derecho, y que la 
respuesta de Seguridad Ciudadana fue enviar unidades de policía para proceder a su desalojo, e incluso 
amenazarla con apertura de expediente. Ya acabo. Denunciamos la falta de personal de diferentes 
departamentos que dificultan la labor diaria y la labor policial frente al ciudadano. Denunciamos 
también la falta de transparencia y la clara intención de manipular despreciar, todo lo referente a la 
policía local y sus derechos. Denunciamos la falta de un líder en nuestro colectivo que sea capaz de 
sumar y aunar esfuerzos. El uso partidista y victimista de la situación actual de la Policía Local, en 
beneficio de intereses de partido. Denunciamos también las formas maneras y modos de proceder de 
nuestra Regidora. Denunciamos la falta de respuesta del anterior Alcalde. Denunciamos la falta de 
proyecto sólido, creíble y real para este cuerpo policial, los saltos de mata, las mentiras, las 
improvisaciones y los enfrentamientos, ya no solo con los sindicatos, sino incluso con otros cuerpos 
policiales, que tanto daño nos hacen.  Denunciamos la falta de aptitud y actitud de las personas que nos 
dirigen, pero si esto no les basta, denunciamos también que no les basta con anular la cadena de 
mandos, como hemos explicado, desmantelar la cúpula policial, amedrentar a la plantilla, intentar 
anular la labor negociadora de los sindicatos, sino que ahora implantan e imponen un Comité de Ética, 
creado y controlado por la Regiduría, que mucho nos tememos sirva como excusa para seguir con su 
política inquisitoria que llevamos sufriendo. Sr. Alcalde no vale mirar hacia otro lado, a eso se le llama 
complicidad, o no saber como afrontarlo. Usted es el máximo responsable de la Policía Local, no puede 
inhibirse, deber actuar ya y desde esta tribuna se lo exigimos. Tiene usted la Jefatura total y absoluta de 
la Policía Local, y eso no se puede delegar. Se pueden delegar otras funciones pero no la Jefatura, en 
una escala de mando. Por favor, cierren ustedes las ventanas que se está escapando la democracia y el 
sentido común en este Ayuntamiento. Muchas gracias.” 
 
Sra. Galindo González, representant de l’Associació de veïns i amics de Santa Catalina: 
 
“Buenos días Sr. Alcalde, buenos días Sres. Regidores. Hoy voy a hacer algo diferente, hoy voy a hablar 
en mi idioma, para así los Sres. Regidores me puedan entender. Todo mi interés hoy, perdón, tot el meu 
interès avui va per vostè Sra. Truyol, perquè vaig estar mirant que vostè va dir en diferents ocasions, que 
jo he vingut aquí al Ple, vostè ha dit que al llarg de lo que és el Parc de la Mar està net. Vostè també ha 
dit que Palma està neta. Vostè ha dit també que no hay ningún problema a la qüestió d’Emaya. Així en 
diferents ocasions a lo millor ara vostè no se’n recorda perquè veig que segons quina memòria a vostès 
se’ls oblida. No? Entonces jo he tingut la satisfacció de dur un book de fotos de la ciutat de Palma, i que 
han fet els ciutadans, tant del meu barri, de Santa Catalina, com els barris colindants, i vull que vostè el 
tingui, i si me permet que la zeladora se’ls doni, perquè ens ha costat 10 euros. No? I no estam per 
gastar diners. Si vostè se’l pot passar per favor. Gràcies. A jo m’agradaria que vostè vingués un dia a 
Santa Catalina, i que es passegés, i jo la llevaré personalment, a passejar-la, per tots contenidors de 
fems, que encara no s’han reposat en Santa Catalina, i in vull que vegi lo que són els contenidors que ja 
en sí donen un aspecte totalment vergonyós. No? Ja no és això lo que jo vull que vegi, jo vull que vegi 
que al voltant de lo que és els contenidors, està tot brut. Però no brut, brutíssim. L’altre dia hi havia un 
senyor que estava netejant el contenidor, i jo li vaig demanar, vostè que ve e netejar al voltant del 
contenidor? Me va dir, no, vinc a treure pintades. I vostès tenen qualcú que pugui vindre a netejar els 
contenidors, tant per dintre com per defora, me va dir, no, no tenim bastant gent. Crec que vostès 
tenen superàvit, lo que no tenen és gent que pugui vindre a netejar, no ja només a Santa Catalina, sinó a 
tota Palma. A través del Facebook, nosaltres enviem cada dia, cada dia, cada dia, tots els ciutadans 
protestant per la qüestió, sí a lo millor li fa gràcia, a nosaltres no, una qüestió de neteja generalitzada, sí, 
una qüestió de neteja generalitzada en tota la ciutat, i crec que vostè és la responsable, i té dos temes 
bastant importants. Un és donar-li ràpidament una solució a la brutesa que hi ha en tota la ciutat, i dos 
és que si vostè no pot, passi el mando a un altre persona, que pugui fer-ho, perquè per lo que estam 
fent tots els ciutadans, vostè no pot, no té bastant capacitat per això. Entonces jo li agrairia plenament, 
des de la meva situació com a presidenta d’una associació de veïnats, que per favor vostè dimiteixi del 
seu càrrec. També li vull dir que els soterrats que no sé qui els va fer, per fora estan molt nets, però per 
dintre fan, solten un líquid, tota la basura que la gent tira dintre, els cartrons no caben per l’obertura del 
soterrat, i la gent deixa als voltants tots els cartons. Entonces també crec que tindria que tindre vostè, si 
es pensa que hace en el seu càrrec, una possibilitat de poder arreglar aqueixa situació, de netejar dintre 
els contenidors i als voltants de tant en quant, enviar algú perquè pugui replegar tots els cartons que 
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deixa la gent, incívica fora del. No estic dient que tota la culpa sigui de vostè, per suposat, també hi ha 
gent molt incívica. No? Però a lo que vostè, de lo que vostè és l’encarregada o la portaveu, o la directora 
o, per favor li demano que ara fa un calor horrorós, i està tota Palma que no es pot anar per cap lloc. Jo 
cada vegada o cada volta que vaig per la ciutat, faig fotos perquè vostè les tingui, perquè vegi que 
realment és una vergonya, una ciutat tan bonica com la de nosaltres, i que estigui en aquesta situació. 
Gràcies Sra. Truyol.” 
 
Senyora, representant de l’Associació de veïnats de Son Armadans: 
 
“Sr. Alcalde, yo no soy el Sr. Berga porque ayer falleció su madre, y en este momento está con la familia, 
y me ha delegado para que yo diga lo que él había preparado. Bueno, primero quiero felicitar a esta 
Federación de vecinos, porque los que hemos firmado estas alegaciones para presentar al 
Ayuntamiento, lo hemos hecho con alegría, porque estábamos de acuerdo, pero nos hemos quedado 
muy sorprendidos porque en esa hoja ponía una excepción, que cuando estaban de acuerdo la 
Comunidad de vecinos, se podía alquilar, pero luego veo que aquí no ha salido. Yo he firmado y todos 
para que esa salvedad, cuando la comunidad estaba de acuerdo, igual que firmamos en el año 12 
cuando el PP presentó lo mismo. Bueno, Sr. Hila, yo le quiero decir, usted ha dicho, en este 
Ayuntamiento nunca se ha conseguido nada por el diálogo con los vecinos. Yo soy una histórica de los 
vecinos, usted lo sabe, hace 20 años que estoy en asociaciones, Gracia Damore. Cuando el 
ayuntamiento quiso deshacer el Paseo Mallorca el Ayuntamiento del PP, la plataforma ciudadana del 
centro histórico puso un contencioso, y se consiguió con muchas firmas, o sea que ha sido una ocasión 
en que esto se consiguió. Cuando nuestra querida Aina Calvo era Alcaldesa de Palma, quería acabar con 
Sa Feixina, entonces emprendimos una acción también de firmas, de la Plataforma del Centro Histórico, 
con ARCA, y se consiguió. O sea, ha habido muchas ocasiones tanto cuando gobernaba la derecha, como 
la izquierda, en que se ha conseguido, por medio del diálogo. En esta ocasión creo que no ha podido ser, 
entonces paso a leer lo que me ha pasado Bartomé Berga. Mentirosos y tramposos. Mentir y hacer 
trampas son las características de este gobierno municipal. Mentira cuando la arqueóloga municipal, 
Magdalena Riera aseguraba que el Monumento de Sa Feixina nunca había gozado de ninguna protección 
especial, tienen los papeles. Trampas cuando para conseguir convertirse en medio alcalde, los señores 
Hila y Noguera renunciaban a lo que sus partidos habían firmado en 2010, y se comprometían a derribar 
el monumento. Mentiras cuando apelaban al clamor popular y al inexistente compromiso electoral, no 
lo habían puesto en sus programas. Trampas planificando el derribo imposible con un presupuesto 
ficticio. Más trampas en un proyecto de demolición sin ningún informe técnico y sobre un elemento 
protegido. Trampas de medio alcalde que niega y esconde en un cajón el primer informe 
inmediatamente de Icomos, que está afiliado a la UNESCO. Mentiras cuando intencionadamente repite 
el otro medio alcalde que se trata de un monumento a un barco. Aina Calvo lo convirtió en la memoria 
histórica. Se trata de un memorándum nada más. Trampas para criminalizar a toda la tripulación del 
barco, jóvenes mallorquines de Santa Catalina y de toda Mallorca. Sr. Hila, me gustaría que me 
escuchase. Sr. Hila.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Me sap greu però no es pot referir en els regidors.” 
 
Senyora, representant de l’Associació de veïnats de Son Armadans: 
 
“No, es que le estoy hablando, y veo que habla.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies.” 
 
Senyora, representant de l’Associació de veïnats de Son Armadans: 
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“Más trampas desde Urbanismo para hurtar al monumento de una protección que tiene desde 1964. 
Trampas en el Contencioso Administrativo contra el Consell de Mallorca, esto es asombroso. Mentiras 
cuando repiten hasta la saciedad que respetan las decisiones de los técnicos, madre mía, hemos oído 
aquí que los técnicos son los protagonistas de todo, en este caso no se han respetado. Trampas para 
hacer lo contrario que por dos veces han dicho los técnicos, y han valorado el monumento. Más trampas 
en la contratación de un exaltado, para un informe a última hora de conveniencia, que no quieren hacer 
sus técnicos. Mentiras de un libelo contra todos los técnicos que han defendido el monumento, por su 
valor arquitectónico, etcétera. En fin, trampas y mentiras, mentiras y trampas en el reinicio del 
expediente de demolición que ya han puesto en marcha. Sólo mentiras y trampas les sustentan, sólo el 
odio y el rencor justifica la tropelía, eso sí que es gordo, que unos poderes públicos siembren odio entre 
la ciudadanía, esto es lo que más nos duele. Los que estamos defendiendo la Feixina, somos vecinos de 
los que quieren tirarla, y no les odiamos. No es cuestión de una guerra esto, y ustedes lo han convertido 
en una guerra. Ahora es el turno de la Justicia. Ahora ya no les servirán las trampas y las mentiras. Ahora 
esta Plataforma que representa al 85% de los palmesanos, y tiene 12.000 firmas, se verá con ustedes en 
los Tribunales, y la justicia, con ella salvaremos el monumento de Sa Feixina. Ustedes no han querido 
salvarlo en diálogo con la voluntad de los ciudadanos, manifiesta desde hace un año y medio. Este 
ayuntamiento no es una democracia, son totalitarios, este ayuntamiento es una dictadura y nos duele 
muchísimo.” 
 
Sra. Moreno Vaquer, representant de l’Associació Sa Feixina si que tomba: 
 
“Bon dia, Batle, benvolguts regidores, regidors, amics i companys. Tota la meva Vida es lliga a tu, com en 
la nit les flames a la fosca. Així acaba el poema 'A Mallorca durant la Guerra Civil’ del gran Bartomeu 
Rosselló Porcell. Tracta de la nostàlgia d'aquella ciutat agradable i pacífica que es transformà en un 
camp de mines, de destrosses i pèrdues degut a la guerra que ha acabat desolant la zona. Com varen ser 
les agradables i pacífiques ciutats de la Mediterrània, Màlaga, Almeria, València, Castelló, i un llarg 
etcètera, bombardejades pel creuer Baleares i acabades en estat ruïnós. 'Carretera de la Muerte’, 
famílies fugint.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Per favor, demanaria silenci absolut quan hi ha intervencions ciutadanes. Moltes gràcies. Respecte.” 
 
Sra. Moreno Vaquer, representant de l’Associació Sa Feixina si que tomba: 
 
 “Famílies fugint, nines i nins, dones i homes massacrats pel creuer, indefensos. Des de quan heu decidit 
que unes víctimes valen més que unes altres? 0 és que simplement mai ho heu hagut de decidir? Cinc 
mil persones. Cinc mil varen ser mortes pel creuer! Aquí estan, presents amb totes nosaltres, avui, ara, 
volent recuperar la seva dignitat. Sentiu el vostre cor bategar? Ells també el senten. Els edificis no tenen 
vida, no respiren, però poden reencarnar fets i ideologies malèvoles. Alguns tenen esperit, simbologia i 
data de naixement de circumstàncies molt específiques. Sa Feixina, que és buit per dedins però que 
encara vessa sang d'innocents, ho va inaugurar el mateix Franco amb el suport de la classe dirigent 
militar feixista. El seu naixement no va representar cap concòrdia, al contrari. L’ànima negra de Sa 
Feixina no es pot disfressar ni emblanquinar, simplement és, i seguirà sent fins que no desaparegui. 
Mantenir aquest monument el 2017 és infame, despreciable i pervers i ens condemna com a persones 
humanes. Ja hem argumentat moltíssimes vegades el perquè Sa Feixina hauria de ser derruït, de fet 
creiem que hauria d’haver estat derruït fa moltíssims d’anys. Avui no repetirem els arguments. Avui toca 
pensar, pensar quins són els valors que volem que la nostra ciutat expressi. Nosaltres pensem que són 
els de la pau, la fraternitat i la justícia. Per elles i per ells, si jo estiro fort per aquí i tu estires fort per allà 
segur que tomba, tomba, tomba i ens podrem alliberar. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Gràcies per les intervencions ciutadanes. Me sap molt de greu però vostè no té el torn 
per xerrar.” 
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Senyora, representant de l’Associació de veïnats de Son Armadans: 
 
“Un segundo. El crucero Baleares jamás pudo llegar a bombardear Málaga, lo sé por los técnicos, porque 
no llegaba.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé.” 
 
Senyora, representant de l’Associació de veïnats de Son Armadans: 
 
“Málaga la bombardearon los aviones italianos, que coste.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sra. Marisé, ha tingut 5 minuts per xerrar, eh. Tothom li ha respectat i tots l’han escoltada. Moltes 
gràcies.” 

 
55. Grup PP relativa al monòlit de Sa Feixina 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Mirin, estam a davant un debat que és un debat que no és tècnic ni 
patrimonial ni històric, ni tan sols polític, és un debat sobre capritxos, capritxos que els tres partits que 
ara estan governant PODEM, MÉS i el PSOE, no varen tenir el coratge, no varen tenir la valentia, no 
varen tenir l’honestedat de dur-ho en els seus respectius programes polítics. I els capritxos polítics 
sempre tenen un preu, i els paguen els ciutadans. La nostra proposició, just demana prudència. 
Prudència demanem. No només perquè el malbé al patrimoni és irreversible, sinó per vostès mateixos, 
siguin prudents, siguin cautelosos, perquè la seva decisió i la seva firma lligarà el seu futur polític, i inclús 
judicial, el del monòlit. Els ciutadans de Palma estan preocupats, i molt, i hi estan per la brutor en els 
carrers, per les freqüències de la EMT, pel caos circulatori, per pagar l’aigua més cara d’Espanya. Estan 
preocupats per moltes coses, però no per la conservació de la Feixina. Això just els preocupa a vostès. El 
85 dels palmesans, ja han dit que estan en contra del esbucament. Que més necessiten? Un pic més 
vostès són el govern en contra de la gent. I si vostès volguessin saber de primera mà que pensen els 
ciutadans, farien una consulta ciutadana, com bé varen fer amb les terrasses, però aniran ben alerta, 
perquè saben que un 85% d’ells estan en contra de la seva decisió. Cada dia hi ha més veus i més 
autoritzades, contra l’esbucament de la Feixina, a càrrec dels pressuposts públics, a càrrec dels 
pressuposts de tots, a càrrec amb un cost de més de 170.000 euros. Avui el Col·legi d’arquitectes, però 
també els tècnics del Consell, la Comissió Tècnica del Consell de Patrimoni, que per dues vegades, per 
dues vegades ha dit i els ha instat a protegir el monument de Sa Feixina. Els tècnics dels Consells, ARCA, 
la Real Acadèmia de Belles Arts, la UNESCO, ICOMOS, Acadèmies com Rosselló Bordoy, tan abrumadora 
és l’opinió fonamentada dels experts, que només basen la seva decisió en informes que vostès han fet a 
la carta. I d’aquests informes, del informe que vostès han encarregat aquí a l’ajuntament, a jo 
m’agradaria xerrar-ne una miqueta. Jo me demano, perquè no l’han encarregat en els funcionaris? Que 
és que els funcionaris s’han negat a fer aquest informe a la carta que l’Ajuntament de Palma els ho 
demanava. Perquè no l’han fet els funcionaris? Jo me demano, perquè no han trobat ningú de Balears, 
que vulgui fer aquest informe. Perquè? No hi ha ningú en totes les Balears que els hagi volgut signar 
aquest informe a l’Ajuntament de Palma? L’han hagut de cercar a fora, l’han hagut de cercar a un altre 
comunitat autònoma. Hem hagut d’anar com sempre a Catalunya. Jo també me demano, perquè la 
Regidora, la Sra. Truyol, o molts d’altres regidors, moltes vegades s’escuden en les seves decisions amb 
informes tècnics, i que no poden fer res segons informes tècnics, com deia molt bé la regidora ahir, 
s’excusava en informes tècnics. I perquè n’excusen o no tenen en valor aquests informes tècnics dels 
Consells, en aquest cas del Consell Insular de Mallorca, que els diu que vostès han de protegir la Feixina? 
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Mirin, vostès han pres aquesta decisió d’una manera arbitrària, sectària, de revenja, i vostès són 
representants públics, vostès ens representen a tots. Ja no és que vostès no ho duguessin en el seu 
programa electoral, és que vostès ho fan en contra de la opinió de la gent. Suposo que tenen 
estadístiques, suposo que tenen enquestes que els diuen que per poder intentar revalidar, o per poder 
intentar guanyar unes eleccions de l’any 2019, s’han d’esbucar, s’han de carregar el patrimoni de tots. 
La Feixina no és seva, és de tots els ciutadans, i qualsevol decisió que prenguin, tindrà conseqüències, i 
no només electorals Sr. Batle, no només electorals senyors regidors, tindrà conseqüències a damunt 
tots. Miri, vagin alerta, jo vull esser molt breu, vagin alerta perquè les runes de la Feixina no soterrin les 
seves aspiracions polítiques i també les seves aspiracions personals. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Durán, abans de començar li volia comentar que el catedràtic que va fer el 
informe, és nascut a Palma i viu a Montuiri. Jo no sé on se creu que nosaltres l’hem anat a cercar, però 
que sigui catedràtic de la Universitat Politècnica de Catalunya, la quarta Universitat més important 
d’Europa en arquitectura, crec que no sé perquè se pensen que hem anat tan enfora a cercar-ho. Una 
qüestió que sí que jo li volia dir, és que com pot suposar votarem en contra de la moció, però sí que per 
jo és una llàstima, allò que és una llàstima és veure com la dreta, segueix sense compartir la memòria 
democràtica com fa falta. Avui teníeu un altre oportunitat per poder canviar el rumb, i no ho heu tornat 
a aprofitar. Estic la veritat que ja tristament casi, casi cansat, perquè és la novena vegada que heu tornat 
entre uns i altres, a dur el tema de Sa Feixina en el Ple, jo crec, jo esperaré jo hi sóc cada mes. Ara jo crec 
que també vostès ja han cansat fins i tot els vostres seguidors, en defensa de tomar la Feixina, perquè 
cada vegada la veritat és que en el Ple, en venen manco. Bé, seguint amb la moció presentada, sí que li 
volia dir que ara mateix no tenim cap recurs sobre la taula, i per tant podem tirar endavant la nostra 
tramitació, que és això que nosaltres volem fer. No sé si aquesta moció, perquè després parla de 
possibles recursos, etcètera, s’ha d’entendre com ultimàtum o com una espècie de xantatge, però bé, 
que sàpiga que si de cas els possibles recursos aniran on hagin d’anar, i la justícia dirà allò que se suposa 
que ha de resoldre. En relació en el primer punt de la vostra moció, perquè també jo entenc que moltes 
de les coses que heu explicat no s’acaben d’ajustar a la veritat, és que la ponència tècnica s’ha 
pronunciat dues vegades a favor de la protecció, però allò que no explica vostè és que és la tercera 
vegada que es reuneix la ponència tècnica. La primera per majoria absoluta, va votar en contra de la 
protecció, i la segona i la tercera, degut a un informe jurídic i jo definiria bastant arbitrari, va esser quan 
la ponència tècnica, allò que va fer, o allò que varen fer els seus tècnics va esser abstenir-se i votar en 
blanc. Que va passar després? Que els qui varen resoldre definitivament, que és l’òrgan que ho ha de 
fer, va esser el Ple del Consell, i el Ple del Consell, allò que va aprovar va esser la no protecció, i allò que 
nosaltres fem és seguir el plantejament que ja varen sortir en el Consell, que consideren que no té 
aquest valor i que podem seguir amb la nostra tramitació. Per a nosaltres Sra. Durán, entenc que la 
política i la democràcia no depèn de com bufa el vent. Per a nosaltres un dels grans valors democràtics 
és sobretot respectar a les víctimes, a totes elles, i ens sap molt de greu veure que encara vostès no 
hagin compartit i no hagin entès aquesta pena. Molt més ja no li puc afegir, i si vostè diu que ho tornarà 
a dur moltes vegades més a Ple, cada vegada resoldrem les coses de la mateixa manera. Gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosaltres recolzarem la proposició del Partit Popular, per una qüestió simplement de 
racionalitat, per una qüestió de que entenem que l’administració ha de comportar-se d’una forma 
raonable. I ho diem des del respecte que tenim cap a les persones que han patit, que pateixen una 
repulsa cap aquest monument. Nosaltres entenem que pot haver gent pues com aquests senyors, que 
considerin que el monument els afecta, i que per tant s’ha de tomar, és perfectament respectable. Ara 
bé, l’administració pública no ha d’obrar a cop de sentiments, ha d’obrar d’una forma racional. Perquè? 
Pues perquè sinó les conseqüències poden esser greus. Vostè, nosaltres sabem i vostè suposo que 
també, que s’han interposat o s’interposaran una sèrie de recursos contra la resolució del Consell. Clar, 
davant d’aquests recursos, lo lògic seria aturar el procediment de demolició. Perquè? Perquè si aquests 
recursos prosperen, llavors vostès passaran a la història com aquell govern que va tomar un element 
catalogat. I els vull recordar la foto que es varen fer al inici de la legislatura, vergonya destruir patrimoni 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
92

8_
01

_0
2.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
15

:2
2.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
7A

98
4A

59
73

F
C

F
87

D
7

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 61 - 

en el segle XXI. Convindria a lo millor que prenguessin nota, perquè en el final pot esser que els tribunals 
els donin la raó, pot esser que els tribunals diguin que la Feixina es pot tomar perfectament, perquè no 
és catalogable. Si és així nosaltres no posarem evidentment cap objecció en el seu procediment. No és 
un bé catalogat, no és patrimoni de la ciutat, es pot tomar. Ara, si els tribunals diguessin lo contrari, 
després tindríem un problema, i entenem que des de l’administració, des d’un punt de vista purament 
objectiu, s’ha d’esser prudent. I s’ha d’esser prudent entre altres coses perquè estam jugant amb els 
doblers públics també, que són els doblers de tota la ciutadania.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Miri, el informe de l’ajuntament que vostè me deia Sr. Carrió, sobre el informe de l’ajuntament, just 
dir-li que la qüestió és perquè no l’han fet els funcionaris. Jo no he posat en qüestió la vàlua. 
Evidentment que inclús el Col·legi d’arquitectes avui diu que aquest informe de l’ajuntament que han 
presentat, no és un informe tècnic, i el qualifiquen de que no és un informe tècnic, però lo que està clar 
és que qui l’hauria d’haver fet són els funcionaris. I vostè no m’ha aclarit si és que els ha encarregat, ho 
han encarregat en els funcionaris o no ho han volgut fer, o és que no li han volgut encarregar en els 
funcionaris, perquè sabien que no els agradaria el seu resultat, i no els podrien manipular que el informe 
sortís així com vostès volien. Això és lo que jo vull sabre. Si és que els funcionaris no l’han volgut fer o és 
que vostès no s’han fiat de que no els sortís lo que a vostè li agradaria que sortís al informe. Això és lo 
que ha de contestar, i això és lo que vostè ha d’aclarir. Escolti’m, vostè està intentant enfrontar i tornar 
un altre pic a obrir ferides, i vostè quan se refereix a jo, vostè me xerra de la dreta, la dreta encara no ha 
superat. No, escolti’m jo vaig fer l’altre dia 50 anys, jo tinc superat moltes de coses, i per sort meva 
moltes coses no les vaig viure, però sí que és vera, sí que és vera que aquest Plenari a l’any 2010, aquest 
Plenari a l’any 2010, amb un Pacte d’esquerres i després de molts d’informes, va decidir, i no jo que no 
hi era, a l’any 2010 un Pacte d’esquerres amb una batlessa del PSOE, i amb el Sr. Hila ja en el govern, 
varen decidir adaptar el monument a la Llei de memòria històrica, amb uns informes que suposo que 
devien tenir el mateix valor que els informes que avui en dia vostès volen presentar. No ho he dic jo, 
vostès se saben en uns informes, i a l’any 2010 aquest Plenari per unanimitat de tots els partits polítics, 
inclús la dreta com vostè diu, varen arribar a un acord, per adaptar el monument a la Llei de memòria 
històrica. Es va fer, es va fer una despesa de 40.000 euros, 49.000 euros en aquell moment, i avui en dia 
és un monument adaptat. Jo li estic xerrant de prudència, és lo que xerra la nostra proposta, en dos 
punts que lo que diu que vostès han d’esperar, que esperin a que estiguin resolts tota una sèrie 
d’actuacions que estan obertes. Miri, amb una actuació oberta de la Fiscalia, amb tots els experts en 
contra, amb el informe negatiu dels tècnics del Consell, amb un 85% dels ciutadans de Palma en contra, 
continuar amb aquesta obsessió de derribar la Feixina, és un gest de força, i és una temeritat Sr. Carrió, 
és una temeritat. La prioritat d’un govern, especialment d’un govern municipal, hauria d’estar en el 
costat dels ciutadans, i vostès en els ciutadans no els volen escoltar, perquè per activa i per passiva, els 
hem demanat que facin una consulta ciutadana, i no la volen fer la consulta ciutadana. I com repeteixo, 
vostès si haguessin estat honests, valents i amb coratge, el PSOE hagués dut la demolició en el seu 
programa, MÉS hagués dut la demolició en el seu programa, i MÉS hagués dut la demolició en el seu 
programa. I no ho varen fer tampoc. Per tant que no ho duien en el seu programa, per tant també han 
enganyat en els seus votants. Mirin, vostès duen una curolla, tenen una curolla que han de tirar la 
Feixina, suposo lo que jo els deia que se pensen que els faran.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Guanyar les eleccions. Baixin en el carrer, demanin, escoltin, els ciutadans estan farts de bregues entre 
polítics, estan farts de les seves curolles i debats que no entenen. Volen que baixin en el carrer, sobretot 
volen que facin net, que llevin el sistema de trastos, i quan hagin de collir un autobús no l’hagin de collir 
cada 30 minuts, que el puguin collir cada 10. Els demanen que ens aprovin la proposició, tant en el punt 
1 com en el punt 2. En aquest moment encara hi ha recursos per presentar en el Consell Insular de 
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Mallorca de reposició. Hi ha causes obertes judicials, no facin res fins que aquestes causes judicials no 
estiguin tancades, és lo que els demanen.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant Sra. Durán.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“prudència i seny. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Bé, jo la veritat crec que només vull afegir un parell de coses, i una cosa que me sobta és que crec Sra. 
Durán que vostè ja està de vacances, i no s’han mirat molt bé la documentació. La primera cosa que li 
puc dir és que com a mínim serem. Bé li puc explicar.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sra. Durán, el Sr. Carrió l’ha escoltada quan vostè xerrava. Venga, gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Bé li puc explicar, perquè nosaltres no hem estat ni la meitat de temeraris que vostè diu, quan vostès 
varen esbucar el Pont d’es Tren. Això és una dada fefaent. Després, després els informes del 2009 que 
va fer la catedràtica, torna-m’hi, Caterina Cantarelles, deia que la Feixina no tenia cap valor patrimonial, 
això és el informe primer de 2009. I si anéssim fins i tot a recollir els informes que varen firmar els propis 
tècnics del Consell de Mallorca, tampoc li varen trobar cap valor patrimonial. Que varem fer nosaltres? I 
jo la veritat volia explicar-ho més tard perquè m’han demanat fins i tot una compareixença, per explicar 
com ha anat aquest informe, no sé si després ja haurem avançat molta de feina. Però sobretot lo que sí 
que li puc dir, és que el informe que li varem demanar a un mallorquí, però a un mallorquí que viu a 
Montuiri, i va viure a Palma, i és professor, i va esser catedràtic de la Universitat Politècnica de 
Catalunya, va esser en la petició que ens va fer el Consell de Mallorca, quan ens va requerir un anàlisi 
especialitzat, en el camp de la història del art i l’arquitectura contemporània. Jo justament som llicenciat 
en història, però jo no puc fer un informe ni ningú de l’ajuntament, un informe sobre les piràmides o 
sobre segons quins temes especialitzats. El que va dur el tema, els tècnics que varen dur el tema de 
l’ajuntament des del primer moment, varen considerar que per arribar a poder fer aquest anàlisi 
especialitzat, s’havia de demanar un informe extern, i això és lo que varem fer. I vostès s’han queixat 
molt de les formes d’aquest informe, a jo lo que m’agradaria és que vostès miressin el fons del informe, 
perquè no heu rebatut encara cap de les informacions que han dit. Gràcies.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS PER PALMA i PODEM PALMA) i 3 a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que en base a la Ponència 
tècnica del Consell de Mallorca, no dugui cap actuació tendent a la demolició del monòlit de Sa 
Feixina.  
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que sense perjudici del punt 
anterior, i en tot cas, suspengui el procediment de demolició en tant en quant no es resolguin 
el recursos plantejats tant en via administrativa com en via judicial." 
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No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, PODEM PALMA i MÉS per Palma) i 13 vots a 
favor (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
52. Grup PP relativa a manteniment i neteja viària 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que, aplicando todos los 
medios legalmente permitidos, se adopten las medidas oportunas para una gestión eficiente 
de la eliminación de las malas hierbas que aparecen en los límites de aceras y bordillos y 
conseguir así mejorar la imagen de todos los barrios, garantizar la salubridad de los mismos y 
ofrecer un óptimo estado de mantenimiento de las vías públicas". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
45. Grup PP relativa a la Policia Local 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí gràcies Sr. Batle, sí deixem si un cas perquè ens han dit que ningú de l’Equip de Govern defensaria 
aquesta.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Silenci en la sortida.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“aquesta proposta, però sí que és cert que hem escoltat en el representant dels treballadors, de 
Seguretat Ciutadana, de l’Àrea de Seguretat Ciutadana, i considerem que és important que es mantingui 
aquesta proposició, i per lo tant la mantindríem pel Plenari següent.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Bé, agraeixo que l’hagin deixat damunt la taula, ja que la regidora està de baixa, ho agraïm.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, nosaltres estam d’acord que se quedi damunt la taula, lo que és incomprensible, que amb tots els 
regidors que formen l’Equip de Govern, ningú pugui xerrar en nom de la regidora Pastor, això és de 
vergonya. Això simplement demostra, una vegada més, que cada Regidoria és independent, és un regne 
de Taifes, i que no hi ha coordinació absoluta, perquè crec que aquestes proposicions no són tan 
complicades, com per contestar per qualsevol dels membres d’aquest Equip de Govern.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Bé, Sr. Cañellas jo crec que és un tema de deferència, ja que la regidora està de baixa, i no està bé, que 
es pugui debatre en el proper Plenari. Sempre hi ha hagut, la tradició en aquest Plenari de fer les coses 
d’aquesta manera. No? També hi ha una qüestió que es diu solidaritat entre companys, 
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independentment del partit on formem part, i crec que és una mostra de solidaritat, i don gràcies en el 
Partit Popular.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 4 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)i 4 a favor (PP i C's), amb el vot de qualitat del 
president. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a  
1) Que lleve a cabo las actuaciones oportunas para dotar a la Policía local de Palma de un Plan 
de Empleo que proporcione seguridad jurídica y estabilidad laboral a la plantilla. 
2) Que el refuerzo operativo en la Playa de Palma, no se haga desmantelando otras unidades, 
en perjuicio de las demás barriadas de Palma. 
3) Que impulse de manera decidida la figura del Policía de barrio. 
4) Que trabaje para recuperar la motivación y la confianza de los empleados públicos del área 
de Seguridad Ciudadana. 
5) Que realice las acciones necesarias para dotar a la Policía Local de Palma, de los recursos 
materiales necesarios de acuerdo con las necesidades propias de cada unidad." 
 
Sobre la taula 
 
43. Grup PP relativa a festes populars 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, creo que Secretaria del Pleno ya dispone de la transaccional, y el grupo Popular votaría a favor de la 
misma.” 
 
Sra. Frade Bravo (PODEM PALMA): 
 
“Donar les gràcies als equips i treballarem en aquest protocol que us farem arribar, perquè també 
creiem considerat, que vosaltres també pugueu dir la vostra en aquest sentit. Gràcies.” 

 
Dictaminat desfavorablement la proposició inicial a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 4 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)3 a favor (PP)  i 1 abstenció C's), 
amb el vot de qualitat del president 
 
"Trabajar para conseguir un protocolo para la realización de la fiestas y así como un catálogo 
de espacios donde poder realizar dichas actividades, y en lo sucesivo, informar con antelación 
suficiente a las entidades de los requisitos, condicionantes y responsabilidades en la 
celebración de fiestas populares, evitándose así efectos no deseados, así como trabajar 
conjuntamente para solucionar los problemas que hayan surgido durante las fiestas de barrio 
de 2017”. 
 
Aprovat per unanimitat la transaccional 
 
48. Grup C's relativa al compliment de la legislació vigent en matèria de nomenaments 
òrgans superiors i directius de l'Ajuntament i esmena 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
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“Sí. Gràcies Sr. batle. La nostra proposició lo únic que demana és que es compleixi la legalitat, que es 
compleixi la legalitat, i que no s’opti per les excepcions. La Llei de Bases de Règim Local, després de la 
modificació del 2013, és una Llei que ja ve amb el requisit de que hagin d’esser funcionaris els càrrecs 
directius, ja venen de l’any 2003, però el 2013 és quan es concreta diguem el tema del subgrup A1, de 
que siguin funcionaris classificats del subgrup A1. I és una circumstància que també recull el Reglament 
Orgànic de Govern i d’administració de l’Ajuntament, a l’article 47. És molt simple, aquests dos articles 
lo únic que diuen, que venen a dir, és que els càrrecs directius de l’ajuntament, han d’esser funcionaris 
del subgrup A1. I que només excepcionalment, de forma motivada, puguin esser persones que no 
reuneixin aquesta qualitat de funcionaris, però lo que resulta evident també és que s’han de triar 
d’acord amb uns criteris de competència professional, d’experiència en l’exercici de llocs de 
responsabilitat, o gestió pública o privada. Aquí lo alarmant en aquest ajuntament, no és que no es 
compleixi amb la regla general, no és que no n’hi hagi cap ni un, llevat del Secretari, el Interventor, dels 
càrrecs directius que figuren en el Portal de Transparència, no n’hi ha més que aquests dos, que tinguin, 
que siguin del subgrup A1 de funcionaris. Tot lo demés és excepcional. A jo m’ha cridat molt l’atenció 
perquè a demés inclús ja quan es crea una plaça, ja directament ja es diu no, és que ja es podrà aplicar 
l’excepció, ja de saque. Dimecres mateix varen acordar això, varen crear una nova plaça de director 
general de Sanitat, i ja posen que ja s’acollirà a l’excepció. Jo suposo que és perquè ja saben qui ocuparà 
aquesta plaça, i ja saben que no serà un funcionari del subgrup A1. Sé que és mal pensar però bé, és lo 
que vostès amb els seus propis actes donen a pensar. Clar, aquí ja hem xerrat d’aquesta circumstància, 
perquè és que a demés no és que no compleixin en que siguin funcionaris del subgrup A1, és que 
tampoc compleixen amb els altres requisits. Varen xerrar aquí del director general de Participació 
Ciutadana, i tornarem a xerrar. Tornarem a xerrar per un fet molt simple, no té la titulació que exigeix el 
Reglament Orgànic del Ple. No, és Graduat Social, segons el Portal de Transparència, i que jo sàpiga 
aquesta titulació no té la mateixa categoria que la d’enginyer, llicenciat, arquitecte o equivalent. A part 
d’això, a part d’això, no ha ocupat mai un càrrec de responsabilitat o gestió pública o privada. 
L’argument és de chiste, l’argument que varem sentir l’altre dia ja aquí i que ens va reiterar la Sra. Jhardi 
és de chiste, o sigui, és vàlid per ocupar aquest càrrec perquè és bona persona, i perquè ha fet feina 10 
anys en el voluntariat. Mare meva, vull dir, si era així jo vull suposar que tots els directors que 
anomenen són bones persones, mai m’atreviria a dir jo lo contrari. Però dir que fer 10 anys de feina en 
el voluntariat, és ostentar càrrecs de responsabilitat, això és de chiste. Aquesta situació no només es 
dona amb aquest senyor, se dona pràcticament, pràcticament, no en tots, n’hi ha qualcuns que sí, la 
veritat és que bastants tenen la titulació equivalent i lo que seria una antiga llicenciatura. Inclús a 
Urbanisme els càrrecs directius tenen uns currículums espectaculars, però incompleixen amb els llocs de 
responsabilitat anteriors, la majoria. És a dir, ni compleixen lo que estableix la llei, i quan apliquen 
l’excepció és que ni siquiera ho fan bé. Si en això li sumem altres qüestions, com que s’anomena en 
aquesta gent, i després aquesta gent ha de donar uns doblers en el seu partit, pues s’està donant una 
circumstància que ja, ja sona molt malament, molt malament. Sí, hi ha partits que cobren dels seus, que 
els directors tenen l’obligació d’entregar una quantitat o un altre. La qüestió, jo, aquí de lo que se tracta 
és de que es compleixi la llei, i perquè es compleixi la llei a demés hem posat la segona condició que 
hem fet una esmena, perquè a part de que era vera, era una omissió meva, que és que els directors 
generals quan siguin funcionaris, evidentment cobrin al menys com a mínim lo que venen cobrant en el 
seu lloc de feina com a funcionaris. Perquè evidentment lo que no farà un serà assumir més 
responsabilitats, per cobrar lo mateix o per cobrar menys. Total, aquestes són les dues proposicions, és 
una cosa la mar de raonable, entenem, és a demés és exigir el compliment estricte de la llei, és fomentar 
realment i no només amb cartes, lo que és la funció pública. És comprometer-se en que els funcionaris 
puguin desenvolupar una carrera professional i arribar en els llocs més elevats dins la seva professió. És 
lo que contemplava ja l’Estatut Bàsic de Funció Pública. És lo que s’ha entès sempre, que era com el 
desenvolupament lògic que havia de tenir la carrera funcionarial, i en definitiva ja dic, és complir la llei, 
que és lo que aquest ajuntament, per desgràcia des de l’any 2003 que es va aprovar la modificació de la 
Llei de Bases, en la qual es fixava que havien d’esser funcionaris els càrrecs directius, no s’ha vingut 
complint. I lo darrer, l’excusa aquesta de que siempre se ha hecho, tampoc ens val. Gràcies.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
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“Gràcies Sr. Batle. Bé Sr. Ribas, jo crec que, pensava que a la darrera Comissió més o manco, no ens 
havíem posat d’acord, perquè està clar que no arribem a un acord, però sí que ens havíem entès. Ara 
veig que no. Veig que no ens havíem entès. Voldria deixar en primer lloc clar que jo no he manifestat 
mai que una persona ocupi un lloc perquè és bona persona. Tocaria que tothom que fa feina a una 
administració pública, fos bona persona en general, igual que tocaria que qualsevol veïnat fos una bona 
persona, i en definitiva que qualsevol persona que habiti el planeta terra, sigui una bona persona, 
tocaria. Però jo no he manifestat això, tot i que ho desitjaria, ja li dic, ho desitjo, desitjo que les persones 
que ocupen càrrecs públics, siguin bones persones. Perquè qualcú va dir qualque vegada que es 
imposible ser un buen profesional, si no se es una buena persona. I jo hi crec amb això, per això li estic 
dient avui. Jo l’altre dia d’això no en vaig parlar. Això en primer lloc. En segon lloc, la excusa de esto se 
ha hecho así siempre, aclarir també que aquesta és una excusa que al manco aquest govern municipal 
no ha donat en cap moment, tampoc l’altre dia, esto se ha hecho así siempre. En tot cas, el que 
nosaltres varem fer com Equip de Govern, va esser fer una petita exposició dels antecedents històrics 
d’aquest ajuntament, respecte en el nomenament dels càrrecs públics, sustentats o no en la normativa 
vigent d’aquell moment. Així que a mi aquesta excusa de esto siempre se ha hecho así, no me vale, 
perquè per posar-li un exemple d’actualitat en aquest Plenari, la Feixina lleva muchos años allí, y no me 
vale este argumento. Perquè ofèn a les víctimes de la memòria històrica, i per això s’ha de tombar. De 
manera que no seré jo la que edueixi un argument de l’estil, esto siempre se ha hecho así y entonces 
esta es la justificación, amb absolut. Crec que tenim poc que discutir en aquest sentit. Està clar que 
vostès no comparteixen la nostra opinió ni la nostra interpretació jurídica, del que tant la Llei 27/2013 
diu, com del que el Reglament Orgànic de l’Ajuntament de Palma diu. La Llei 27/2013 remet en els 
Reglaments orgànics municipals, a efectes dels nomenaments dels càrrecs directius. El nostre Reglament 
Orgànic, permet, si així s’estableix en el Decret de competències, en el Decret d’organització de les 
àrees, permet que aquesta situació es pugui donar. Nosaltres pensem que hi ha un empar legal, legítim, 
amb una seguretat jurídica, pensem també i defensem òbviament, que les nostres directores i directors 
generals, tenen una experiència professional o una experiència social, que els dona la solvència 
necessària per poder ocupar aquests càrrecs. I a demés resulta que ja fa dos anys que hi fan feina. És a 
dir, que no s’hi acaben de posar ara, i jo crec que molt que pugui pesar a molta de gent, a les 
circumstàncies excepcionalíssimes en les que s’està governant aquest ajuntament des de primera hora, 
crec que la feina feta per les directores, directors, coordinadores i coordinadors generals d’aquest Equip 
de Govern, té uns bons resultats, fins en el dia d’avui. Vostès treuen i retreuen, jo pensava que això era 
una cosa una mica individual de la Sra. Conrado, que havia aprofitat un nínxol d’oportunitat, un foradet 
d’oportunitat, per fer una intervenció a un Plenari, cosa que no sòl esser molt comuna. Han tornat a 
treure el tema de la Direcció General de Participació Ciutadana, ja me sap greu que hagin partit les 
associacions de veïns i veïnes d’aquesta ciutat, perquè estic segura que tindrien moltes coses a dir, a 
favor d’aquest director general que tenim a Participació Ciutadana. Jo no faré una defensa del seu 
currículum, no faré una defensa dels seus estudis universitaris, i de postgrau, superiors, perquè tot això 
ja consta, ja està al abast de qualsevol persona que vulgui entrar en el Portal de Transparència de 
l’Ajuntament de Palma. No compartim la interpretació jurídica, vostè me parla tot el rato d’estricte 
compliment de la legalitat. Jo crec que l’estricte compliment de la legalitat se dona en aquestes i en 
altres circumstàncies. Pot esser de cara en els propers Plenaris, en tornar de vacances, ens haurem de 
plantejar a lo millor, no ho sé, instar en el Govern central, a fer normatives a lo millor que s’ajustin millor 
a les necessitats, o a les circumstàncies específiques que puguin tenir les administracions locals, en 
podem parlar d’això, aquí sempre m’hi trobarà, però òbviament els hi votarem en contra, perquè 
pensem que tenim la seguretat jurídica suficient, i l’emparo jurídic suficient, per haver procedit de la 
manera que ho hem fet, i des d’aquí un reconeixement a totes les nostres directores i directors generals. 
Gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Tener que acudir a este Pleno para exigir el cumplimiento de la Ley, ya de por sí es 
lamentable. Nosotros también apoyaremos la propuesta de Ciudadanos, porque entendemos que 
obviamente tiene suficiente justificación como para apoyarla. La política de nombramientos de altos 
cargos de este Equipo de Gobierno, es errática, y es errática en un doble sentido. Primero en cuanto a 
los nombramientos. Obviamente, yo estoy de acuerdo con la Sra. Jhardi, en que no tiene porque ser 
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funcionario, faltaría más, lo permite, la legislación lo permite. Donde está fallando este Equipo de 
Gobierno, es en la motivación. Obviamente no es necesario que sea funcionario de grado A1, pero se 
tiene que motivar, y donde está fallando es que como se está motivando digamos, la justificación para 
que determinadas personas, pues acudan a esos puestos. Obviamente puede haber no funcionarios que 
obviamente hayan desempeñado, sean personas representativas en determinados ámbitos, y por tanto 
esté justificado que ocupen ciertos puestos en el Ayuntamiento, pero hay en determinados 
nombramientos, obviamente no digo en todos ni mucho menos, es donde está fallando, y por tanto ahí 
no hay un cumplimiento estricto de lo que dice la normativa. Pero la política también es errática en la 
otra vertiente, es decir en la creación de esos puestos de trabajo, de los altos cargos. No contentos con 
pasar a 16 ahora con ya con la última creación a 28 altos cargos, con lo cual ya estamos en un 
crecimiento de un 75%, sino que por ejemplo el último que se ha nombrado, Director General de Ferias, 
Mercados y Ciudadanía. Claro, también se tiene que motivar la creación de un alto cargo. Dos 
motivaciones en la creación de este cargo. Uno, hombre pues que la Dirección General de la cual, a la 
cual compete, cuelgan dos servicios, y como cuelga dos servicios, pues tiene que haber dos direcciones 
generales. Vamos, una justificación un poco de chiste. Yo simplemente recordarle y ahí Sra. Jhardi 
podría usted imponerse, su Regiduría dispone de 6 servicios, podría usted reclamar 6 directores 
generales, aludiendo a esta justificación. Con lo cual hay también, hay un error en cuanto a la 
justificación y la creación de los puestos. Yo espero ansioso el nombramiento del nuevo a la nueva 
Directora General, porque ya se ha convertido en un clásico, el ver como tratan de motivar 
determinados puestos de trabajo, que lo único que no responden a criterios de solvencia y capacidad, 
sino que básicamente pues obviamente a una afinidad o a un conocimiento de un programa de un 
determinado partido político. Y además los nombramientos responden únicamente a un equilibrio de 
fuerzas. Hace nada se creó una Gerencia en Educación, hace poco una Dirección General en Cultura, 
ahora le toca pues ahora a Podemos crear una Dirección General, el siguiente que le toca pues creo que 
es MÉS o PSOE el siguiente, no será al que le toque, pero bueno es un equilibrio de fuerzas que se va 
haciendo, para que todos tengan su representatividad, y actúen como agencia de colocación. Yo tengo 
claro una cosa que tiene este Gobierno, que hay dos cosas que sabe hacer muy, muy bien, una es 
prohibir, y la otra es la creación de altos cargos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Sra. Jhardi, estic content de que vostè sigui russoniana com jo. Miri, i quan he fet 
referència, russoniana, sap qui era en Rousseau i lo que deia? Vale pues sí todos somos buenos. Miri, 
quan he fet referència en que havia dit, lo que de que si s’havia fet sempre aquest recurs, s’havia fet 
sempre. No ho he dit perquè vostè ho digués, vostè no ho va dir a la Comissió, és que no ho va dir, lo 
que passa és que jo ja ho dic per preveure la temptació a la que caurà, perquè quan, com això per a 
nosaltres en el final és una activitat corrupta, és una corruptela, s’està fent una cosa que és contrària a 
la llei. Quan es xerra de corrupció, vostès tendeixen a traslladar-ho en els altres, i entonces jo 
simplement he fet aquesta manifestació, perquè tingui clar que tant és la corrupció d’antes, com la 
d’ara, com la que pugui venir després. A partir d’aquí, la interpretació que fa vostè de la llei és la seva, la 
nostra és diferent. I quan fa referència a que la llei remet en els reglaments orgànics, nosaltres ens 
anem en els reglaments orgànics, i el Reglament Orgànic a l’article 47, expressa ben clarament quins són 
els requisits. Però és que a demés el Reglament Orgànic, això fa referència a l’article 47, precisament en 
els càrrecs directius, i en els directors generals i en els coordinadors d’àrea. Per tant, si aquesta norma 
és específica per això, no val que vostè me la traslladi d’un altre banda. En definitiva Sra. Jhardi, miri, 
quan xerro per cert del tema del director general de Participació Ciutadana, no és que tinguem fixació 
amb ell, és que volem tenir un poc de respecte també en els altres directors generals. És a dir, aquest 
senyor ja ha sortit per aquest motiu, nosaltres ens recolzem en aquest. Si vol li puc començar a dir el 
currículum de tots, i quins incompleixen, veurà com la majoria incompleixen. Però no volia entrar en 
detalls, m’he referit a ell simplement per aquest motiu. Miri Sra. Jhardi, des del nostre punt de vista, 
tots aquests nomenaments haurien d’esser nuls, i vostè hauria, o vostès haurien de cessar a totes 
aquestes persones, perquè estan incomplint la llei. I una administració pública no pot incomplir la llei, i 
això té un nom. Gràcies.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
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“Gràcies Sr. Batle. Sr. Sánchez, m’he apuntat, i no per contestar-li sinó per dur-m’ho com a feina, això 
que me diu de, falla en algunos casos la motivación para determinados nombramientos que no son 
funcionarios. Me’n duc el compromís i li dic públicament, me’n duc el compromís de fer-hi una revisió a 
la qüestió de la motivació, si vostès detecten o pensen que podem estar fallant per allà per qualque 
banda, perquè errades en cometem totes, i jo no descartaré ni negaré aquí, que aquest Equip de Govern 
no s’equivoqui mai. No? De manera que me’n duc, vull al manco que vostè se’n dugui avui el meu 
compromís, de fer-hi una revisió per veure amem si podem haver equivocar-nos, ens podem haver 
equivocat, perdoni, en qualcuna d’aquestes motivacions, i no haver-la fet tot lo extensa o tot lo 
justificada que la llei ens demana. Perquè sí que vull deixar aquí ben clar, que tots els nostres càrrecs 
directius, tenen la justifica, podem justificar de tots i cada un d’ells, i motivar perfectament, i 
amplament i desenvolupar aquesta motivació, per justificar el seu nomenament, però me’n duc me’n 
duré aquesta feina en base en el que vostè m’ha comentat. Sr. Ribas, vostè que ja me coneix un poc, sap 
que jo som més marxista que russoniana però bé, no passa res. Miri, lo de les corrupteles a mi i ara m’hi 
poso seriosa, a mi lo de les corrupteles me fa mal. Me fa mal, i entenc que a vostès també els fa mal, i 
entenc que a qualsevol persona que li parlin de corrupció o de corrupteles, li ha de fer mal. A mi me fa 
mal per dues situacions molt, per dos motius molt concrets, i de veres els hi demano que per favor 
anem molt alerta quan parlem d’aquestes coses, me fa mal perquè vostès saben perfectament i ho 
saben perfectament, la situació a la que s’ha trobat aquest ajuntament, i encara s’hi troba aquest 
ajuntament, respecte en aquestes matèries. Ho saben perfectament. I me fa mal perquè Sr. Ribas miri, 
faré un personalisme, amb el seu permís, jo sóc moltes coses, moltes coses, però una persona corrupta 
o que tapa qualque tipus de corrupció o de corruptela, aquí me toquen el ADN a jo, me toquen la 
genètica, quan me parlen d’això. Només li vull explicar la nostra postura, i la meva en concret com a 
regidora de Funció Pública en aquest sentit, que en el final en tinc qualque responsabilitat, m’hi toquen 
la genètica quan me parlen d’aquestes coses. No estam d’acord amb la interpretació jurídica que fem de 
l’aplicació de l’article, jo crec que l’article que vostès han llegit que consta a la seva proposició és 
claríssim, i continuo pensant que jurídicament hi ha fonament per defensar aquests nomenaments, i ho 
crec de veritat, i per això li dic mirant-li en els ulls, i ho crec de veritat. No estam d’acord en aquest 
interpretació. Però si vostè me parla de corrupteles o de corrupcions, en la situació que estam patint en 
aquest ajuntament, me banalitza en aquest saló de Plenaris, me banalitza, una situació que per cert és 
una situació.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant Sra. Jhardi.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle, ja tot d’una acabaré. És una situació aquesta banalització, és una estratègia típica 
del Partit Popular, a la que jo els vull pregar que no s’hi sumin, no banalitzin aquestes qüestions, per 
favor, me diguin lo que vulguin, però no me xerrin de corrupteles, no hi estam a davant de corrupteles, 
de veritat que no, de veritat que no, no hi estam, i per això els votarem en contra. Gràcies.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA) i 4 vots a favor (PP i C's) 
 
Es proposa: 
 
"1º) El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta a la Junta de Gobierno a cumplir estrictamente 
lo dispuesto en la Ley para el nombramiento de cargos directivos, coordinadores de área y 
directores generales; de forma que los mismos sean elegidos entre funcionarios del subgrupo 
A1, y sólo en casos excepcionales puede no cumplirse con este requisito, cuando el puesto no 
pueda ser cubierto por un funcionario de dicho subgrupo, se realice la designación deforma 
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motivada, en base a criterios de competencia profesional con experiencia en el ejercicio de 
puestos de responsabilidad o gestión pública o privada, y siempre que el candidato esté en 
posesión de la titulación equivalente a la de los funcionarios del subgrupo A1. 
 
2º) Al objeto de poder cubrir dichas plazas por personal funcionario del subgrupo A1, las 
retribuciones de los coordinadores de área y de los directores generales serán, como mínimo, 
las mismas que perciben los jefes de departamento y los jefes de servicio, respectivamente".  
 
Es rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, PODEM PALMA i MÉS per Palma) i 13 vots a favor 
(PP, C's i Sr. Gijón). 
 
54. Grup C's relativa a pla de neteja contenidors soterrats 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient. 
 
Es proposa: 
 
"Que por parte de la Empresa Municipal, se elabore el correspondiente plan de limpieza de 
todos los contenedores soterrados de nuestra ciudad, tomando atención específica a la 
extracción de los mismos y limpieza al propio tiempo de las carcasas que los contienen, con 
eliminación de los líquidos allí depositados. 
 
Dichas acciones deberán ser fijadas de manera que se produzcan periódicamente y con ello se 
eliminen las molestias que provocan los intensos olores que emanan de ellos". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
46. Grup C's relativa a Comité d'ètica de la Policia Local de Palma 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, la deixem damunt la taula però no per la motivació que vostè ha esmentat, de que la costum és que 
respongui el responsable, perquè li vull recordar que la Sra. Pastor no hi és, però el màxim responsable 
de la Policia Local està aquí present. Li record, i com li han recordat els representants dels treballadors, 
el màxim responsable de la Policia Local és vostè Sr. Batle.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Segur que en el mes de setembre, vostè i la Sra. Pastor tindran un debat important i de contingut. 
Gràcies.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 4 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)i 4 a favor (PP i C's), amb el vot de qualitat del 
president. 
 
Es proposa: 
 
"Qué un representante de la Junta de Personal de los funcionarios del Ayuntamiento de Palma 
forme parte como miembro de pleno derecho del Comité de Ética de la Policía Local de 
Palma." 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
92

8_
01

_0
2.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
15

:2
2.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
7A

98
4A

59
73

F
C

F
87

D
7

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 70 - 

Sobre la taula 
 
42. Sobre la taula. Grup Municipal C's sobre adopció de mesures d'eficiència energètica i 
contra la calor als centres escolars públics 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 4 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)3 abstencions (PP)  i 1 vot a favor C's), amb el vot 
de qualitat del president. 
 
Es proposa: 
 
"Atendidas las competencias correspondientes a cada una de las administraciones en materia 
de Educación, proponemos las siguientes para su estudio y toma en consideración, a adoptar 
las siguientes medidas:  
 
1ª.- Realizar, atendiendo a lo dispuesto en el artículo 14 de la Ley Orgánica 8/1985, de 3 de 
julio, reguladora del Derecho a la Educación y al amparo de la disposición final segunda sobre 
el desarrollo normativo del Real Decreto 132/2010, de 12 de febrero, por el que se establecen 
los requisitos mínimos de los centros que impartan las enseñanzas de segundo ciclo de 
educación infantil, la educación primaria y la educación secundaria, una normativa detallada 
sobre las características de construcción de los centros educativos con la finalidad que 
objetivos estéticos no supongan un menoscabo frente a objetivos de eficiencia y seguridad que 
deben tener estas edificaciones públicas y con el objeto que contemple, entre otras 
especificidades de edificación de centros, la necesidad de climatización y ventilación en las 
aulas, así como las zonas de sombra en espacios al aire libre y todas aquellas medidas 
constructivas y de equipamiento que permitan edificios más eficientes y sostenibles desde el 
punto de vista energético y que a su vez proporcionen mas bienestar, más confort y mejor 
habitabilidad tanto al alumnado como a los docentes y al personal de administración y 
servicios de los centros, cumpliendo así de forma pormenorizada con la normativa de 
seguridad y salud en los centros de trabajo.  
 
2ª.- Realizar como máximo en seis meses un estudio e informe de la situación actual y grado 
de cumplimiento de la normativa sobre certificación energética en los centros educativos en el 
municipio de Palma ya existentes.  
 
3ª.- Tras las conclusiones obtenidas en el informe técnico sobre el grado de cumplimiento de la 
normativa anterior, se insta para su estudio y consideración a elaborar un Plan de actuación, 
como máximo en nueve meses, para el efectivo y progresivo cumplimiento de la normativa 
sobre certificación energética de los centros educativos con el fin de cumplir el Real Decreto nº 
235/2013 y de conocer el punto de partida para mejorar las condiciones de habitabilidad y la 
reducción del consumo energético de los centros educativos. 
 
 4ª.-Realizar un Plan Plurianual para la mejora de la calificación de la certificación energética de 
los centros educativos que se elabore en consonancia con el informe técnico y el Plan de 
actuación y que comience su ejecución en el segundo semestre de 2018. También se impulsará 
la instalación y utilización de energía solar fotovoltaica. 
 
5ª.- Realizar en como máximo un año un estudio e informe actualizado de la situación actual 
de habitabilidad de los centros educativos en sus aulas, para conocer aquellos centros que 
disponen de climatización y ventilación adecuada y los que carecen de la misma. 
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 6ª Establecer en los casos en los que no exista la climatización y ventilación adecuada qué 
medidas son las más recomendadas, priorizando las más sostenibles como la mejora de los 
aislamientos, pero sin excluir de las medidas posibles, la instalación de aparatos de aires 
acondicionados, todo ello dentro del Plan Plurianual de actuaciones para el cumplimiento de 
las recomendaciones que deben comenzar a ejecutarse el segundo semestre de 2018, para 
conseguir que la habitabilidad y salubridad de las aulas y por ende, de los centros, sea la más 
adecuada.  
 
7ª.- No obstante lo dispuesto en los puntos anteriores, en los centros educativos en los que no 
se haya puesto de manifiesto la falta de climatización ocasionando situaciones insostenibles, 
se aprobará con carácter urgente un Plan de Climatización de estos centros educativos que 
incluya las actuaciones concretas, la planificación temporal de las mismas y el detalle de las 
inversiones en climatización, aislamiento térmico e instalaciones eléctricas a llevar a cabo en 
cada centro.  
 
8ª.- Impulsar, en coordinación Ayuntamiento y las AMIPAS, y Plan de Revisión de las 
instalaciones eléctricas en los centros y/o aulas en las que ya exista algún equipo de 
climatización con consumo energético, para asegurar el cumplimiento de las debidas 
condiciones de seguridad para evitar sobrecargas que puedan poner en peligro a sus usuarios y 
las instalaciones. En estas actuaciones de revisión, cuya responsabilidad recae en los titulares 
de los distintos centros educativos, se dará prioridad a los edificios que lo requieran con más 
urgencia.  
 
9ª.- Realizar, tras las conclusiones del informe que se especifica en el punto anterior, un Plan 
de Renovación de las instalaciones eléctricas de los centros educativos y adecuarlo al 
reglamento de baja tensión en la medida de lo posible en cada caso. 
 
10ª.-Realizar en el plazo máximo de nueve meses un estudio e informe técnico de la situación 
actual de los centros educativos en los referentes a las sombras en espacios al aire libre.  
 
11ª.- Realizar, conforme a los resultados de este informe sobre la situación actual de los 
centros en lo referente a las sombras en espacios al aire libre, un estudio detectando 
deficiencias para prever la instalación de elementos estructurales, bien de carácter artificial o 
vegetal, siendo los elementos vegetales la primera opción.  
 
12ª.-Trasladara los Consejos Escolares las recomendaciones técnicas para mejorar las 
condiciones de habitabilidad y eficiencia energética de los centros educativos para su 
conocimiento previo a las reformas necesarias.  
 
13ª.- Hacer cumplir pormenorizadamente en los centros educativos la normativa de seguridad 
y salubridad con respecto a lograr una correcta climatización y ventilación en las aulas así 
como a lograr que estos centros tengan zonas de sombra en la zona de recreo en las horas 
centrales del día, ya sea mediante una adecuada orientación y/o mediante la instalación de 
elementos estructurales, bien de carácter artificial o vegetal, siendo los elementos vegetales la 
primera opción, con el único objetivo de mejorar el bienestar, el confort y la habitabilidad de 
estos edificios, para un mejor desarrollo de las actividades lectivas que se desarrollan en ellos.  
 
14ª.- Establecer, a través del instrumento que determinen los servicios jurídicos, una 
colaboración con las AMIPAS, de manera que estas puedan destinar fondos a la instalación de 
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elementos –siempre bajo la supervisión técnica de la Consellería de Educación- que mejoren la 
climatización, la ventilación y las sombras, obteniendo así para ello la autorización que 
legalmente se establezca.  
 
15ª.- Revisar las condiciones de habitabilidad de las aulas prefabricadas para garantizar unas 
condiciones mínimas de salubridad, estableciéndose un plan para su sustitución en tanto en 
cuanto se complete su total eliminación, antes de que finalice la presente legislatura.  
 
16ª.- Tener en cuenta cláusulas sociales y medioambientales en la contratación con expresas 
externas para realizar trabajos de certificación energética, mediciones, proyectos y obras en 
los centros educativos. 
 
17ª.- Realizar en el plazo máximo de un año un informe de evaluación inicial de los riegos de la 
seguridad y salud de los trabajadores en cada centro educativo en los que todavía no exista 
este informe, cumpliendo con la obligatoriedad que establece la Ley de Prevención de Riesgos 
Laborales y asimismo verificar que se da cumplimiento a los informes de Prevención de Riesgos 
Laborales con respecto a las obligaciones laborales que se exigen en cuanto a temperatura, 
humedad, ventilación, asilamiento térmico, etc.  
 

18ª.- Realizar, tras conocer las conclusiones de los informes que se instan a cumplir en 
esta proposición, una previsión económica del coste de mantenimiento que van a suponer 
estas nuevas adaptaciones de habitabilidad en aquellos centros educativos, dependientes de la 
Consellería de Educación de la Comunidad Autónoma, a fin de que se tenga en cuenta para 
que el suplemento que suponga este mantenimiento sea incorporado en próximos 
presupuestos.  

 
19ª.- Establecer, tras la obtención de los informes pertinentes anteriormente 

descritos, una previsión de cuantificación del mantenimiento que van a suponer estas nuevas 
adaptaciones de habitabilidad en aquellos centros educativos cuyo mantenimiento dependen 
del Ayuntamiento y que este suplemento sea tenido en cuenta en los próximos presupuestos 
generales de la Comunidad Autónoma para la compensación de pago a los centros educativos.  

 
20ª.- Arbitrar las medidas necesarias para supervisar que los titulares de los centros 

educativos concertados también lleven a cabo, al igual que los centros educativos de 
titularidad pública, los estudios, diagnósticos y distintos planes de certificación energética, 
habitabilidad, climatización, sombras, revisión y renovación eléctricas, en colaboración con sus 
AMIPAS, e informando a sus Consejos Escolares. Para ello se mejorará la financiación de los 
centros educativos concertados.  
 
Sobre la taula 
 
44. Grup PP relativa a Ordenança Municipal pel foment de la convivència a Palma 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, sent una proposta que sí que la màxima beneficiada seria l’Àrea de Seguretat 
Ciutadana, sí que veiem important que també hi fos la màxima responsable, per tal de poder discutir 
amb ella. Justament ara se n’ha anat, el batle, vos ho dic a la resta, si voleu deixem damunt la taula 
aquesta proposta, i me poso a la vostra disposició, perquè intentem consensuar aquesta Ordenança. 
Aquesta Ordenança s’acaba d’aprovar fa no res a Llucmajor, fa menys d’un any es va aprovar a Calviá, i 
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sent una Ordenança en la que a demés es va aprovar per unanimitat, crec que és bastant viable arribar a 
un consens entre tots els grups. Per lo tant si voleu durant tot aquest mes anem mirant de reunir-nos 
per intentar arribar a un consens, de cara a que en el pròxim Plenari, ens posem d’acord intentar-ho 
arribar. Val? Gràcies.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Moltes gràcies Sr. Bonet, cap problema, ho farem així com demanen, m’agradaria sabre Ciutadans si té 
qualque cosa. No? Tot bé? Perfecte. Idò ho farem així, farem feina aquest agost, moltes gràcies.” 

 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 4 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, PODEM PALMA)i 4 a favor (PP i C's), amb el vot de qualitat del 
president. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a la creación, de forma 
consensuada entre los diferentes grupos políticos representados en el consistorio de Palma, de 
una Ordenanza Municipal para el fomento de la convivencia en Palma que regule, por lo 
menos, los siguientes aspectos: trile, actividades sexuales, venta ambulante ilegal, botellón, 
mendicidad, acampar o dormir en la calle, servicios no autorizados como tarot, videncia, 
masajes, tatuajes, aparcacoches, pintadas y grafittis, el uso de patines, monopatines y juegos 
de pelota que puedan afectar a la convivencia." 
 
Sobre la taula 
 
47. Sobre la taula. Grup C's relativa a exempció del pagament taxa drets d'examen a 
persones amb especials dificultats d'integració en el mercat de treball 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno, definitivamente y por fin, hemos llegado a una transaccional sobre este 
asunto. Yo no sé si el Secretario tiene la transaccional, pero en cualquier caso la voy a leer, y luego ya 
votaremos. El Pleno del Ayuntamiento de Palma, insta al Equipo de Gobierno, a incluir en el siguiente 
proyecto de modificación de ordenanzas fiscales, para su entrada en vigor a partir de enero de 2018, 
una nueva tarifa de derechos de exámenes, específica para jóvenes en situación de desempleo, 
desempleados de larga duración, y de más de 45 años, de cero euros. Una nueva tarifa de derechos de 
examen, específica para personas a las que los servicios de Bienestar Social del Ayuntamiento de Palma, 
hayan determinado su falta de recursos, de cero euros. Bueno, al final creo que podemos estar todos 
contentos, de que se haya llegado a este acuerdo. La finalidad que era que estos colectivos no tuvieran 
que pagar tasas de derechos de examen, pues lo hemos hecho, en la forma en la que está redactada, 
con lo cual pues estos colectivos están de enhorabuena, y nada, y simplemente pues agradecer al 
Regidor García la disposición para aprobar esta proposición. Gracias.” 

 
Dictaminat favorablement la proposició inicial a la Comissió de Comptes, Economia i RRHH per 
unanimitat amb possible transaccional 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
Incluir en el siguiente proyecto de modificación de ordenanzas fiscales, para su entrada en 
vigor a partir de enero de 2018: 
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• Una nueva tarifa de derechos de examen específica para jóvenes en situación de 
desempleo, desempleados de larga duración y de más de 45 años, de cero euros. 
• Una nueva tarifa de derechos de examen específica para personas a las que los servicios 
de bienestar social del Ayuntamiento de Palma hayan determinado sus falta de recursos, de 
cero euros" 
 
Aprovat per unanimitat la transaccional 
 
49. Grup PP camí dels Reis 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT 
 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a estudiar el desdoblament 
temporal de dilluns a divendres, durant les hores més conflictives als mesos lectius, del tram 
del Camí dels Reis comprés entre la rotonda del col·legi Madre Alberta i la base Jaume II, fins 
l’inici de l’execució del mateix". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
50. Grup PP Publicació contractes menors 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal a, 
 
1. Proceder de manera inmediata a la publicación de la información referida a los contratos 
menores del primer y segundo trimestre de 2017. 
 
2. Crear un acceso directo a la información sobre contratos menores en la página principal del 
portal de transparencia". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
51. Grup PP Reconeixement extrajudicial de crèdits 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal a, 
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1. Dar prioridad a la licitación de los contratos en situación de prórroga no contemplada en el 
propio contrato, evitando así resultados dañinos a los principios de libertad de acceso a las 
licitaciones, publicidad y transparencia de los procedimientos". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
53. Grup PP relativa a Pla de neteja urbana 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias. Bueno, esta es una moción que yo creo que es muy recurrente, que además ya algunas 
entidades han hablado de ella. Creo que es evidente que hay muchas cosas en el tema de la limpieza 
que no están funcionando, y por eso hicimos una proposición que abarcaba varias áreas. Por ejemplo 
pedimos un plan tanto de limpieza y mantenimiento, porque consideramos que ya no es solo un 
problema de limpieza, sino que también se podría incluir el mantenimiento, pero si esto va a hacer que 
le voten a favor, podemos quitar la palabra mantenimiento. Creemos que hay un grave problema con el 
tema de la recogida de los residuos sólidos urbanos. Creemos que es importante hacer un plan, porque 
sin plan evidentemente vamos dando tumbos. Y además nos gustaría que este plan, pues fijara una serie 
de objetivos pero que además se hicieran unos indicadores, para poder evaluar el seguimiento, y para 
ver si efectivamente se va cumpliendo con esos objetivos y con esa periodicidad, que es necesaria para 
que se dé un buen servicio. También creemos que es muy importante, y yo creo que en esto lo 
comparte también la Regidora, que se está produciendo un problema con la recogida selectiva, de 
papel, vidrio, cartón, precisamente porque aparecen cada mañana los contenedores desbordados. Creo 
que hay que buscar una solución, porque además esa imagen de los contenedores y el hecho de que 
cuando una persona vaya a reciclar, se encuentre los contenedores llenos, puede llegar a disuadir, 
precisamente de seguir actuando cívicamente, y de seguir reciclando, y podría tener la tentación incluso 
pues de tirar el cartón o el vidrio, en cualquier otro sitio, y creo que en eso pues nos estaríamos 
equivocando. Para nosotros también es muy importante, el tema de sistema de recogida de trastos. Yo 
creo que es un hecho que no funciona, y yo creo que ya no es una cosa que se nos pueda atribuir como 
un empeño del Partido Popular, ni un empeño personal de esta Regidora, sino que creo que es un hecho 
que tal como está pensado este sistema, no está funcionando. Yo creo que lo primero que hay que 
hacer es reconocerlo, porque sino desde luego no vamos a buscar soluciones. Y aquí no se trata ni de 
buscar culpables, ni de meter el dedo en el ojo a la Regidora, ni nada, sino de buscar una solución, para 
que este sistema funcione mejor, y además esto lo hemos dicho en repetidas ocasiones, que uno de los 
principales problemas que tiene este sistema, es que como la gente no tiene que llamar a Emaya, Emaya 
cuando sale por las noches, no tiene una previsión de lo que se va a encontrar ni donde lo va a 
encontrar. Eso evita que se pueda dedicar los recursos oportunos, y que a lo mejor en una calle estamos 
dedicando los recursos que no son necesarios, y sí pueden serlo en las de al lado, con lo cual creemos 
que hay que darle una vuelta a este sistema, y desde luego para nosotros lo ideal sería retomar el 
sistema anterior, que además era valorado por los ciudadanos, pero cuando menos sí que nos gustaría 
que al menos se hiciera un replanteamiento, creo que es importante ahora que ya van a pasar casi dos 
años desde que se ha empezado este sistema, y que vemos que los resultados no son buenos, dar una 
vuelta, replantearlo, a ver si se puede encontrar una solución mejor. También está claro que hay un 
problema de planificación y de resultados, con el tema de la limpieza con agua, porque además es 
numerosas las quejas de los ciudadanos que nos dicen que las calles están sucias, que las manchas en las 
calles duran semanas, que además la sensación es de andar por calles pegajosas, y creemos pues que 
eso no está siendo algo positivo para Palma ni para la percepción de los ciudadanos. Y por último, 
creemos que en aras a una mayor transparencia, y para conocimiento de los ciudadanos, pues como ya 
hemos solicitado otras veces, sería importante que Emaya pudiera publicar, pues cada una de las 
actuaciones de este Plan, y que gradualmente aquellas actuaciones que se vayan haciendo en las 
diferentes zonas de la ciudad, así como los resultados de esa planificación. Creemos que esto es 
importante, primero porque mantiene informados a los ciudadanos, mantiene informadas a las 
asociaciones, creo que esto puede redundar incluso en la colaboración de las asociaciones, y también en 
muchos casos puede redundar en evitar numerosas quejas y llamadas a los servicios municipales, 
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preguntando cuando se va a hacer tal cosa, o cuando se va a hacer tal otra. Así que creemos que es una 
moción que es en positivo, y que de eso se trata. Yo creo que entre todos lo que nos gustaría es que 
hubiera unos resultados mejores, y que la ciudad pues mejorara su imagen, que en los últimos tiempos 
pues creo que está algo deteriorada. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, nosaltres com ja varem dir a la Comissió, votarem a favor de tots els punts, menys el punt 3 del 
sistema de recollida de trastos, perquè no hi estam d’acord, però ara te comentaré una mica el perquè 
d’aquest vot. Val? Jo voldria diferenciar una cosa és crec jo, i no només perquè ho cregui jo, sinó com ho 
pensa l’empresa Emaya, que una cosa són els problemes que hem tingut aquestes darreres setmanes, 
amb els vehicles de recollida de residus, que ja ho varem dir públicament, que hem tingut un problema 
greu perquè tenim una flota de vehicles molt vella. Tenen una mitjana de 15 anys d’edat, els vehicles 
que recullen els residus. Normalment les empreses de recollida de residus, en els 10 anys es jubilen els 
camions, per tant tenim vehicles molt vells, i n’hi ha que tenen fins a 23 anys. No només amb els 
vehicles de recollida, sinó també amb els de neteja, i això provoca que un vehicle vell que ha de fer 
molta activitat, i els mesos d’estiu l’activitat s’incrementa, perquè hi ha més activitat a la ciutat, per lo 
tant hi ha més residus, per tant hem de fer més net i hem de fer més recollida de residus, les averies són 
més freqüents, i això és lo que ens ha passat. Ja estam tornant a la normalitat i a més a més ja han 
arribat la primera tongada de camions nous, que ens permetrà fer un servei més eficient. Ja ho he dit 
altres vegades i ho torn a repetir, les vegades que faci falta, demanem disculpes per aquests problemes, 
però són uns problemes que venen donats per la infraestructura vella que teníem aquí, però ja li estam 
posant remei. I després pel tema de la planificació, votem a favor precisament perquè és la feina que 
estam fent des del primer moment. Nosaltres lo primer que varem fer a Emaya va esser fer una 
auditoria, precisament per sabre en que estava fallant l’empresa, i quines eren les línees de millora, i en 
base en aquestes línees de millora, hem fet la planificació de la inversió d’aquests 18 milions d’euros per 
millorar, tant els serveis de residus com els de neteja. Per exemple, amb els de residus, canviar tots els 
contenidor, hem incrementat amb aquests nous contenidors incrementarem la capacitat de totes les 
fraccions de residus, però incrementem amb una proporció més alta els de reciclatge, per precisament 
per fomentar el reciclatge. Després, anirem introduint progressivament el contenidor de matèria 
orgànica, per tant això també anirà en aquesta línea de reciclatge. Però a més a més com que hi ha un 
increment de residus, hem elevat el número de freqüències, per exemple els envasos o el paper, abans 
es recollien dues vegades a la setmana, a tots els contenidors de la ciutat, i ara els recollim tres vegades 
a la setmana. Precisament per evitar aquests desbordaments, perquè cada vegada hi ha més gent que 
vol reciclar i fer-ho bé. Després estam posant en marxa el nou sistema del centre, tots els camions que 
hem comprat que ja hem comentat altres vegades, estam ampliant el punt verd de Son Castelló, abans 
tenia 1.000 m2 i ja s’estan fent les obres, i d’aquí a un parell de mesos el tindrem nou, i tindrà 4.000 m2, 
per tant multipliquem per 4 el punt verd de Son Castelló, perquè té molt bona acollida, s’ha multiplicat 
per dos el volum de residus que venen en el punt verd, perquè la gent ho troba útil quan ho coneix. I 
després per un altre costat amb neteja, idò també estam fent una compra important de vehicles i 
maquinària de neteja, especialment d’aigua. Comprarem 40 vehicles per fer neteja amb aigua, aquests 
vehicles que tenim ara d’aquesta tipologia també són molt vells, i en tenim molt pocs, ara mateix en 
tenim 10 de tots els que fan net amb aigua només en tenim 10, nosaltres en comprarem 38 més per tant 
multipliquem per 4 i això ens permetrà que tota la corona de Palma, de lo que seria tot l’eixample, entre 
les Avingudes i la via de cintura, per entendre’ns, incrementarem molt les freqüències, quan tinguem 
tots aquests vehicles, incrementarem molt les freqüències de neteja. De fet tenim una planificació, que 
podrem fer net cada dia tots els carrers de tots aquests barris, els principals però també els secundaris 
en els petits, amb una modalitat o un altre, manual o amb maquinària, i com a mínim una vegada en el 
mes tots aquests carrers de tots aquests barris, tindran neteja amb aigua, cosa que mai s’ha tingut en 
aquesta ciutat. Per tant és un bot qualitatiu molt important. Evidentment hem hagut d’esperar un 
temps per poder fer la planificació, fer la compra, etcètera, i que ens arribin els vehicles. Durant aquesta 
tardor tindrem tots aquests vehicles i podrem posar en marxa tots aquests nous serveis. I també tenim 
en compte el tema del incivisme, evidentment millorant els serveis nosaltres, també es reduiran, però 
sempre hi haurà un sector de gent que a lo millor fa males praxis, i també tindrem, bé de fet ja en tenim 
dues, però arribarem a tenir 10 brigades de recolzament, que precisament lo que fan és això, fer, bé 
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retirar lo que hi ha en el carrer, producte del incivisme. Per tant, poc a poc la ciutat evidentment encara 
necessita millores, sinó no estaríem parlant de tot això que estam parlant, que hem de fer en els 
propers mesos i el proper any, però hem posat les fites i la planificació i les inversions i la 
reestructuració que això durà de treballadors, de gent que a lo millor ara està fent recollida que passarà 
a fer neteja, etcètera, per anar millorant tots els serveis de la ciutat, perquè evidentment són 
millorables, això ho hem dit nosaltres des del primer moment. Per tant podem votar a favor de tot lo 
que hem comentat, menys lo del sistema de trastos. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Hem vingut i hem traslladat la conversa d’avui dematí en el Consell d’administració, i 
ara la tornarem mantenir aquí una estoneta, perquè s’enterin ja vostès tots. Bé, jo no sé si en el final he 
entès bé que del punt 1 també votaran a favor, llevaran lo de mantenimiento o sin mantenimiento. Sin 
mantenimiento. Perfecte. Nosaltres com que ja havíem votat a favor, no tindrem cap problema. Bé, avui 
dematí els deia i jo crec que els ho ha anunciat bé la regidora, que s’anuncien els nous vehicles, se n’han 
presentat uns de nous, ara a la tardor se’n duran més, és a dir, jo crec que s’estan posant mitjans perquè 
totes aquestes situacions en les que nosaltres compartim el anàlisi que fa el Partit Popular, perquè és 
evident que la brutor que s’ha vist i que ha estat patent enmig dels carrers, pues no podem disfressar 
que no hi sigui, hi és. Ara, que s’estan començant a posar mitjans, que hi ha plans de desenvolupament 
per poder pal·liar aquesta situació, que es volen donar situacions noves respecte a la neteja, també. És a 
dir, nosaltres també ho volem reconèixer, també, s’està fent un esforç molt important, volem seguir 
amb lupa aquest esforç important que es fa, perquè pensem que ens durà a poder aconseguir aquests 
objectius que s’han marcat des de la Regidoria, i que nosaltres en una part compartim amb ells, i que 
per tant lo que hem de veure és de quina manera, una vegada que anem incorporant i aquests nous 
sistemes. Nosaltres sap que també, a pesar de que varem parlar des del minut 1, que vostès tenen dret 
a aplicar tots els sistemes que vulguin, quan no funcionen els sistemes, hi ha que posar elements que 
puguin modificar aquest propi sistema que vostès han implantat. De fet hem pogut parlar del tema de la 
recollida de trastos, d’aquests camions que poden anar a fer restes, després de les recollides que hi ha a 
un lloc o a l’altre. Jo crec que ens hem entès amb aquest tema, i hem pogut veure com es pot avançar. 
Ara venen els instruments d’aquest enteniment que hem tingut en el principi, per poder anar venint i 
anar veient un sistema que de vegades tenia les seves mancances, i els té. Si ara aquest sistema, que era 
una rectificació, una modificació, jo crec que per bé, per anar a la recollida, i per anar a recollir el rest 
que queda tant de residus com de trastos, bé pues d’aquí a uns mesos ens tornarem veure, perquè ens 
veurem cada mes i tindrem temps de parlar-ne d’aquest tema. Per tant nosaltres lo únic que podem fer 
és saludar que s’inverteixin recursos en aquesta empresa, que els tenia bastant mermats, això sí que 
també ho vull dir, és a dir, els recursos i totes les qüestions que hi havia dins Emaya, estaien molt 
envellides. Avui dematí es feia una valoració damunt els vehicles, i de vegades quan estam parlant de 
vehicles de 16 anys d’antiguitat, de 20 anys d’antiguitat, jo no sé que volen que els digui, és a dir aquí ja 
no és qüestió de si ho fas blanc, negre, blau o vermell, basta anar a mirar el permís de circulació del 
cotxe, i la targeta tècnica, per sabre quan l’hem treta o quan no l’hem tret. Per tant jo crec que amb 
aquesta inversió de recursos, i si ara aquests elements que ens serviran per modificar qüestions que 
dúiem des del principi, jo crec que es millorarà el servei. Nosaltres per altre banda votarem a favor igual 
que varem fer, i ens abstindrem en el punt 3, perquè estam en el punt 3 perquè pensem que ara dins 
aquests propers mesos, aquesta situació s’ha d’haver modificada substancialment, per nous recursos 
que estan arribant a l’empresa municipal. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias. Mire Sra. Truyol, ojala, ojala se arreglara todo con la compra de nuevos camiones, pero 
me temo que no es el único problema. Y no es el único problema porque si a día de hoy no salen los 
camiones, no es porque sean solamente porque sean viejos, porque esos camiones hasta hace dos años 
salían. Usted sabe, como hemos hablado en el Consejo de administración, y como salió el otro día en 
prensa, que tienen un problema importantísimo en el taller, y el taller es el corazón de Emaya. En unos 
meses tres mecánicos, tres mecánicos con experiencia, han pedido el traslado, y se les ha dado, y otros 
tres están camino también de trasladarse. Ahora Emaya está recurriendo al SOIB para contratar nuevos 
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mecánicos, pero para que esos mecánicos tengan la experiencia de los que se están yendo, tardaremos 
tiempo. Tienen un problema en cuanto al stock de las piezas, para arreglar los camiones. Antiguamente 
se tenía un stock en Emaya que permitía que cuando se necesitaba una pieza, pues se pudiera utilizar de 
manera inmediata. A día de hoy estas piezas se piden, cuando el camión se rompe. Tienen ustedes 
problemas con la planificación en cuanto a las rutas, se da la circunstancia de que hay unas 260 
personas contratadas desde abril, que no se están notando, y entre otras cosas no se nota porque se 
producen situaciones tan caóticas como que se manden 10 personas a una ruta, y cuando llegan a esa 
ruta el Jefe de zona le tiene que decir que esa ruta está completa, porque alguien ha planificado mal y 
ha mandado las personas donde no tocaba. Se está produciendo que precisamente porque los camiones 
no están a punto, haya una media de 6 conductores cada mañana que no salen a hacer su ruta, y que 
después tienen que esperar a mediodía para con horas extras hacer la ruta de la mañana, lo que impide 
que los de tarde puedan salir con esos camiones porque no tienen camiones. Y además yo creo que 
seguir empeñándose con que el sistema de recogida de trastos funciona, y que se va a arreglar porque 
pongamos otro camión más. Yo quiero recordarle que este sistema antes funcionaba de mañana con 7 
camiones, y ahora resulta que está funcionando con 10 de noche, otros 6 de mañana, otros tantos que 
vamos a poner nuevos ahora para recoger lo que no recogen ni los 12 de noche ni los 6 de la mañana, a 
ponerles más empleados a que hagan este sistema, cuando realmente es que el resultado es el que es 
porque es un sistema que está mal planificado. Si usted no sabe que se va a encontrar al salir, 
evidentemente no va a poder planificar los recursos que se tienen que dedicar a cada zona, y eso es que 
es una obviedad. Eso es una obviedad, y eso no se va a arreglar porque usted ponga 20 camiones más, 
porque puede estar poniéndolos en el sitio que no toca, y al final nos tenemos que estar dedicando cada 
día a poner una ruta, que después por la mañana se tiene que hacer parches, que después otro camión 
tiene que ir respondiendo las quejas de los vecinos y de los Regidores, en el Twitter y en el Facebook, 
que va dando tumbos por toda la ciudad. Esa no es la solución, hay que buscar un sistema de recogida 
de trastos que funcione, y que sea operativo, porque sino al final la basura llama a la basura, y si cada 
mañana uno se encuentra en el contenedor sillas y neveras y colchones, al final pues dejará una bolsa de 
basura más o menos, no le parece que vaya a molestar. Entonces creo que se tiene que hacer el 
esfuerzo de replanteárselo. Al final uno tiene que reconocer cuando las cosas no funcionan.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Ese es el principal motivo por el que este sistema no va a funcionar, porque no quieren reconocer que 
no funciona. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, lo primer de tot voldria agrair a Ciutadans el seu posicionament, el bé votar a favor d’aquesta 
proposició del Partit Popular que nosaltres també votem a favor a la majoria dels punt, però sobretot 
per l’actitud que tot i que ens assenyalen quins són els problemes, i ens fan veure problemes, sempre 
teniu aquesta actitud d’arribar a acords i sempre fer una oposició molt constructiva, i això cada vegada 
ho dic i cada vegada ho repetiré, perquè crec que és positiu per tothom i per la ciutat. I en relació en els 
comentaris que es fan per part del Partit Popular, evidentment no tot s’arregla comprant camions, però 
és que no només estam fent això, t’he fet una llista bastant llarga, i era un resum de totes les coses que 
estam fent, i moltes altres que hem parlat en el Consell d’administració, i hem parlat moltes vegades en 
el Ple. Evidentment no només comprem camions, però sí que és una eina necessària perquè Emaya lo 
que fa és recollir fems i fer net la ciutat, i molta d’aquesta feina s’ha de fer amb maquinària, i si no tenim 
maquinària amb un mínim de condicions, idò és un desastre. Aquest problema que hem tingut aquestes 
darreres setmanes que deia d’aquesta acumulació de tants de camions romputs, els propis treballadors 
d’Emaya, que fa molts d’anys que fan feina allà, ens diuen que cada estiu tenen problemes similars, des 
de fa molts d’anys, no de enguany, ni de l’any passat ni de l’altre, sinó des de fa molts d’anys, perquè 
precisament els camions cada vegada són més vells, i clar, i se va agravant la situació. Però també és 
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vera que mai s’ha fet una inversió com les que estam fent ara, per renovar la meitat de la flota dels 
camions. Després, els problemes del taller, ho varem dir des del primer moment, és que el Partit Popular 
en l’anterior legislatura, va treure defora el cap de taller, va estar dos anys que aquell taller, que és un 
dels tallers més importants de Mallorca, pel volum de feina que té, i no hi havia cap, cap de taller. Per 
tant que ara vos preocupeu per les condicions del taller, bé és com una mica sorprenent. Després hi ha 
varis treballadors en el taller, com suposo que deu sabre, que estan en situació de frau de llei, estan en 
situació de frau de llei, per responsabilitat del govern del Partit Popular, que nosaltres volíem. Sí, pots 
dir que no. L’anterior regidor de Mediambient i president d’Emaya, no va voler resoldre aquesta 
situació, i ho estam mirant de resoldre nosaltres ara. Ho varem intentar resoldre amb el conveni, com 
que no va poder esser l’aprovació del conveni, ho resoldrem d’un altre manera, però nosaltres sí que 
ens preocupem per les condicions laborals dels treballadors, i que no estiguin en frau de llei. Sí, clar se’n 
van perquè es cremen, perquè quan governeu vosaltres els cremeu, no els respecteu com a treballadors 
públics, els matxuqueu, els hi minveu les seves condicions laborals i després quan arriben nosaltres, clar 
és que ens hem de posar a fer feina, perquè la situació que teníem a Emaya era un ... desastre, com 
suposo que te poden haver comptat. Després, per lo del tema dels estocs, és que me fa molta gràcia, 
ens hem rigut aquí amb en Bauzá de Ciutadans, avui en el Consell d’administració precisament el 
director de Qualitat Urbana, ha dit que hi ha camions que els hem de guardar, que no els podrem, el 
jubilarem però els guardarem, per poder tenir peces de recanvi, perquè a Emaya hi ha camions que 
estan descatalogats. Tenim camions que són relíquies antigues, descatalogades, i tu ara me vens a xerrar 
que si tenim estoc o no tenim estoc en el taller. Per favor un poc de respecte per la realitat. I després 
senzillament lo dels trastos, és un sistema que funciona, i funciona a les 20 ciutats d’Espanya i aquesta, i 
evidentment l’hem d’anar millorant, però jo voldria que tinguéssiu una dada, per lo que ens costa el 
servei, no és qüestió de quants de camions o quants no, sinó tots aquests serveis sempre, no només ara, 
s’han calculat en relació en el cost per tona. Amb el sistema anterior valia cada tona de voluminosos que 
se recollia, valia 570 euros, amb el nou sistema val 340 euros cada tona que es recull, per tant és molt 
més barat. Lo que ens passa és que se’ns ha multiplicat el volum, i no només ha passat a Palma. El juny 
del 2013 per tenir una dada de fa un parell d’anys, se varen recollir 217 tones de voluminosos a tota la 
ciutat, tant per recollida domiciliària com en el carrer, etcètera. Enguany, el juny del 2017 se’n han 
recollit 619 tones, per tant s’han multiplicat la quantitat de residus, igual com s’estan multiplicant la 
quantitat de residus d’altres fraccions.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Per tant és qüestió de volum, i no tant de sistema, que és un sistema que funciona a molts de llocs i 
aquí també. Gràcies.” 

 
A la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
Els punts 2, 4 i 5, es dictaminen favorablement per unanimitat. 
El punt 1, es dictamina desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS PER PALMA i 
PODEM PALMA) i 3 a favor  (PP i C's). 
Elpunt 3, es dictamina desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS PER PALMA i 
PODEM PALMA), 2 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C's). 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal a, 
 
1.- Abordar de forma inmediata un plan de limpieza y mantenimiento de las calles de la ciudad 
incluida la mejora de los servicios de recogida de residuos sólidos urbanos, fijando una serie de 
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objetivos, actuaciones e indicadores para evaluar su seguimiento y cumplimiento con una 
periodicidad para asegurar el correcto y eficaz estado de estas zonas. 
 
2.- Mejorar la gestión de la recogida selectiva de papel, plástico, cartón y vidrio evitando la 
continua imagen de contenedores desbordados. 
 
3.- Dar por fracasado el actual sistema de recogida de trastos y a retomar el sistema anterior 
muy valorado por los ciudadanos. 
 
4.- Mejorar la planificación y los resultados del servicio de limpieza con agua de las calles y a 
trabajar por el incremento del uso de agua regenerada para la limpieza urbana. 
 
5.- A que en aras a la mayor transparencia y para conocimiento de los ciudadanos, proceda a 
publicar en la página web del Ayuntamiento cada una de las actuaciones de este plan, que 
gradualmente se vayan a realizar a las diferentes zonas de la ciudad, así como el resultado de 
los indicadores de cumplimiento del plan." 
 
Es fa votació separada dels punts: els punts 1, 2, 4 i 5 s'aproven per unanimitat. El punt 3 es 
rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, MES per Palma, PODEM PALMA), 9 vots a favor (PP i 
Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
56. Compareixença a petició del Grup municipal C's del regidor de Mobilitat 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchísimas gracias. Bueno, hemos pedido la comparecencia del Regidor de Movilidad, básicamente 
por dos motivos. El primero para que explique porque se me está denegando sistemáticamente el 
acceso a la información del expediente de procedimiento sancionador, de la Agencia de Protección de 
Datos. Y segundo, ya que no tenemos acceso a ello, para que nos cuente algunos aspectos del mismo, 
que a día de hoy desconocemos. Respecto al primer asunto, cuando digo que se nos está denegando el 
acceso a la información, es por lo siguiente, y voy a relatar un poco cuales han sido las acciones o los 
movimientos que ha realizado como Consejera. Primero, solicité por escrito el día 6 de junio, vía 
Secretaria del Pleno, la copia del expediente. En fecha 21 de junio, al cabo de 15 días, hubo un Consejo 
de administración de la SMAP en el que al final de dicho Consejo de administración, reitero la solicitud 
de la copia del expediente. Y se me contesta por parte del Presidente de la SMAP y el Regidor de 
Movilidad, que ya se me contestará, ya se me dirá algo. Cuando salgo fuera, decido en ese momento, 
pienso que aunque no se me dé copia, puedo verlo, y solicito a una persona que está fuera, si puedo ver 
el expediente. A lo cual, entra dentro del despacho donde usted estaba, y la contestación por su parte, 
ya me dirá cosas. Dígale que ya le diré cosas. O ya le diré algo. Bueno, en fecha 11 de julio, volvía a las 
oficinas de la SMAP, y solicito de nuevo ver el expediente. En ese momento bueno me contestan por 
escrito, que el Presidente indica, que ya se me hará llegar la información, pero solicito no la copia, sino 
verlo, a lo cual se me deniega en ese momento, y por escrito solicito que se me dé cita, para poder ver el 
expediente, y a día de hoy pues aún no sé nada. Yo tengo que recordarle que como Consejera y como 
Regidora, tengo derecho a ver los expedientes que solicitamos. Como Consejera en base evidentemente 
a la Ley de sociedades de capital, tengo derecho y no solo el derecho sino que también tengo el deber, 
el deber de acceso a la información que solicite. Por otro lado, como Regidora, según el Reglamento del 
Pleno y según la Ley de Bases de Régimen Local, tengo derecho a solicitar cualquier tipo de información, 
y se me tiene que contestar en 5 días motivadamente. Y además, y además tengo que añadir que como 
ciudadana, según la Ley de Transparencia, que tanto les gusta a ustedes, tienen un mes para contestar. 
O sea aquí ya estamos hablando de diferentes plazos. Bueno, yo creo que está claro, y me preocupa, me 
preocupa bastante que esté solicitando reiteradamente el poder ver este expediente, y se me esté 
denegando, y además denegando de la manera en la que usted lo está haciendo. Dejando a un lado el 
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tipo de información que estoy pidiendo, creo que está, es totalmente digamos imperdonable, el que 
usted esté obstaculizando y poniendo trabas continuamente, a la solicitud de copia o de ver este 
expediente, lo cual demuestra desde nuestro punto de vista, el talante autoritario en el que usted pues 
desarrolla sus funciones como Regidor. Además lo que me extraña es que critican continuamente todo 
lo que han hecho los demás mientras gobernaban, pero casualmente o no casualmente, ustedes hacen 
exactamente lo mismo que critican. Mire todo esto, todo esto se ha formado por lo siguiente, porque 
usted se ha ido de la lengua, y porque usted ha contado cosas que estaba prohibido contar. Entonces, lo 
que nosotros queremos saber es, primero, el motivo por el cual se me está denegando, evidentemente 
la información. Segundo, queremos saber si este procedimiento sancionador que se ha abierto, se ha 
abierto contra usted personalmente o contra la Sociedad Municipal de Aparcamientos de Palma, 
queremos saber qué recursos va a destinar en el caso de que este procedimiento sancionador, sea a 
título personal, qué recursos va a destinar, si va a destinar recursos de la Sociedad Municipal de 
Aparcamientos de Palma, o si va a contratar a un abogado o a un asesor jurídico a lo que sea, a título 
personal. Y tercero, en el caso de ser sancionado, si piensa usted asumir personalmente la multa. En 
definitiva, me gustaría que nos contase todas estas cuestiones. Gracias.” 
  
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Jo escoltant la seva intervenció, que és una més de tota aquesta història, d’aquesta 
mena de sainet que venim protagonitzant, amb uns protagonistes més exaltats que altres, tot s’ha de 
dir. Jo me demano des del primer dia, els motius pels quals va generar tant d’enuig la qüestió aquesta 
de les targetes. No? I m’he fet una llista. No? El primer motiu d’enuig seria la barra lliure que hi va haver 
en aquest ajuntament amb aquest tema de les targetes, que no només tenien els senyors regidors, sinó 
també tenien directors generals, coordinadors, alts càrrecs, durant la legislatura d’en Isern. Era una 
barra lliure, allà on aquí tothom feia i desfeia, no hi havia cap mena de registre, ni cap mena de control, 
perquè ens varem trobar que totes varen desaparèixer quan va començar l’actual mandat, i que vostès 
com a grup Ciutadans, incorporats a la nova política i en aquest ajuntament, devien pensar que 
segurament tindrien accés en aquesta barra lliure, quan es varen trobar que efectivament la barra lliure 
es va acabar. Un altre dels motius va esser la vergonya que degueren passar vostès i l’altre grup de 
l’oposició, quan es varen veure morrals a la ciutadania, després d’haver protagonitzat varis capítols 
també força sobreactuats, contra les targetes de, perdó contra les tarifes del SMAP. En aquell moment 
vostès deien que eren excessives, però vostès simultàniament continuaven gaudint del privilegi 
d’aparcar gratuïtament en els aparcaments del SMAP. Hagués estat bé que vostès haguessin fet de 
Robin Hoods, i haguessin dit no, pobres ciutadans de Palma que es veuen sotmesos a les elevades 
tarifes, nosaltres renunciem i que siguin els ciutadans els que agafin els nostres llocs. No ho varen fer, i 
se varen veure per tant exposats i avergonyits. I avergonyits també per les fulles i fulles que ocupaven 
els registres dels moviments, que no quadraven amb agenda pública, perquè encara la desconeixem 
aquesta agenda pública, és completament desconeguda, i que per tant tot feia indicar que també 
s’emparaven amb horaris evidentment fora de lo habitual per la pràctica d’un regidor. Per tot això, han 
muntat tota una sèrie d’excuses, per escenificar aquesta problemàtica, i tota aquest enuig que els 
provoca a vosaltres. Han dit que s’han revelat dades de caràcter personal, han arribat a dir que s’han 
mesclat dades de matrícula, que s’han mesclat dades també demanades per part de la Policia Local, lo 
qual és mentida, no se varen mesclar mai dades de matrícula. Han dit que s’han revelat moviments 
privats, i jo me demano, moviments privats amb recursos públics? Després varen dir també que lo que 
hem observat, i lo que he observat sobretot jo, que s’ha canviat els conceptes d’honestedat i de 
transparència, pel concepte de legalitat. És a dir, l’honestedat, la transparència i lo que se’ns suposa 
com a regidors, no entra en aquesta discussió, sinó que ara ens anem ja directament a l’apartat de la 
legalitat, i la interpretació que en fan vostès en la seva denúncia a l’Agencia de Protecció de Dades, 
bàsicament per seguir continuant amb aquest sainet que protagonitzem. I després també he arribat a 
sentir que no tenien un manual d’instruccions, això de manual d’instruccions ho varen sentir tots els 
espanyols quan seguíem el judici de les targetes black, i francament era una mica vergonyós i haver-ho 
de tornar a sentir aquí a l’Ajuntament de Palma encara més. Quins antecedents? Jo com vostè 
representa al grup de Ciutadans, entenc que vostès amb aquesta actitud i amb aquestes denúncies, i 
sobretot amb aquesta mena d’escarni en el qual el volen bolcar cap a mi, lo únic que estan fent vostès 
és perpetuar i donar garanties, d’unes pràctiques que jo entenia que vostès també rebutjaven, però està 
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clar que no, vostès el que estan fent ara és validar rasputins, és validar llagostes a Cabrera, és validar 
farmàcies sense declarar, és validar el Sr. Rodrigo de Santos i les seves excursions amb les targetes de 
l’ajuntament, i és validar també la targeta del PP que donava als seus afiliats per obtenir descomptes. 
Aquí lo que estan fent vostès en definitiva, és validar aqueixa línea que un partit polític sempre ha 
creuat, sempre amb viatges d’anada i tornada, que és la línea del partit, la institució i allò privat. Jo 
pensava que vostès tenien més clares les línees, però entenc amb la seva demostració, que per vostès 
aquesta línea pot esser discontinua. Si continuem amb el tema de la denúncia, està clar que vostès han 
volgut donar una cobertura legal, quan s’han vist destapats per aquesta qüestió, que únicament, no se 
va dir que fos que vostès cometessin cap delicte, ni cap irregularitat, se va dir que cometien un ús 
excessiu i abundant o abundós d’aquestes targetes. Clar, hem passat de lo que en el seu moment va dir 
la meva companya, quan varen demanar vostès la meva reprovació, del seu líder espiritual el Sr. Ribera, 
que apareixia despullat, hem passat ara a transformar tot aquest discurs al llarg dels anys, finalment 
amb un anunci a l’Agencia de Protecció de Dades, quan ens hem vist amorrats a la situació. No tenen 
armes en lo polític, no tenen armes en el discurs que s’hauria de basar en aquesta sala, en aquesta 
cambra, i ens anem directament a la via administrativa, per intentar emmerdar-ho tot una  miqueta 
més, i per veure si d’aquesta manera en podem sortir de manera més o manco honrosa. Diuen Sra. 
Conrado, que és beneit aquell que quan li mostren la lluna, mira el dit en comptes de mirar la lluna. 
Vostès em dona la sensació que estan mirant contínuament el dit, en comptes de mirar la lluna, i el que 
volen és crear-nos un eclipsi de lluna, justament amb la seva denúncia a l’Agencia de Protecció de 
Dades. L’Expedient. L’expedient el veurà perquè jo he fet una consulta jurídica, perquè tenim una sèrie 
de dubtes jurídics sobre la seva potestat per poder accedir-hi. Bàsicament perquè es dona una fàcil 
concurrència, vostès són part d’aquesta denúncia. Vostès varen denunciar, i vostès varen denunciar, 
tant el seu grup com també el grup del Partit Popular, per tant nosaltres hem fet, hem elevat una 
consulta jurídica, per veure de quina manera els podem proporcionar aquesta informació. Quan 
tinguem resolta la consulta jurídica, i se’ns expliqui de quina manera ho podem fer, no dubti que jo 
compliré el manament dels serveis jurídics d’aquesta casa. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno Sr. Ferrer, después de haber sido capaz de hablar 7 minutos sin prácticamente 
decir nada, creo que podemos afirmar que le han pillado a usted con el carrito de los helados, in 
fraganti. Usted no quiere mostrarnos el expediente porque no quiere que lo veamos, por lo que vamos a 
descubrir ahí. Sino ¿a usted que más le daría? Ustedes ¿no son los adalides de la transparencia? Ustedes 
¿no son los que no tienen nada que ocultar? Y no se equivoque, el que no quiere que miremos la luna y 
está aquí haciendo no sé que con el dedo es usted. Usted no quiere que veamos a nombre de quien está 
esa acusación. Usted no quiere que veamos quien va a pagar esa multa. Es contra usted Sr. Ferrer, que 
han abierto ese expediente. Es de su praxis de quien tiene duda la justicia, no de la nuestra, no se 
equivoque. Esas tarjetas que tenía todo su Equipo de Gobierno, y que tan cínicamente devolvieron, 
justo el día antes, antes de retirárnoslas a nosotros. Sí, su Equipo de Gobierno, el Partido Socialista, 
todos tenían la tarjeta Sra. Jhardi. No hablo de Podemos, hablo del equipo de Gobierno Socialista. 
Ustedes que tan cínicamente critican a los demás, ahora no estamos tratando sobre este tema, estamos 
tratando sobre un uso indebido de poder, sí unas tácticas un tanto dictatoriales, o quizás comunistas, no 
lo sé Sr. Ferrer, pero eso de hurgar en el expediente de los demás, sin una disposición judicial, y hacerlo 
público, eso Sr. Ferrer parece que no le va a salir gratis, y a usted le está doliendo, y le está doliendo 
mucho, porque lo está intentando tapar de cualquier manera. 7 minutos hablando para no decir nada. 
¿Por qué no nos deja ver el expediente? Porque no quiere que lo veamos, más claro agua Sr. Ferrer. Ha 
tenido oportunidades, nosotros como el Partido Popular, también le hemos pedido esa información, la 
hemos pedido por escrito, y todavía estamos aquí sentados esperando. No ponga más excusas Sr. 
Ferrer, no se enroque en su error, usted se equivocó, y usted debería pedir disculpas. No tiene nada que 
ver el uso indebido o no de una tarjeta, estamos hablando de su abuso de poder como Regidor, del flaco 
ejemplo que va a la ciudadanía, de alguien que como Regidor, ya se está ganando la fama del ordeno y 
mando. Sí, pregunte a los vecinos, pregunte a las comunidades de propietarios. Esa es su fama Sr. 
Ferrer, y no lo dice el Partido Popular, lo dice la gente de la calle. Sí, esa de la que ustedes son los 
adalides, el Govern de la gent, i bé idò la gent diuen que vostè és un dictador, que arriba i fa allò que vol, 
sense demanar consens, sense demanar opinió, i no ho diem nosaltres, ho diu el carrer, ho diu la gent. Y 
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aquí este hecho que estamos hablando ahora, es una muestra más de sus desmanes políticos 
dictatoriales. Usted cometió un error, y usted lo va a tener que pagar, y nosotros como la Sra. Conrado, 
también queremos tener a ese acceso, a ese expediente que usted nos tiene vetado. Muchas gracias.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí. Bueno Sr. Ferrer, usted no ha contestado absolutamente nada de lo que yo le he pedido, nada. Mire, 
usted se debe de creer que aquí los demás somos tontos. Yo estoy convencida que usted se cree que 
somos tontos. Con estas cosas que usted nos contesta, yo sinceramente no le veo, no entiendo ni 
siquiera ni como, ni como no tiene vergüenza de contestar lo que ha contestado, así se lo digo. Mire, le 
dicho que usted me ha negado por tres veces, tres veces, el acceso al expediente. Cuando sabe 
perfectamente, por muchas consultas jurídicas y por muchos informes jurídicos que pida, ya se lo digo 
yo, no hace falta pedir tanto asesoramiento jurídico, le digo yo que puedo tener acceso, puedo tener 
acceso como Consejera, y puedo tener acceso como Regidora. O sea que si usted me está denegando el 
acceso continuamente, es porque usted no quiere que lo veamos. Y yo me pregunto ¿y por qué? ¿Por 
qué no quiere que lo veamos? ¿Por qué no nos ha dado más datos aquí de este expediente? Porque no 
nos ha dicho absolutamente nada. Lo único que ha pedido un informe jurídico para ver si nos puede 
enseñar o no este expediente. De lo demás ni mu. ¿Qué esconde? ¿Está escondiendo algo? Pues a 
nosotros nos parece que sí. Y si no está escondiendo nada, ¿para qué hace todo esto? ¿Qué es un 
paripé? A lo mejor es que usted lo que quiere es, o lo que pretende es ser pues más chulo que nadie y 
decir, como ahora me lo piden tres veces pues yo no se lo doy, porque no me da la gana. Pues esta es la 
manera de usted de gobernar, autoritaria y déspota. Y le voy a decir una cosa, tenemos el derecho y el 
deber de tener acceso a esta información, y si por las buenas usted no nos la da, ya recurriremos a las 
vías legales. Que pena ¿no? Tener que acudir a vías legales, pudiendo hacerlo con total y absoluta 
normalidad. Que pena que usted no nos tenga el respeto que nos debe como Regidores y como 
compañeros, para enseñarnos este expediente. Que pena que no tenga respeto a todos los ciudadanos 
que representamos nosotros, y tenga esta actitud chulesca, autoritaria y déspota, para enseñarnos una 
cierta información. Y ahora, le vuelvo a preguntar, ¿este procedimiento sancionador va contra usted 
personalmente o contra la Sociedad Municipal de Aparcamientos de Palma? Por favor, contésteme, 
primero. Segundo, ¿qué recursos va a destinar para su defensa sobre este expediente? Si en recursos 
públicos, o se va a buscar usted un abogado. Y tercera pregunta, en el caso de ser sancionado, ¿quién va 
a pagar la multa? Yo se lo digo, la tendría que pagar usted, porque usted se ha ido de la lengua, porque 
usted tiene incontinencia verbal, y por eso hay un procedimiento sancionador abierto, porque usted ha 
contado cosas que está prohibido contar, y las ha contado precisamente porque usted lo ha dicho en su 
introducción, es que estaban tan rabiosos con el tema de las tarifas, que claro tendrían que haber 
defendido una cosa u otra tal. El que estaba rabioso era usted, estaba tan rabioso porque nosotros 
estábamos totalmente en contra, y seguimos en contra del aumento de las tarifas, que como represalia, 
porque yo ya se lo dije en ese Consejo de administración, usted se puso a buscar desesperadamente lo 
de las tarjetas de la SMAP. Lo dijo, y en ese momento se lo dije, esto parece que es un castigo ¿qué pasa 
aquí? No entiendo nada. Pues así fue, y por culpa de esa actitud de querer desprestigiar a la oposición, y 
de querer hacer daño, pues usted está metido en este lío, usted se ha metido solito en este lío. A ver 
como sale. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Miri, aquí el desprestigi se’l fa cadascú tot solet. El desprestigi és lo que va a sortir a la llum 
dels seus moviments, i això és el desprestigi en el qual vostès varen abundar directament quan varen fer 
lo que varen fer. Jo insisteixo, és que jo no me sent rabiós precisament per l’oposició que varen fer 
vostès a les tarifes. Francament, no, entenc que l’han de fer, segurament si haguessin estat vostès en la 
meva responsabilitat, haguessin adoptat la mateixa decisió, perquè jo vaig dir, varem adoptar aquesta 
decisió per responsabilitat, però bé això en qualsevol cas vostès prefereixen dur-se’n aquest terreny de 
les baixes passions, i aquesta esmena de ràbies o de rancúnies, que m’atribueixen, sembla que no 
només vostès sinó també algun articulista d’algun diari de per allà. Pel que fa a donar la informació, ja li 
he dit, si no li he donat la informació abans, és per concórrer una causa molt clara, que vostès són part 
de la denúncia. I això ja és prou evident com perquè sigui estrany, i com perquè sigui per plantejar-s’ho. 
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És notable també que en aquest ajuntament quan han esclatat els cassos de corrupció de la ORA, 
immediatament el Partit Popular, demanés immediatament, al cap d’un dia, l’expedient, per veure 
l’expedient complet. És notable també, quan esclata l’escàndol de corrupció en el cas Cursach, on es 
posen també en dubte un tema de concessions d’aturades de taxi, sigui un partit el que immediatament 
ve i ens demana la informació d’aquesta qüestió. Està clar que pel que fa al tema de la denúncia, vostès 
el que no poden solucionar a nivell polític, el que fa aqueixa nova política que vostès practiquen, és 
anar-se’n directament en els jutjats, o en aquest cas a l’Agencia de Protecció de Dades. En el cas per 
exemple, jo faré un paral·lelisme molt clar, que en xerrarem d’aquí a una estona, el regidor de Cultura, 
dur endavant l’expedient d’esbucar la Feixina. I vostès que fan? Se’n van i denuncien justament un tema 
molt concret, referit en aquest expedient. Diuen estar en contra del feixisme, però van i denuncien al 
regidor de Cultura, per fer una cosa molt concreta. Diuen també estar en contra de l’opacitat, però me 
denuncien a mi immediatament, quan veuen que evidentment hi ha unes dades que han quedat com a 
despullats. Si jo apliqués una mena de psicologia inversa en tot el que vostès estan practicant, diuen, 
arribaria a la conclusió de que vostès per molt que diguin que estan en contra del feixisme, no, en el 
final el que volen és perpetuar les restes del feixisme a la ciutat de Palma. I si diuen que estan vostès a 
favor de la transparència, el que fan finalment és censurar en aquell que l’aplica. Per tant, no se 
preocupin tant de mi, ja tindran l’expedient quan jo tingui el informe jurídic, sí, no desvario tant com 
sembla. Es preocupin també d’altres qüestions que afecten en aquest Plenari, es preocupin també del 
Principito, en comptes de a mi de dir-me dictador, es preocupin del Principito també, i no de l’obra 
mestra de la literatura francesa, i es preocupin de coses en les quals vostès han passat un tupido velo i 
han passat de puntetes de les coses que es xerren en aquest Plenari. Gràcies.” 

 
Sol·licita: 
 
"La comparecencia del regidor JOAN FERRER, en relación al expediente abierto de 
procedimiento sancionador de la Agencia de Protección de Datos." 
 
Compareix el Sr. Ferrer 
 
57. Donar compte de l'informe d'objecció 75/2017 i 75.1/2017 pròrroga extraordinària de 
Servei de conservació de senyalització horitzontal, vertical, elements protecció i 
senyalització guals 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat: 
 
"Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 75/ 2017  I 75.1./2017 PRORROGA 
EXTRAORDINARIA SERVEI DE CONSERVACIÓ DE LA SENYALITZACIÓ HORITZONTAL, VERTICAL, 
ELEMENTS DE PROTECCIÓ I SENYALITZACIÓ DE GUALS. Acord Junta de Govern  29/06/2017" 
 
58. Donar compte de l'informe d'objecció 77.1/2017, pròrroga contracte servei dinamització 
joves 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
" Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 77.1 / 2017 PRORROGA CONTRACTE SERVEI 
DINAMITZACIÓ JOVES. Acord Junta de Govern  29/06/2017" 
 
59. Donar compte de l'informe d'objecció 117/2017 pròrroga extraordinària del contracte de 
servei de conservació i manteniment de les alineacions  arbòries 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
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"Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 117 2017 REPARO "Pròrroga extraordinària" del 
Contracte Servei de conservació i manteniment de les alienacions arbòries de l’Ajuntament de 
Palma. Acord Junta de Govern  29/06/2017" 
 
60. Donar compte al Ple de l'informe d'objecció 124/2017 pròrroga extraordinària contracte 
de servei de reprografia 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 124 2017 REPARO: PRORROGA 
EXTRAORDINARIA Contracte servei de reprografia . Acord Junta de Govern  29/06/2017" 
 
61. Donar compte de l'informe d'objecció 126/2017, pròrroga extraordinària del Servei de 
manteniment de les instal·lacions de regulació i control del trànsit urbà 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 126 20172ª PRORROGA EXTRAORDINARIA del 
Servei de manteniment de les instal·lacions de regulació i control del trànsit urbà. Acord Junta 
de Govern  29/06/2017" 
 
62. Donar compte de l'informe d'Intervenció 138/2017 de Pla de reducció del deute 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"La Liquidación del Presupuesto de este Ayuntamiento correspondiente al ejercicio de 2014, 
2015 Y 2016 fue aprobada por Junta de Gobierno con fechas 21 de mayo de 2015, 13 de mayo 
de 2016 y de 5 de mayo de 2017   y se dio cuenta al Pleno de la Corporación en las sesiones 
celebradas los días 30 de julio de 2015, 26 de mayo de 2016y el día 25 de mayo de 2017. 
 
Por parte de esta Intervención, se han detectado los siguientes 
cumplimientos/incumplimientos: 
 
EJERCICIO 2014. NO se ha cumplido con el nivel de endeudamiento consolidado del 
Ayuntamiento de Palma y el resto de organismos autónomos y sociedades mercantiles 
dependientes, teniendo en cuenta que el capital vivo por  de todas las operaciones de 
préstamo vigentes a corto y largo plazo a 31 de diciembre de 2014 más el riesgo derivado de 
avales ascendía a un total de 327.058.762,17€ y los ingresos corrientes liquidados 
consolidados ascienden a 415.130.615,72€, es del 78,78%. 
 
EJERCICIO 2015. NO se ha cumplido con el nivel de endeudamiento consolidado del 
Ayuntamiento de Palma y el resto de organismos autónomos y sociedades mercantiles 
dependientes, teniendo en cuenta que el capital vivo por  de todas las operaciones de 
préstamo vigentes a corto y largo plazo a 31 de diciembre de 2015 más el riesgo derivado de 
avales ascendía a un total de 338.567.887,86€ y los ingresos corrientes liquidados 
consolidados ascienden a 412.555.674,68€, es del 82,07%. 
 
El motivo del incumplimiento del ejercicio 2015,se debe en parte, a la suscripción (el 22 de 
diciembre de 2015) de una operación de crédito por importe de 40.693.413€ a través del ICO, 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

70
92

8_
01

_0
2.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
de

 M
al

lo
rc

a 
en

 d
at

a 
28

/0
9/

20
17

 i 
ho

ra
 1

0:
15

:2
2.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

D
7A

98
4A

59
73

F
C

F
87

D
7

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 86 - 

en el marco del Fondo de Impulso Económico para financiar sentencias firmes del ejercicio 
2015  
 
EJERCICIO 2015. SI se ha cumplido con el nivel de endeudamiento consolidado del 
Ayuntamiento de Palma y el resto de organismos autónomos y sociedades mercantiles 
dependientes, teniendo en cuenta que el capital vivo por  de todas las operaciones de 
préstamo vigentes a corto y largo plazo a 31 de diciembre de 2016 más el riesgo derivado de 
avales ascendía a un total de 287.121.762,52€ y los ingresos corrientes liquidados 
consolidados ascienden a 401.567.747,52€, es del 71,50%. 
 
Hay que poner de manifiesto que el 1 de abril de 2016, el Ayuntamiento suscribió, a través del 
ICO, en el marco del Fondo de Impulso Económico para financiar sentencias firmes del 
ejercicio 2016.  
 
Los incumplimientos señalados podrían determinar la nulidad del acuerdo de formalización de 
la operación de endeudamiento y la resolución automática de dicha operación. 
 
De acuerdo con lo dispuesto en el artículo 3 de la Ley 18/2014De este informe se dará cuenta 
al próximo Pleno." 
 
63. Pregunta oral Grup PP relativa a Sa Feixina 
 
"El nuevo alcalde ha declarado reiteradamente en el poco tiempo que lleva en el cargo que los 
Funcionarios de Cort constituyen su principal activo. Sin embargo, no los ha considerado 
capacitados para realizar un informe sobre el monumento de Sa Faixina que se lo han 
encargado a alguien totalmente ajeno a este Ayuntamiento.  
1- ¿Realmente consideran que no hay ningún funcionario capacitado para realizar un informe 
de esas características? 
 
2.- ¿Consideran que el informe redactado por el señor Josep Quetglas puede ser considerado 
un informe de este Ayuntamiento?¿Qué criterios se siguieron en su elección? 
 
3.- ¿Cuál es el motivo de que además de querer destruir el monumento de Sa Faixina también 
querían destruir la bella lámina de agua en donde se encuentra ubicado?" 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Miri, destructors de patrimoni n’hi ha hagut molts al llarg de la història, i avui li 
faré un regal Sr. Regidor, li passaré aquest opuscle d’en José María Cuadrado, titulat dos palabras sobre 
demoliciones y reformas, perquè més d’una vegada al llarg de la història, s’han comesos errors molt 
importants en matèria de demolicions. La primera pues segurament aquesta, que data de 1.851 i es va 
fer des de Cort. Una sèrie de demolicions. Més endavant quan va haver-hi la Primera República, un dels 
regidors va esser encarregat de llevar tots els lletreros, tots els noms dels carrers que tinguessin res que 
veure amb la Monarquia, i va llevar Jafuda Cresques, pensant que amb aquest nom Jafuda, amb a, devia 
esser femení i devia esser una amant del Rei. I perquè això no passi, perquè això no passi és perquè 
s’encomanen informes tècnics. I aquí se li ha fet una pregunta, que jo crec que vostè no ha contestat, i 
que ha de contestar. No hi ha, no hi ha suficients funcionaris qualificats per fer un informe tècnic? 
Perquè si no és així, ha de justificar perquè s’ha gastat 500 euros en demanar un informe exterior. I a 
més a més li faria un altre pregunta, també adreçada en aquest sentit de la possible ignorància, de les 
possibles conseqüències desmesurades d’una determinada acció. Perquè volen llevar el llac d’aigua que 
hi ha al voltant de la Feixina? Que els ha fet l’aigua? Gràcies.” 
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Sr. Carrió Crespi (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies. Tranquils que jo no llevaré l’estàtua d’en Jafuda Cresques, això t’ho puc assegurar. I en relació 
a les preguntes, bé, torn, com que després també ho haurem d’explicar, però ho tornarem a dir si de 
cas, hi va haver una petició del Consell d’un informe d’urgència, que quan la persona de la casa que ha 
dut l’expedient fins ara de la Feixina, va veure lo que es requeria, va considerar que era necessari 
demanar un informe a una persona externa, que també tingués més coneixements, sobretot no només 
en història del art, sinó que també en arquitectura. Se’ns va proposar que aquesta persona fos el 
catedràtic Quetglas que és ben Mallorca, que justament és especialista en aquests dos camps, i com que 
ens varem veure obligats en aquesta petició li varem demanar i també la haver de fer aquest treball en 
molt pocs dies, però sí que entenem que hi havia la petició per una banda del Consell, i després que no 
hi havia gent a dins l’ajuntament, que pogués fer aquest informe. I finalment, bé, en relació a la bassa, sí 
que sabem que l’esbucament, també tenim en compte que volem fer la reordenació d’aquest espai i la 
pavimentació, això ja està previst en el Pla General, i entenem que aquesta, bé que aquesta obra 
sobretot també ajudarà a que hi pugui millorar la connexió entre les barriades de San Pere i Santa 
Catalina. Fins i tot millorar la sortida al mar de la Riera, i recupera la idea original del arquitecte Fortesa, 
que considerava que aquell espai havia d’esser obert a la ciutadania. Gràcies.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, crec que no m’ha contestat. Vostè considera? Bé, no m’ha contestar o sí. Vostè considera per tant 
que no hi ha funcionaris qualificats per fer aquest informe? On l’explicació que m’està donant m’està 
dient que sí perquè no tenen arquitectura, o per no sé que. És aquesta la resposta i aquesta la 
justificació entenc. En quant a l’aigua, crec que juntament amb els destructors del patrimoni, hi ha un 
altre mal entre els reformistes de la ciutat, que és tancar fons d’aigua, que és tancar brolladors, que és 
tancar tots aquells ornaments que vagin amb aigua. Ho hem vist una i altre vegada, i crec que es torna a 
repetir aquí com un altre element que no s’acaba d’entendre, perquè connexió entre els dos barris hi ha 
exactament igual si hi ha bassa d’aigua com si no hi ha bassa d’aigua. Gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespi (MÉS per Palma): 
 
“Bé, poca cosa, gràcies. Jo també tinc, li volia passar, després li mostraré el currículum del catedràtic, 
però bé. Nosaltres sobretot sí que els volia dir que és que el Consell lo que ens va demanar era, torn a 
repetir, un informe en relació, allò que escriu és, informe en relació als possibles valors culturals, 
artístics o estètics d’aquest element. Un anàlisi especialitzada, i a l’ajuntament tenim molts de tècnics, 
però per fer un anàlisi tan especialitzada, tan especialitzada com feia falta, necessitàvem demanar 
aquest informe extern. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Sí, jo per afegir només una cosa Sr. Aguiló, que hi ha hagut funcionaris, concretament l’arqueòloga que 
ha fet informes sobre el tema de la Feixina, i aquesta funcionària concretament, va esser denunciada, va 
esser amenaçada i va esser la veritat per fer la seva feina de funcionària, bastant, bastant, un tema 
bastant violent. Ho dic perquè de vegades tinguem en compte que hi ha hagut informes de funcionaris, 
que han tingut una postura, i després davant la premsa se l’ha posada com si fos un escorxador.” 

 
Contesta el Sr. Carrió 
 
64. Pregunta oral Grup C's relativa a "Camí de Can Palou" 
 
"En el pasado Pleno de día 30 de marzo, se aprobó una proposición presentada por nuestro 
grupo municipal en la que se decidió iniciar conversaciones con el ayuntamiento de Marratxí, 
con el fin de solucionar la problemática del Camí de Can Palou. 
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¿Podría indicarnos en que situación se encuentran las conversaciones?" 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Sí, espero que aquesta vegada el Sr. Ferrer contesti, i no m’acusi de feixista. Ah no, no contesta vostè, 
amem, perfecte. Fa 4 mesos ja es va sol·licitar una proposició i se va aprovar, on es va decidir que 
s’emprendrien unes conversacions amb l’Ajuntament de Marratxí, con tal de solucionar un problema del 
Camí de Can Palou, la nostra pregunta és com estan aquestes conversacions, si s’han començat, en 
quina situació es troben. Gràcies.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Gracias. Bien, bueno hay un problema, bueno un problema en los límites de ambos municipios, sucede 
en muchos municipios, que terminan, por su crecimiento terminan convirtiéndose en un núcleo urbano 
que se confunden entre ellos. En este caso ambos municipios están separados por el Torrent Gros, que 
es lo que hace separación entre bueno en gran medida de barrera física, para que los vecinos puedan 
circular de un municipio a otro, o de un sitio a otro, ir a hacer la compra o ir al colegio, porque 
realmente tanto vecinos del lado de Palma, muchos llevan a sus hijos a Marratxí y viceversa. ¿No? O 
vienen a trabajar a Palma etcétera. Por tanto esto provoca que las vías de comunicación, las pocas que 
hay ahí se vean un pelín saturadas en horas pico. Y también que no puedan circular de manera 
sostenible también, es decir, que tengan la necesidad de coger el coche para ir al supermercado cuando 
simplemente cruzando el torrent, a lo mejor tendrían, podrían hacer la compra a pie o en bicicleta, o en 
algún medio más ecológico. Esto nos ha planteado desde el principio de la legislatura, retomar 
conversaciones con Marratxí, para ver de que manera podemos salvar estas barreras, y hemos quedado 
en primera instancia con el municipio vecino, con Marratxí, con los Regidores responsables de cada una 
de las áreas, también han ido representantes de Movilidad del área del ayuntamiento, para ver bueno 
un poco ver su punto de vista y también que coincidan los criterios de Movilidad y de Infraestructuras 
de ambos municipios, para hacer una cosa un poco más consolidada. En esa reunión se habló de 
comunicar o de salvar lo que es la barrera esta del torrent, porque mucha gente lo utiliza, va a pie, 
atraviesa el torrent, y puede ser un poco peligroso y además evidentemente no es accesible y no se 
puede ir con una bicicleta por ejemplo. Entonces, la propuesta nuestra fue que desde el Área de 
Infraestructuras, haríamos un primer preproyecto, o más o menos evaluar cuanto costaría hacer algunas 
pasarelas ahí, y es así como hemos desarrollado distintas alternativas, que es una soluciona con tráfico 
rodado en dos sentidos, una solución con tráfico rodado en un solo sentido, o sin tráfico rodado 
solamente a lo mejor con un carril bici o una acera para que la gente pueda pasar caminando en algunos 
sitios. Esto lo hemos hecho en las calles Gabriel Fuster y en la calle Son Gilbert, que son los barrios 
donde más se utiliza o se necesita este tipo de pasarelas. A partir de ahí como ya tenemos algunos 
informes previos, ya le digo no es un proyecto sino son informes previos, porque para realizar el 
proyecto en base a las propuestas que hemos hecho nosotros, tenemos que contar con el visto bueno 
de Recursos Hídricos, que evidentemente tiene que mirar ahí el tema de seguridad. También queremos 
hablar con el Consell para ver el tema de financiación, si podemos mirar algo ahí, etcétera. Esto tenemos 
pendiente una reunión donde también vamos a retomar todo lo referente a la continuidad de distintos 
caminos en ambos municipios, para poder comunicar entre ellos, y mejorar las comunicaciones. En lo 
que hace referencia a la competencia de Palma, el tema del alumbrado lo estamos, se va a revisar todo 
lo que son las zonas ahí, y también tema de accesibilidad. Tenemos pendiente esta reunión, en cuanto la 
tengamos ya definiremos un poco que actuaciones se van a realizar a corto término, y también a un 
largo plazo, porque son bastantes las cuestiones que hay que resolver ahí, y bueno les informaremos 
cuando tengamos más novedades. Gracias.” 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 
 
“Creo que se están confundiendo. El Camí de Can Palou nada tiene que ver con el torrente, es decir, la 
separación del torrente hacía el Camí de Can Palou, que pertenece a l’Ajuntament de Marratxí, pasado 
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la Conselleria de administraciones públicas, está solucionado. Tiene doble carril para automóviles, y 
aceras y arbolado en cada lado, que esto se denomina el carrer Francesc Salvà, esto es de Marratxí. 
Cuando termina ahí y llega hasta la carretera vieja de Sineu, esto es Camí de Can Palou, y esto pertenece 
exclusivamente a Palma, ni al Consell de Mallorca, al Ayuntamiento de Palma. Es decir, que creo que se 
están confundiendo de camino, porque el torrente no tiene nada que ver eh.” 
 
Sr. Romero (PODEM PALMA): 
 
“Bien, yo le hacía una apreciación global de todas las necesidades que hay ahí, evidentemente está ésta, 
pero hay otras, otros problemas que hay de comunicación, que son los que le comenté aquí, no solo ése, 
sino un poco tratar en global todos los problemas y priorizar de cuales vamos a, con cuales vamos a 
empezar, y por lo menos trazar una ruta, eso le estaba comentando.” 

 
Contesta el Sr. Romero 
 
Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat 
FOD 1 Donar compte de l'acord de la Mesa del Parlament Illes Balears en relació a 
fiscalització de diversos contractes 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
Comunicació de l'acord de la Mesa del  Parlament de les Illes Balears  de dia 13 de juliol de 
2017 en relació a escrit de l'Ajuntament de Palma, pel qual s'interessa del Parlament de les 
Illes Balears que insti a la Sindicatura de Comptes de les Illes Balears perquè fiscalitzi diversos 
contractes. 
 
"Atès que la petició s'ajustaal contingut de l'article 10.2 de la Llei 4/2004, de 2 d'abril, de la 
Sindicatura de Comptes de les Illes Balears, admetre'l a tràmit i trametre'l a la Comissió 
d'Hisenda i Pressupost perquè l'estudiI i en decideixi" 
 
FOD 2. Grup PP Moció relativa al centre Joan Crespí de Palma 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno, hace unos meses nos hemos sorprendido ante la noticia de que el 
Govern ha decidido por su cuenta y riesgo, eliminar el servicio de promoción de la autonomía personal 
de esta Comunidad Autónoma. Para aquellos que no lo sepan, es un servicio que está dirigido a 
personas con discapacidad física o psíquica grave, es decir, personas que están afectadas por lesiones 
medulares, daño cerebral adquirido o cualquier otra discapacidad de origen neurológico. En este 
servicio, estas personas reciben pues todo un apoyo de diferentes disciplinas, como atención 
psicológica, atención neuropsicológica, logopedia, terapia ocupacional, rehabilitación, asistencia y apoyo 
a las familias, todo tipo de asesoramiento. Es un recurso que muchísimas personas estuvieron largo 
tiempo luchando por ellas, entre otras pues José Yarza que tenemos aquí hoy a su mejor también 
representando pues al sector de las entidades, que durante años pidieron que se abriera este servicio de 
la Comunidad Autónoma, porque hasta ahora todo esto se tenía que derivar a la península, y se tenían 
que ir a otras ciudades a recibir este servicio. La Sra. Santiago, Consellera de esta Comunidad Autónoma, 
ha decidido cerrar el edificio Joan Crespí, para dedicarlo a oficinas, oficinas de la Conselleria, sin 
garantizar a todas estas personas, alrededor de 200, pues que se les va a facilitar o que se les va a poder 
seguir dando este servicio, a partir de septiembre. Se han oído diferentes versiones porque van 
cambiando en función de la contestación social. La Sra. Santiago dice que de todo esto se va a encargar 
el IMAS, pero cuando oímos hablar a la representante del IMAS no sabe nada de todo esto, y no sabe 
muy bien como va a facilitar este servicio. Además hay un tema importante, porque el IMAS, este 
servicio nuevo que va a implantar, solo lo va a dar en determinados pueblos de part forana, cuando la 
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mayor parte de los usuarios del SEPAP son del municipio de Palma. A nosotros nos gustaría saber si este 
Consistorio va a consentir que se cierre un servicio de estas características que da servicio a numerosas 
personas de Palma, sin mover un hilo al respecto. ¿Van a preguntar a la Sra. Santiago si va a garantizar a 
todas estas personas que seguirán recibiendo este servicio? ¿Se han reunido con la Sra. Santiago para 
que se dé esta garantía? Las dudas no solo las tenemos nosotros, sino que las tienen las entidades y las 
tiene el propio IMAS, que no sabe muy bien, frente a lo que a que se va a tener que dedicar y a cuantas 
personas va a tener que dar el servicio, y como va a dar este servicio, porque de hecho han tenido una 
interpelación a la Consellera este mes pasado en el Consell, y realmente no sabía dar respuesta a todas 
estas preguntas. ¿Se han preocupado ustedes de que el Govern garantice este servicio? ¿Les ha 
garantizado este servicio la Sra. Santiago? A todos estos usuarios que además en su mayoría son 
palmesanos, estamos hablando de alrededor de 200 personas, que no tienen otro recurso en otro sitio 
con este mismo servicio, porque dice que el Consell puede dar este servicio, cuando si empezamos a 
comparar el personal que tiene el Consell destinado a estas funciones, son 8 asistentes técnicos de 
enfermería y 4 coordinadores, cuando el SEPAP entre otros tiene un trabajador social, un psicólogo, 
terapeuta ocupacional, logopeda, neuropsicólogo, con lo cual nos surgen muchas dudas que con este 
personal que tiene actualmente el Consell pueda dar el mismo servicio que hasta ahora. Se dice que se 
va a sustituir con el servicio de atención a domicilio. Es evidente que la mayoría de terapias grupales que 
se hacen a domicilio no se van a poder hacer, entre otras cosas porque hay muchísimas terapias a nivel 
físico, que necesitan una maquinaria que evidentemente no se puede dar a domicilio. A nosotros nos 
gustaría que este Consistorio, dado que el Joan Crespi están en Palma, y que la mayoría de usuarios son 
de Palma, y que son la mayoría de usuarios de Palma los que se van a quedar sin ninguna atención, pues 
que desde luego se interesara por este tema, se reuniera con las entidades, y pidiera explicaciones a la 
Sra. Santiago. Porque creo que nunca es una buena noticia para nadie, que se cierre un servicio de estas 
características, y menos cuando estamos hablando de personas con discapacidades graves, que además 
no tienen otro servicio parecido en esta Comunidad Autónoma. Y después encima no podemos 
entender que la Sra. Santiago cierre un servicio para dedicarlo a oficinas, y de repente en Ibiza pues vaya 
a abrir Can Raspalls para dar servicio a Ibiza, que tiene muchísima menos población a Palma, pero a 
costa de cerrar un servicio que se está dando en Palma. A mí me gustaría ver un posicionamiento claro 
de este Consistorio, por eso les pediremos que apoyen esta moción, porque creemos que el Consistorio 
no puede estar callado, ante un recorte de este servicio de semejantes características, y que va a dejar 
en la calle a muchísimos discapacitados de esta ciudad. Gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Sí, gràcies. Primer de tot m’agradaria fer unes apreciacions Sra. Bauzá, perquè crec que ha fet unes 
afirmacions un poc a la lleugera. Primer, el centre Joan Crespi no es tanca, és i seguirà essent el centre 
de valoració i fisioteràpia. Dos, el SEPAP, el Servei de Promoció per a l’autonomia de les persones amb 
discapacitat, que molt bé a definit vostè es trasllada i es millora. Dit això, abans per una banda aquest 
servei està gestionat com vostè sap per l’empresa EULEN des del 2011, el centre atén aproximadament 
uns 90 usuaris, i els vull recordar que quan va esser el moment de renovar el contracte, varen esser 
vostès que retallaren el pressupost de licitació per la nova contractació. Ara el 30 d’agost acaba, i no es 
renovarà. Perquè? Perquè d’altre banda atenent a criteris que són prioritaris per un Govern de canvi, i 
preocupat per les persones, com és el criteri de proximitat i el d’individualització del servei, i fruit de la 
coordinació i la col·laboració entre institucions, es produeixen els següents canvis i millores del servei. El 
IMAS dur a terme el nou contracte de servei, que possibilita l’atenció de més de 500 persones en un 
any, per un valor de més d’un milió i mig d’euros. Aquest servei serà gestionat per 4 entitats del tercer 
sector. Dos, aquest nou contracte, representa una millora pel servei, perquè possibilita d’una banda que 
la persona pugui esser atesa en el domicili, que rebi una atenció més personalitzada, donat, donant a 
cada usuari allò que necessita, i en el lloc on ho necessita. Tres, ofereix suport als familiars. Quatre, 
diversifica l’atenció segons el criteri de proximitat. Per aquelles persones que necessiten esser ateses a 
un centre o complementar allà la seva atenció, s’ofereixen 4 punts d’atenció a tot Mallorca, a Palma n’hi 
haurà 3, Manacor, Inca i Felanitx. Són espais actius i oberts, que ofereixen les mateixes entitats, i per 
tant a partir d’aquest moment, el dia 1 de setembre, no caldrà que tothom pugi a Palma per esser atès. I 
quatre, totes aquestes persones que en aquests moments són usuaris del centre Joan Crespi, seguiran 
amb el servei, o bé a casa o bé en el centre més proper. I tercer, queda clar que no es dupliquen serveis, 
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el SEPAP els durà des del IMAS, el Govern seguirà gestionant el Joan Crespi per valoracions i fisioteràpia. 
I tres, la Federació d’Associacions de Persones amb Discapacitat, recolzen aquest nou servei, aquest nou 
model de servei, gràcies per aquests motius votarem no a la moció.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, hem estat mirant com estaia funcionant aquest servei, perquè en principi ha arribat això molt de 
sobta aquesta proposició. Nosaltres en principi ens abstindrem, perquè lo que estam veient és que 
s’estan aplicant altres mesures, per poder substituir el servei que s’estaia donant a Joan Crespi, en tot 
cas sempre estaríem amb la proposició tal com s’estaia formulant, perquè els usuaris veiessin 
complertes les seves necessitats, i en aquest cas les 90 persones que pareix esser que coincideix més 
amb el tema de les 90 persones que són els usuaris ara del Joan Crespi, tinguessin cobertes les seves 
necessitats. Sí que hem vist que se’n va cap un model d’atenció més personalitzada, com deia la 
regidora, i lo que estarem és mirant, per això ens abstindrem a la proposició que presenta el Partit 
Popular. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, para que mire usted, el acuerdo que hay de los usuarios, tenemos varias noticias: que de los 
usuarios del SEPAP protestaran ante el cierre de la segunda planta de Joan Crespi. Gran discapacitado 
no es sinónimo de idiota, esto es lo que piensan las personas que son usuarias de este servicio, a las que 
se está tratando de una manera totalmente desconsiderada, y a las que no se les está informando de 
nada. Y además, yo le invitaría a que pidiera el acta del Consell de Mallorca del Pleno pasado, se dará 
cuenta de que la señora que supuestamente tiene que dar este servicio, no tiene ni idea de cómo lo va a 
prestar, y además según información facilitada por el propio Consell de Mallorca, este nuevo servicio 
solamente se va a impartir en los municipios de Inca, Lloseta, Alaró, Binissalem, Santa Maria, Consell, 
Porreres, Felanitx, Campos, Artá, Capdpera, Son Servera, Ses Salines y Sant Llorenç. Como verá, Palma 
no aparece por ningún sitio. Yo le invito a que vaya a conocer lo que queda de Joan Crespi, a ver las 
instalaciones que tienen, y las que van a quedar con el cierre, y después se pase por las sedes de las 
entidades que tendrán que dar este servicio, a ver si tienen el mismo, la misma capacidad que tiene 
ahora Joan Crespi para dar el servicio que dan. Le repito que a día de hoy el Consell de Mallorca no tiene 
el personal que tiene el Joan Crespi, en cuanto a personal especializado, neuropsicólogos, psicólogos, 
fisioterapeutas, terapeutas ocupacionales, logopedas, que son los que están tratando a estas personas, 
y que además, como bien le he dicho antes, este servicio no es puede dar a domicilio, primero porque 
hay algunas terapias que son grupales, y segundo porque hay terapias que requieren maquinaria, y esa 
maquinaria no se la van a llevar a domicilio. Lo que piden las entidades es que si la Sra. Santiago no se 
quiere hacer cargo de este edificio, y de todos los servicios que da, que se traspase al IMAS, pero que se 
traspase el edificio, con todos los servicios que tiene y con toda la equipación que tiene. Lo que no 
tienen ningún sentido es tener un servicio que funciona, que las personas usuarias lo valoran 
positivamente, que están encantadas con este servicio que se les da, y la Sra. Santiago lo quiera 
transformar en oficinas. Que se vaya a un polígono si quiere oficinas, que tenemos de sobra. Lo que no 
puede hacer es quitarles este servicio a las personas con discapacidad, para dedicarlo a oficinas, que no 
tiene ningún sentido, y dejar desamparadas a todas estas personas, porque el IMAS no está ahora 
mismo preparado para dar este servicio, y lo reconoce la responsable del IMAS. El otro día precisamente 
se le hizo una interpelación al respecto y no tiene respuestas, ni siquiera se han sentado para 
coordinarse, a ver cual será la solución para todas estas personas, y en septiembre se quedan en la calle, 
y el Ayuntamiento de Palma que es el ayuntamiento donde la mayor parte de sus usuarios se van a 
quedar sin servicio, va a estar callado, no va a decir nada, ni siquiera se va a preocupar, es que por lo 
que veo ni siquiera, usted se ha limitado a que le pasen una nota de prensa de la Sra. Santiago, que es lo 
que me ha leído, pero está muy claro que aquí no se han sentado ni con el IMAS ni con el Govern para 
garantizar a todas estas personas que son palmesanas, que son las que se van a quedar sin servicio 
mayoritariamente, porque les repito que en los pueblos que el IMAS tiene publicado en la Web, no verá 
para nada Palma, o sea Palma se queda al descubierto, y el Ayuntamiento de Palma, el Gobierno de la 
Gente, no va a hacer nada para ayudar a todas estas personas.” 
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Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Vagi acabant.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Pues les animo al menos a reunirse con las entidades, y a escuchar su versión. Gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies. Jo hem pensava que m’havia explicat, el servei no es tanca, el servei serà gestionat per quatre 
entitats del tercer sector: San Joan de Déu, amb seu a Palma, disposarà d’un espai a Palma, ASPROM 
igualment, DACESMA ho fa a Felanitx i ASPAYM també a Palma, a més a més de Manacor, etcètera, 
etcètera, quatre. Per tant, bé, aquest nou servei és un servei de més qualitat, que permet atendre a més 
persones i fer-ho d’una manera més individualitzada i global. Crec que he fet una bona descripció a 
l’anterior intervenció, explicant en què i com es millora, i simplement dir que el canvi de model de 
Serveis Socials és una realitat en les diferents institucions, i està basant en la coordinació i la 
col·laboració, i sobretot tenint molt clar que les persones estan en primer lloc, i sobretot les persones 
més vulnerables. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Me sap greu senyora però aquí hi ha unes normes. Senyora, és que no es pot fer lo que vol en el 
Plenari, hi ha unes normes. Ja però ara imagini que tota la gent que no està d’acord amb una proposta o 
amb una votació, clar, volgués xerrar en el Plenari. A què no aniria bé? No aniria bé. Sí, si vostè té 
qualque problema demani una reunió. Ja però no tothom està d’acord amb les propostes que es 
debaten en el Plenari. Me sap molt de greu, bé, la convidada ja està crec que ho ha entès. Escolti, no pot 
interpel·lar amb el tal. Senyora ja està bé, val? No, no, jo no li estic dient que la treguin defora, jo 
simplement dic que si cada persona que no està d’acord amb les propostes que se debaten en el Plenari, 
seria un no acabar i durarien 4 o 5 dies. Val? Moltes gràcies, moltes gràcies, moltes gràcies, moltes 
gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"1. Instar al Govern de les Illes Balears a que no tanqui el Centre Joan Crespí i continuï l'atenció 
als usuaris a través del SEPAP. 
 
2. Instar al Govern de les Illes Balears que tranfereixi el Centre Joan Crespí al Consell de 
Mallorca, en concret a l'Imas per a la seva gestió" 
 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, es rebutja per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i PODEM PALMA), 9 vots a favor (PP i Sr. Gijón) i 4 abstencions (C's) 
 
Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat 
FOD 3. Donar compte de l'aprovació definitiva del Pla d'Acció d'Energia Sostenible (PAES) 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1.- Elevar a definitiva l’aprovació inicial de les modificacions introduïdes al Pla d’Acció 
d’Energia Sostenible (PAES) del terme municipal de Palma, atès que no s’han presentat 
al·legacions durant el termini d’exposició pública." 
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Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat 
FOD 4. Compareixença a petició del Grup municipal C's del regidor de l'Àrea de Cultura, 
Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Noguera. Bé, hem demanat la seva compareixença Sr. Carrió, no per xerrar en concret del 
tema de la Feixina, de si catalogacions, de tal. No? D’això no, sinó que volem xerrar d’una forma de 
governar. D’una forma de governar que és la seva i que no ens agrada, no ens agrada. No ens agrada 
perquè aquest tema, aquest tema de la Feixina, realment ha arribat a un punt que s’ha convertit com 
una espècie d’obsessió. Una cosa que realment pareix malaltissa, i el problema de les obsessions és que 
a vegades quan el que les pateix està a un govern, pues dona lloc a que dugui a terme unes actuacions 
injustes, que tenen unes conseqüències. Vostè, va esser requerit, o l’Ajuntament de Palma va esser 
requerit pel Consell de Mallorca, vostè ho ha dit, perquè s’emetés un informe. Aquí, ja s’ha dit també, hi 
ha funcionaris en aquest ajuntament, que possiblement, segurament a demés, estan capacitats per 
emetre aquest informe. Però vostè se’n va anar a cercar defora. Se’n va anar a cercar defora, i va 
presentar un informe, perquè el que el firma, no el informe sinó el ofici de remissió en el Consell de 
Mallorca és vostè, que realment dir que és un informe és esser molt generós. En la meva vida jo n’he 
vist molts d’informes, i mai m’havia trobat una cosa semblant. No és un informe, és un cúmul de 
desqualificacions. Un cúmul de desqualificacions i d’insults, i basta llegir com comença aquest informe, 
que diu: el recent debat produït a la societat mallorquina sobre el monument de Sa Feixina, demostra 
que si una cosa ha d’esser íntegrament conservada, aquesta és la mateixa documentació del debat. Les 
generacions futures, no disposaran de millor registre, que de la lectura dels informes presentats pels 
defensors d’aquest monument, per poder conèixer fins on es va arribar al nivell cultural. O sigui, ja 
comencem ofenent a totes les persones que de qualque manera han defensat el manteniment, per unes 
qüestions per unes raons o per unes altres. Però és que després continua, o sigui, no només ofèn a una 
part important de la ciutadania, la que diu que té un nivell cultural penós, sinó que després ens anem a 
la crítica que fa al informe emès per Don Lluís Moranta Jaume, que diu que comet l’errada pròpia de qui 
sembla no saber analitzar una obra. Després xerra de na Begoña Bernal, la presidenta del Comitè de 
ICOMOS a Espanya, i diu que deixem de banda els dibuixos de modificació del entorn en el monument, 
que serien avaluats amb un inapel·lable suspès rodó, a qualsevol curs d’ensenyament de ESO. Xerra del 
nivell d’alfabetització de ICOMOS a Espanya, tornar a manifestar-se en afirmar tal. O sigui, el de ICOMOS 
segons aquest senyor, són uns analfabets que suspendrien la ESO. Després xerra de na Blanca Castaldo, 
si per inculta hem de qualificar aquella obra que tracti d’aparentar una cultura que ni posseeix ni 
practica, aquest treball de Castaldo en pot esser un exemple. O sigui aquesta senyora l’està taxant 
d’inculta. Després xerra del Dictamen que varen emetre tres il·lustres arquitectes de la nostra ciutat, 
Pere Nicolau, Garcia Delgado i Pere Rebassa. I diu que també entre els titulars de l’escola d’arquitectura 
convindrà començar a distingir entre els titulars i aquells de entre els titulars que han arribat a esser 
arquitectes. Què vol dir que aquests tres senyors no són, no mereixen el qualificatiu d’arquitectes? 
Després xerra de ell mateixos i diu que l’autor d’aquest apartat no sap de que parla. Té afirmacions que 
qualsevol estudiant de primer curs de l’escola d’arquitectura sap falses. Els firmants no han passat mai 
per Montuiri. Una afirmació totalment gratuïta, perquè no se sap, estic segur que aquest senyor no sap 
si aquests senyors, aquests tres senyors han anat mai a Montuiri o no. I després diu que tot professional, 
si jo ho sé que ell ho és d’allà, ja ho sé però lo que no sabrà és si els altres tres hi han anat. I després diu 
que tot professional en arquitectura, té avui una situació difícil, que em de saber comprendre i disculpar 
humanament. És a dir, vostè lo que fa és emetre en el Consell Insular, un pamflet en el qual 11 de les 14 
fulles, són insults i desqualificacions d’informes d’altres, i d’informe pròpiament dit aquest senyor 
dedica un foli. Lo lamentable és que vostè és un regidor de l’Ajuntament de Palma, de l’Equip de Govern 
de Palma, de tota la ciutadania. Vostè és de l’Equip de Govern del Govern de la Gent. De quina gent? 
D’una part. Perquè tota la que es pot sentir ofesa en aquest informe, desde luego vostè no és el regidor 
de Cultura ni és el regidor de res. Vostè representa a la ciutat, a la totalitat de la ciutat, i això, això és 
ofensiu. Per altre banda, lo que no es pot amagar, és l’objectivitat, la subjectivitat d’aquest informe. Jo li 
vull recordar que la Constitució, si no vaig malament, perquè ho dic de memòria, crec que és l’article 
103, diu que les administracions públiques han d’actuar amb objectivitat. Què passa? Que si un no és 
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objectiu, si un es dedica a governar només amb els sentiments, i no posa un poc de capet, pues resulta 
que en el final donem lloc a arbitrarietats, i les arbitrarietats són l’origen precisament dels règims 
totalitaris, dels feixistes. Llavor, el seu comportament com, arriba a un punt que un ja no sap ben bé 
com qualificar-lo. A nosaltres ens preocupa això perquè això no és una forma de governar. A demés ha 
sortit a premsa altres qüestions, com per exemple que vostè a través d’un funcionari de la seva 
Regidoria, va demanar en el cronista que firmés un document en el qual ell negava que fos, que estigués 
capacitat per emetre aquest informe. Justament, miri, nosaltres, jo crec que el Sr. Bonet que forma part 
de la Fundació, ja s’ha trobat que no és el primer entrecomillat en premsa, en el qual es xerren de 
pressions a la seva Regidoria. Quan és una vegada un pot dir bé a lo millor no és vera, quan ja són dos, ja 
és sospitós. Nosaltres hem demanat la seva compareixença perquè això que és infumable, que vostè ha 
presentat en el Consell i que és una autèntica vergonya, ens agradaria que ens precisés si és cert que 
vostè va demanar o que qualcú de la seva Regidoria va demanar en el cronista de la ciutat, que firmés 
un document en el qual ell deia que no tenia capacitació per emetre aquest informe. Voldríem també 
que ens digués a quantes persones més varen recorre per emetre aquest informe, és a dir, si hi va haver 
un poc de competència o no, o si directament varen anar en el Sr. Quetglas per.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Hauria d’anar acabant Sr. Ribas.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, vaig acabant. Que era membre o que era simpatitzant de Memòria de Mallorca, perquè emetés 
aquest informe. I volem sabre si vostè assumeix com a propi, perquè en el final és un informe de 
l’ajuntament, si assumeix vostè com a propi aquest libel, aquest pamflet que va presentar el Sr. 
Quetglas. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Ribas, una cosa que sí que vull que quedi constància i puc afirmar 
contundentment, és que no hi ha hagut cap tipus de pressió de cap funcionari de la casa. Això no sé si 
en el passat ha passat, però lo que és segur que una de les coses que per ventura podrem estar contents 
com Equip de Govern, és que nosaltres no hem fet mai cap cosa com aquesta, i això és una veritat com 
una casa. Després, per ventura haurem d’anar a veure tota la tramitació del informe, perquè es pugui 
quedar més clar perquè és que en el final varem anar a demanar-li en el Doctor Quetglas. Que també li 
duc el seu currículum perquè també podrà veure, si considera que era oportú o no, o si era una persona 
que podia emetre o no un Dictamen sobre si tenia valor patrimonial o no en tenia. D’aquesta manera el 
16 de juny el Consell va sol·licitar l’emissió d’un informe a l’ajuntament en relació als valors culturals, 
artístics o estètics d’aquest monument, amb una anàlisi especialitzada d’aquests possibles valors. 
Aquesta petició se’ns va notificar a l’ajuntament el dia 19. Bé, davant aquesta petició i seguint les 
indicacions de la tècnica, podrem dir que és l’arqueòloga municipal, que s’han portat a terme de la 
Feixina des del inici, que és qui ha dut el tema de la Feixina des dels seus inicis, ens varem posar en 
contacte amb el Catedràtic Josep Quetglas, com expert de gran prestigi. I que li varem demanar aquest 
informe de caràcter urgent. Jo la veritat, no tornaré a dir on feia feina, i les seves qualificacions. Ara, jo sí 
que un informe que fa un catedràtic i que té llibertat de càtedra, me sembla que com a mínim moltes de 
les coses que vostè ha dit, no són del tot correctes. Seguim, per poder emetre aquest informe, es va 
haver de demanar autoritzacions a altres Regidories, i després també tenim la motivació dels tècnics 
que demostren la necessitat de demanar aquest informe extern, i de que la persona idònia era aquest 
senyor. Que consti que jo en aquest senyor no el conec de res, que jo abans d’aquest informe no l’havia 
vist mai, i la primera vegada que després he tingut contacte amb ell, ha estat a posterioritat del informe. 
Bé, finalment i jo crec que altres, perquè el Consell va demanar informes a altres administracions, a 
altres institucions, i no varen poder córrer lo suficient, com per poder-lo fer, en canvi l’Ajuntament de 
Palma sí que ho va fer, el 11 de juliol ja va passar aquest informe en el Consell. Bé, jo podré estar 
d’acord que per ventura les formes, les formes a l’hora de fer segons quins qualificatius, no són les que 
jo hauria fet emprar, ara entenc que un informe quan se’l sol·licita, després s’accepta tal com està escrit. 
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A demés, jo crec que vos esteu remetent molt, remetent molt a les formes aquestes en concret, però no 
aneu en el fons del tema. En el fons del tema podríem trobar que per exemple se li comenta, s’explica 
que el informe de Montuiri, sobre les escoles, se diu que aquestes escoles sempre en aquella època eren 
d’un estil, i ell demostra que eren d’un altre estil. Es parla de l’entitat ICOMOS com la gran valedora del 
patrimoni arqueològic, el patrimoni arqueològic, i ell explica que el ICOMOS es dedica sobretot, sobretot 
en el patrimoni, en el patrimoni modern, però que en canvi hi ha un altre institució que es diu 
DOCOMOMO, que es dedica en el patrimoni contemporani. Aquests informes no es varen demanar de 
part dels qui consideraven oportú protegir-la, només varen demanar a qui els va interessar. Podríem 
anar i analitzar punt per punt allò que diu aquest informe. Sí que és vera que podem dir que és un 
informe demolidor, però totes les qüestions que toca, totes estan justificades. Jo lo que m’agradaria és 
qui s’ha ofès tant a l’hora de rebre aquest informe, que davant els arguments.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Hauries d’anar acabant.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Sí, seré molt ràpid, davant els arguments, posa cincí de cas arguments tècnics superiors. I una cosa que 
també volia que quedés clar, és que el informe d’en Quetglas és important, però el informe d’en 
Quetglas va en consonància amb els informes del Consell, amb els informes del 2009, que ja va emetre 
en nom de l’Ajuntament de Palma la Catedràtica Caterina Cantarelles, i que demostren tots ells que no 
hi ha el valor patrimonial que se li suposa des d’altres àmbits, que té aquest monument. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Para nosotros, que el Regidor tenga el valor de presentar y airear este informe, no 
nos sorprende, dada ya su experiencia en revisar toda la información que después republica, pero que al 
Partido Socialista no se le caiga la cara de vergüenza, después de las barbaridades que se han ido 
escuchando sobre este informe, porque entiendo que no se lo había ni leído, pues ya pasa de castaño 
oscuro. Con la contratación del Sr. Quetglas, lo que dejan clarísimo es que no confían en los técnicos 
municipales. Ustedes acostumbran a que cuando no tienen muy claro que lo que vayan a decir los 
técnicos municipales les vaya a gustar, deciden coger un informe externo, y así se lo aseguran. Lo que 
voy más allá es que estoy prácticamente seguro que ustedes tenían muchísimas dudas de que lo que 
fueran a decir los funcionarios no les iba a gustar, y ha sido la razón ya que les ha llevado a este punto. 
Ustedes, y se lo digo directamente a usted Regidor ¿está seguro de la legalidad de tumbar el 
monumento de la Feixina? Usted, si está seguro, ¿estaría dispuesto a poner su patrimonio personal 
detrás de esta demolición? ¿Porque está totalmente seguro de que se puede tumbar la Feixina sin 
ningún problema? Yo lo dudo. Dudo que usted se atreviera a hacer semejante cosa. Sobre su gestión al 
frente del Área de Cultura, yo ahora sí que ya aprovecho y quería comentar que en la última reunión 
que tuvimos sobre la Comisión ejecutiva de la Fundación Espais d’Art, fue el 1 de junio. El 1 de junio 
usted se comprometió a ciertas cosas, y lo que nos sorprendió es que el día 1 de julio usted nombró a un 
Director General, el Sr. Sebastián Mascaró, el día 1 de julio, y desde entonces desconocemos quien es 
esta persona, porque nunca más se ha convocado a la Comisión ejecutiva de la Fundación Espais d’Art. 
Estamos a 27 de julio, ya no sabremos nada porque los plazos se cierran, en agosto seguro que se irán 
de vacaciones, y ya no será hasta septiembre cuando le pondremos cara a esta persona. Creo que es 
otra manera más de que quede reflejado cual es su gestión. Sabe que aunque nos pongamos así, le 
tenemos aprecio, o yo personalmente le tengo aprecio, incluso me despierta hasta un instinto paternal 
en muchos casos, pero no por eso se va a ir de rositas. Usted ya lleva bastante tiempo al frente de la 
Regidoría de Cultura, y va fracaso tras fracaso, y ha llegado un punto en el que no se lo podemos 
permitir. Si tenemos que resumir cual es su gestión, podemos hablar de una gestión pésima, una gestión 
inexistente, una gestión lamentable, y le podemos llamar hasta el Regidor ausente. Pero es que si solo 
fuera ausente, nos daríamos, nos daríamos ahí perfecto, estaríamos saltando de alegría, el tema es que 
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además está creando ya el rechazo dentro del sector, y eso sí que ya no se lo podemos permitir. Su 
tiempo se está empezando a agotar, y repiénsese la situación por favor.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Vostè jo li he de reconèixer una cosa, i és que el informe del Sr. Quetglas és 
demolidor, però és demolidor en les persones. És demolidor en les persones que insulta. Miri, el 
problema és lo que xerràvem, la subjectivitat amb la que vostè actua, l’arbitrarietat amb la que vostè 
actua. Dir que vostè no coneixia en el Sr. Quetglas a jo me sona com quan el Sr. Rajoy diu que no 
coneixia en el Sr. Correa. Miri, el currículum d’aquest senyor està escrit, i tots el coneixem, això no hi ha 
cap problema, però aquest senyor té una relació directa amb Memòria Històrica. Aquest senyor tres dies 
antes de que vostè li comanés el informe, va sortir a IB3 defensant la demolició del monument de la 
Feixina. Clar, després no ens pot dir, no, és que jo no ho sabia. No ho sabia. No, vostè ho sabia que 
aquest senyor, quina era la postura, i per aquest motiu vostè li va comanar aquest informe. Vostè li va 
comanar per això. Jo he de compartir el criteri del Sr. Bonet, dur vostè un any a la Regidoria de Cultura, i 
aquí no duim més que disgusts, un darrera l’altre. Disgust en el Casal Solleric, barallat amb els artistes, 
després aquestes presumptes pressions en el Tribunal, que havia de anomenar el director. Ara aquests 
presumptes pressions que diuen en el cronista. I tampoc les preguntes que jo li he fet, llevada d’aquesta 
de les pressions del cronista, no ens ha contestat cap. Vostès varen triar, varen intentar demanar el 
informe a qualcú més? Vostè assumeix com a propi el contingut d’aquest informe que després vostè 
firma i remet en el Consell? Tot això són qüestions interessants, perquè ens agradaria sabre si vostè 
realment és una persona que actua amb una subjectivitat manifesta, dins lo que és l’exercici de 
l’administració pública, com a regidor, com a càrrec públic, com a persona que té responsabilitat de 
govern, perquè si és així sincerament no tornin vostès a xerrar de feixistes, perquè feixistes són vostès. 
Gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, jo en principi, just abans volia dir que també tenia un sentiment paternal cap a 
vosaltres, però bé després d’aquest feixista fortuït, si volen considerar també que s’hi considerin, jo no 
m’hi considero. Jo la veritat, me feu una sèrie de preguntes, el informe tècnic es va fer d’acord amb la 
petició que va sortir des del funcionari que va dur tot l’expedient des del principi. Aquesta persona 
considerava que no podia emetre un informe, o fins i tot que des de l’ajuntament, perquè tampoc no és 
competència nostra, el patrimoni d’aquesta manera. Se’ns va demanar que pogués fer un informe 
tècnic, i varem anar a la persona que ens va proposar. Torn a repetir, jo en aquesta persona no la 
coneixia, i he xerrat un parell de vegades amb ell però tampoc no puc dir que el conegui. Després, bé 
s’han xerrat de moltes coses, jo la veritat casi, casi convidaria a que tothom llegís el informe, perquè per 
ventura de vegades els informes crec que com a mínim na Durán va demostrar que no se l’havia llegit 
abans, però crec que aquest informe diu moltes coses, moltes coses que hi ha hagut gent que li ha sabut 
greu, però no ha posat un argument damunt la taula per rebatre si allò era cert o era incert, sinó que lo 
únic que ha fet ha estat ofendre’s. Jo també si haguessin anat a la ponència tècnica del Consell, allà hi 
hagués trobat 8 informes que són els qui, dels qui parla, dels qui parla el Sr. Quetglas que aquests 
informes també tenen moltes dades, que allò que sembla que volen fer és despistar en el ciutadà. Això a 
vostè li és igual, perquè per ventura, per ventura realment diu allò que vosaltres voleu sentir, me sap 
molt de greu, els informes que nosaltres hem demanat són així, i són, han estat molt clars, van en 
consonància, van en consonància amb els informes que ja s’han emès des del 2009, i aquest informe és 
de la casa, i l’acceptem com a tal. Moltes gràcies.” 

 
"Solicita la comparecencia del regidor responsable de Cultura, Patrimonio, Memoria Histórica y 
Política Lingüística, al objeto de que informe sobre la tramitación para la emisión del informe 
emitido por D. Josep Quetglas". 
 
FOD 5. Modificació de crèdit núm. 16 de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit en 
el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017 
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Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, la modificación número 5 es una modificación de crédito de cambios de dotación de puestos de 
trabajo, para dotar la Oficina de fondos europeos y subvenciones, que se creó en su momento, tanto 
para atender las necesidades del proyecto EDUSI, como para la gestión y búsqueda y obtención de 
nuevos fondos europeos y subvenciones, como era objetivo nuestro desde el principio de legislatura, y 
aquí está la dotación para cubrir los puestos que ya se crearon en su momento.” 

 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 16 de crèdit extraordinari finançat amb baixa de crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2017, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. inicials Aug. Crèdits def. 

09 93190 12000 FONS EUROPEUS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 0,00 6.877,37 6.877,37 

09 93190 12004 FONS EUROPEUS.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP C2 0,00 3.782,75 3.782,75 

09 93190 12100 FONS EUROPEUS.- COMPL. DESTÍ  PERSONAL FUNCIONARI 0,00 5.744,00 5.744,00 

09 93190 12101 FONS EUROPEUS.- COMPL. ESPECÍFIC PERSONAL FUNCIONARI 0,00 13.717,51 13.717,51 

09 93190 12103 FONS EUROPEUS.- ALTRES COMPLEMENTS 0,00 588,70 588,70 

09 93190 15001 FONS EUROPEUS.- COMPL. PRODUCTIVITAT 0,00 1.437,82 1.437,82 

09 93190 16000 FONS EUROPEUS.- ASSEGURANCES SOCIALS 0,00 9.316,81 9.316,81 

   TOTAL AUGMENT  41.464,96  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits ant. Dism. Crèdit defin. 

09 92000 12000 ADM. GRAL.- RETRIB. BÀSIQUES GRUP A1 267.360,21 10.660,12 256.700,09 

09 92000 12100 ADM. GRAL.- COMPL. DESTÍ  PERSONAL FUNCIONARI 707.230,26 19.461,51 687.768,75 

09 92000 15001 ADM. GRAL.- COMPL PRODUCTIVITAT 217.387,67 2.026,52 215.361,15 

09 92000 16000 ADM. GRAL.- ASSEGURANCES SOCIALS 1.511.526,54 9.316,81 1.502.209,73 

   TOTAL DISMINUCIÓ  41.464,96  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució. 
 
4. Aprovar la dotació dels llocs de treball següents, i actualitzar la plantilla vigent de 
l’Ajuntament:  
Auxiliar administratiu      F23010443 
Cap de Servei de l’Oficina de Fons Europeus i Subvencions   F20250080 
Cap de Departament de l’Oficina de Fons Europeus i Subvencions F30170024 
 
5. Donar compte de l’acord adoptat a l’Àrea interessada, a l’Àrea de Funció Pública i Govern 
Interior i al Registre de Personal i Informàtica, als efectes que corresponguin". 
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Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 6 Reconeixement de deute a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials Mallorca per 
un total de 75.300,00€ 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“El punto del fuera de orden número 6 es un reconocimiento de deuda a favor de la Fundación San Juan 
de Dios, San Joan de Déu, por el servicio de acogida municipal, por facturas generadas desde noviembre 
de 2016 hasta abril de 2017. Y el importe del reconocimiento son 75.300 euros.” 

 
Es proposa: 
 
"1r. RECONÈIXER EL DEUTE a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials Mallorca amb CIF. G 
57854135 i domicili al carrer Sant Joan de Déu, 7, CP 07007 Palma d’un total de 75.300,00 € 
(setanta-cinc mil tres-cents euros, IVA exclòs) corresponents a les factures 2016034 de 
novembre 2016 per la quantitat de 12.540 €;  fra.  2016038 de desembre 2016 per la quantitat 
de 12.510 €;  fra.  201702 de gener 2017 per la quantitat de 11.625 €;   fra.  201711 de febrer 
2017 per la quantitat de 12.495 €; fra. 201716 de març 2017 per la quantitat de 13.530 €  i  fra. 
201719 d’abril 2017 per la quantitat de 12.600 €. 
 
La quantitat total de 75.300,00 €  (setanta-cinc mil tres-cents euros, IVA exclòs) corresponent a 
les factures de novembre 2016 a abril de 2017 ambdós incloses, es poden carregar a la partida 
20 23121 22793  PREST.SERV.ATENCIO INTEGRAL A.V.V.G. del vigent pressupost dedespeses." 
 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 7. Abonar a l’empresa Dornier SAU, la quantitat corresponent per a prestació de serveis 
de grues, immobilització, desplaçament efectuats a la Policia Local fins el 31 de desembre de 
2016 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, es un reconocimiento de deuda a raíz de la estimación de la solicitud de medidas cautelares 
presentadas por Dornier en el juzgado, dentro del procedimiento que hay abierto, reconocimiento de 
deuda a favor de Dornier, por el servicio de grúas, con facturas de junio a diciembre 2016. Por un 
importe de 1.671.974 euros.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Sí, per favor. És sobre aquest contracte de grues, per sabre en quina situació es troba, creiem que ja 
comença a esser una situació greu, i hauríem de sabre si s’han demanat informes, si s’ha demanat 
qualque plec si, en quina situació se troba. Gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, por el conocimiento que yo tengo está finalizándose el estudio económico, que es un estudio 
complejo, y está en tramitación. Entiendo que bueno si queréis os adelantamos más información, pero 
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sí que es un estudio económico complejo el que lleva detrás, se está colaborando con Seguridad 
Ciudadana para realizarlo, y está en ese proceso.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“El estudio económico lleva a cabo los que llevan 8 meses de retraso con el estudio económico de las 
terrazas ¿o es otro grupo de personas el que lo está realizando?” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Un estudio económico lo hacen economistas, y se colabora, en Seguridad Ciudadana no tienen medios, 
y se colabora con economistas del Área de Hacienda.” 

 
Es proposa: 
 
1r.- Abonar la quantitat, per un import total 1.671.974,35 euros (un milió set-cents vint-i-
quatre mil dos-cents onze euros amb cinquanta-cinc cèntims) en concepte de prestació de 
serveis de grues, immobilització, desplaçament efectuats a la Policia Local fins el 31 de 
desembre de 2016 pendents de satisfer segons Sentència núm. 184/2017 a l’empresa Dornier 
SAU. 
 
2n.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal, per satisfer les despeses 
corresponents. 
Partida: 12.133.00.227.09Import:  1.671.974,35 euros 
Contractista: Dornier, S.A.U. (R.992, 994, 993, 995, 996 i 1482) (OPA 30814, 32718, 39418, 
39427, 39428, 42856). 
NIF: A58369497 
Import: 1.701.652,29 euros (BI 240.519,17 *3+ IVA 50.509,03*3) (291.028,20 + 291.028,20 + 
291.028,20 ) (BI 228.255,66 *3 + IVA 47.933,67 +3) (276.189,23 + 276.189,23 + 276.189,23). 
Deduir l’ import de 29.677,94 euros (BI 24.527,22+IVA 5.150,72) que corresponen a l’aplicar la 
regularització de les factures 2507008881 i 2507008987 del mes d’agost i setembre, núm. 
factura rectificativa ES0216000004912016 (A/2016/524). 
Concepte: Servei de Grues, immobilització, desplaçament i revisióde preus del mes de juliol, 
agost, setembre, octubre, novembre i desembre. 
 
Núm. de factura: 2507008752, 2507008881, 2507008987, 2507009101, 2507009208, 
2507009389. 
3r.- Abonar aquests imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent pressupostde 
despeses. 
 
4t.- Incoar l’oportuna modificació de crèdit per a fer front al pagament dels interessos 
moratoris la quantitat de 52.237,20 euros (cinquanta-dos mil dos-cents trenta-set euros amb 
vint cèntims) pendents de satisfer segons Sentència núm. 184/2017 a l’empresa Dornier SAU. 
 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i PODEM PALMA) i 13 abstencions (PP, C's i Sr. Gijón) 
 
FOD 8. Declaració Institucional de l'Ajuntament sobre política de lluita contra el frau 
 
Es proposa: 
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"Introducció 
En compliment de les orientacions per a la prevenció i avaluació del risc de frau que la 
Comissió Europea ha formulat pels Estats membres i les autoritats responsables dels 
programes relatius a Fons Estructurals i d'Inversió europeus, l'Ajuntament de Palma -com 
Organisme Intermedi Lleuger de l'Estratègia Dusi del Pla Litoral Ponent- es compromet a 
mantenir un alt nivell de qualitat jurídica, ètica i moral i a adoptar els principis d'integritat, 
imparcialitat i honestedat, i és la seva intenció demostrar la seva oposició al frau i a la 
corrupció en l'exercici de les seves funcions. 
 
L'objectiu d'aquesta declaració és promoure una cultura que exerceixi un efecte dissuasori i 
que faci possible la seva prevenció i detecció, i desenvolupar uns procediments que facilitin la 
investigació del frau i dels delictes relacionats amb el mateix, i que permetin garantirque 
aquests casos es aborden de forma adequada i en el moment precís. 
 
La declaració política contra el frau, juntament amb uns procediments adequats d'avaluació 
del risc de frau i la posada en marxa de mesures efectives i proporcionades al respecte a través 
d'un pla d'acció, són elements fonamentals del programa o de l'estratègia contra el frau 
l'Ajuntament de Palma. 
 
Grup de treball per a la gestió del risc de frau 
 
A l'Ajuntament de Palma, s'ha constituït un grup de treball multidisciplinari integrat per 
diferent àrees municipals i amb la participació de Secretària, Intervenció, Tresoreria i 
Contractació per a la gestió el risc de frau, que s'encarrega, entre altres coses, de: 
 
- Avaluar periòdicament el risc de frau 
- Establir una política de lluita contra el frau efectiva i un pla de resposta contra el frau 
- Assegurar-se que el personal és conscient de tots els assumptes relacionats amb el frau i que 
rep formació al respecte 
- Assegurar-se que l'Ajuntament remet immediatament les investigacions als organismes 
competents quan es produeixen casos de frau. 
 
Així mateix, correspon a aquest equip supervisar la gestió quotidiana dels riscos de frau i dels 
plans d'acció, com estableix l'avaluació del risc de frau, i especialment de: 
 
- Assegurar-se que hi ha un sistema de control intern eficaç dins de l'àmbit de la seva 
responsabilitat 
- Implementar mecanismes que permetin prevenir i detectar el frau 
- Assegurar-se que es porta a terme la diligència deguda i que es prenen mesures cautelars en 
cas de sospita de frau 
- Adoptar mesures correctores, incloent sancions administratives, si escau. 
 
Mesures contra el frau i notificació del frau 
 
De l'avaluació dels riscos del frau amb motiu de l'Estratègia Dusi Pla Litoral Ponent, s'ha 
considerat necessari establir controls de caràcter general, addicionals als ja establerts: 
 
- Avaluació periòdica utilitzant l'eina Arachne per detectar operacions de risc. 
- Establiment d'un procediment per notificar els casos de frau, tant dins del propi organisme, 
com a l'Oficina Europea de Lluita contra el Frau (OLAF). (Qualsevol notificació es tractarà amb 
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la més estricta confidencialitat, havent protegir al personal que notifiqui qualsevol irregularitat 
o sospita de frau, per evitar represàlies.) 
- Desenvolupar cursos de formació sobre riscos de frau, ètica i transparència per conscienciar a 
tot el personal municipal, amb el propòsit de millorar el sistema intern de gestió i control si cal. 
 
Així mateix, l'Ajuntament de Palma es compromet a informar amb immediatesa a l'Organisme 
Intermedi dels següents extrems: 
 
- L'existència de qualsevol procediment judicial tendent a la determinació de conductes que 
puguin ser constitutives d'infracció penal i que afectin operacions o projectes finançats total o 
parcialment amb càrrec a fons FEDER6. 
- Qualsevol altra incidència que afecti operacions o projectes finançats total o parcialment amb 
càrrec a fons FEDER que pugui perjudicar la reputació de la política de cohesió. 
 
Conclusions 
El frau pot manifestar-se de moltes formes. Per això l'Ajuntament de Palma vol adoptar una 
política de tolerància zero amb el frau i la corrupció, creant un sistema de control dissenyat per 
prevenir i detectar, en la mesura del possible, qualsevol actuació fraudulenta i, si 
escau,esmenar les seves conseqüències. 
 
Aquesta política i tots els procediments i estratègies pertinents estan recolzats per la 
Subdirecció General de Cooperació Territorial Europea i Desenvolupament Urbà, i per la 
Direcció General de Fons Comunitaris i l'Ajuntament de Palma es compromet a revisar-los i 
actualitzar-los al llarg del període de programació." 
 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, aprovat per unanimitat 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 
El secretari adjunt i general del Ple actal 
Miquel Ballester Oliver 
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